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Martinova 'klobasa'Rastemo v vseh pogledih 

Občina Ajdovščina se v zadnjih letih bliskovito vsestransko razvija. Glas o napredni lokalni skupnosti se širi, 
uspehi pa so nagrajeni s pomembnimi priznanji. Občina Ajdovščina je tako prejela najvišjo – zlato nagrado in 
priznanje mednarodnega odbora Globallocal za razvoj podjetništva v Srednji in Jugovzodni Evropi. Ponovno je 
bil nagrajen tudi Lavričev trg – njegovi snovalci so za odlično arhitekturno zasnovo prejeli Zlati svinčnik, ki ga 
presežnim projektom vsakoletno podeljuje Zbornica za arhitekturno in prostorsko načrtovanje. V sam vrh se je 
občina zavihtela tudi glede na raziskavo o transparentnosti in odprtosti slovenskih občin. Ajdovščina pa ostaja 
tudi Mladim prijazna občina.  

V nedeljo, 
21. novembra, 
odrinemo na pot 

Napovedan je jubilejni 20. pohod po Vertovčevih poteh, 
ki bo potekal prvo nedeljo po martinovi nedelji, torej 21. 
novembra. Območje Jezerca, ki je bilo lani poleti prenovljeno 
s sredstvi participativnega proračuna Moja pobuda, je lepo 
oživelo in bo osrednja točka jubilejnega pohoda. Dobrodošli!

poteh
pohod po

Letino drugega koronskega leta je 
reševalo grozdje, kar je za Vipavsko dolino 
še kako pomembno. Res je sicer, da je suša 
po flišnem gričevju odnesla vsaj četrtino 
pridelka, je pa bilo zato grozdje izjemno 
zdravo in s potrebnimi vsebnostmi za dobro 
kapljico. Ni strahu, da naši vrli vinarji ne bi 
znali poskrbeti za dober letnik, saj slabega 
vina na Vipavskem že dlje časa ni več v 
obtoku. Prvi test jih čaka že okrog Martina, 
tradicionalno najbolj čaščenega posvetnega 
praznika v dolini. Svetnik ni priljubljen 
samo pri vinogradnikih in vinarjih, prav 
toliko ali še bolj pri 'uporabnikih'. Zato 
ne čudi, da je svetemu Martinu v Sloveniji 
posvečenih skoraj sto cerkva (94), od tega 
tri v ajdovski in ena v vipavski občini (med 
svetniki je sicer 'vodilni' Miklavž – 114 
cerkva). 

Martina povezujejo z gosmi, ki da so 
ga izdale, ko se je v svoji skromnosti skril 
mednje, da ga ne bi povzdignili v škofa. 
Vendar pa se zapovedana kulinarična 
kombinacija na Vipavskem nikoli ni prijela 
in na domači mizi boste zaman iskali goske, 
račke in kar je podobne aviacije (ne glede 
na stoletno tradicijo letalstva v Ajdovščini). 
Zato pa nikjer ne manjka kralj živali v vseh 
svojih pojavnih oblikah in derivatih.

Letos je napovedanih že kar nekaj 
množičnih martinovanj, da ne govorimo o 
'zaprtih' družbah. Toda »previdnost ne bo 
odveč«, pa ne zaradi policijskih racij, ki so 
redno spremljale množične zabave. Tokrat 
ima prednost korona. Hrami, naj bodo še 
tako odprti, so idealen medij za širjenje 
virusa. Lani naj bi prav martinovanja 
zakrivila hiter porast okužb po državi, 
medtem ko smo letos na Vipavskem 
temnordeči že pred Martinom (menda 
zaradi mediteranske sproščenosti). 

Naj to klobasanje sklenem s poučno 
izkušnjo. Eden večjih vipavskih 
vinogradnikov je svoje bendimače še pred 
trganjem testiral s hitrimi testi. In glej, pri 
enem je bil test pozitiven. Ulica govori, da 
naj bi možak kasneje pristal v Šempetru. 

Torej – še enkrat – ob kozarcu tudi pamet 
v roke! 

Martin Pevec
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V Ajdovščini bo pilotno zaživel 
projekt Hiša za mlade družine

Občina Ajdovščina je kot prva v državi pristopila k projektu Hiša za mlade družine, ki je 
nastal pod okriljem Inštituta Back To The Village. Direktor Inštituta in župan sta za izgradnjo 
predvidoma 50 montažnih hiš podpisala Pismo o nameri, s katerim sta se zavezala k medsebojni 
pomoči, da bo projekt, ki bo mladim omogočil nakup hiš po dostopnih cenah, uresničen čimprej.

Projekt Hiša za mlade družine 
Inštituta BTTV, ki je zasnovan v 
okviru mednarodnega projekta 
Back To The Village, predvideva 
naselje z do 50 montažnimi 
hišami v velikosti do 70 m2, ki 
jih bodo lahko kupili mladi in 
mlade družine po končni ceni 
okrog 50.000 evrov za hišo. Gre 
za cenovno dostopno obliko 
zagotavljanja stanovanjskih 
enot za mlade družine, ki si 
dandanes težko zagotovijo 
lastno stanovanje. Inštitut BTTV 
je izkazal interes, da projekt 
izvede na območju občine 
Ajdovščina. Pobudi je prisluhnil 
župan Tadej Beočanin, ki 
poudarja, da je zagotavljanje 
stanovanjih kapacitet mladim 
po dostopnih cenah ena izmed 
prioritet stanovanjske politike 
in je z vidika družbenega 
razvoja celotne občine nadvse 
pomembno. Na novinarski 
konferenci v začetku oktobra 
sta z direktorjem Inštituta 

Back To The Village Ernestom 
Škerjancem podpisala Pismo o 
nameri, v katerem sta se zavezala 
k medsebojni pomoči za 
izgradnjo hiš, dostopnih mladim 
in mladim družinam. Ob že 
siceršnji začeti stanovanjski 
gradnji, ki bo do konca leta 2022 
v Ajdovščini zagotovila 250 
novih stanovanj, bo projekt Hiša 
za mlade družine k reševanju 
stanovanjske problematike 
mladih veliko doprinesel. 

Projekt bo mladim olajšal pot 
do nakupa lastne hiše, zato ga 
v Mladinskem svetu Ajdovščina 
pozdravljajo z odprtimi rokami, 
je na srečanju povedal predsednik 
MSA Lan Žvanut. Občina si 
bo prizadevala, da zagotovi in 
komunalno opremi ustrezno 
veliko zemljišče, na katerem 
bo možna uresničitev projekta. 
Inštitut BTTV pa bo poskrbel 
za vso potrebno dokumentacijo 
in sredstva za izvedbo projekta, 
pri čemer bodo hiše namenjene 
izključno mladim in mladim 
družinam. »Občina se zaveda 
stanovanjske problematike 
mladih, ki si le s težavo 
privoščijo živeti na svojem. Z 
uresničitvijo tega projekta bomo 
mladim družinam olajšali pot 
do nakupa lastne hiše, kar bo 
mladim dalo zagon, da ostanejo 
v naši skupnosti in si izboljšajo 
pogoje bivanja,« je ob podpisu 
Pisma o nameri še povedal 
župan Tadej Beočanin. Več 
konkretnih informacij, vključno 
z lokacijo območja za hiše za 
mlade družine, bo znanih do 
konca leta. 

»Zdi se, da je že dolgo, odkar 
je v naših krajih pustošila vojna. 
Vsak dan znova živimo naša 
življenja, a spomini na zadnjo 
veliko vojno ostajajo in bodo 
tudi ostali. Živijo v srcih ljudi, ki 

jim ljubezen do lastne domovine 
pomeni več, kot življenje 
samo,« je podžupan Občine 
Ajdovščina Mitja Tripković 
pričel svoj nagovor na spominski 
slovesnosti. Domača borčevska 
organizacija je k spomeniku 
položila venec, v njenem imenu 
pa je zbrane nagovoril član 
Izvršnega odbora ZB NOB 
Ajdovščina-Vipava Jožef Krečič. 
»Te kratke slovesnosti naj bi 
nas, združene na različnih 
pomembnih krajih, spominjale 
na ljudi, ki jim ni bilo vseeno 
kako živeti, s kom in kako deliti 
vsakdanjih, v katerem jeziku 

govoriti v šoli, cerkvi in z oblastjo. 
Predvsem pa jim ni bilo do tega, 
da bi se oni in njihovi otroci v 
nedogled klanjali gospodarjem 
vseh sort,« je med drugim 
dejal in poudaril: »Pomniki so 
opozorilo generacijam, da se 
podobni dogodki ne smejo več 
zgoditi.« Domača borčevska 
organizacija skrbi za skoraj 150 
takšnih pomnikov v ajdovski 
in vipavski občini. Kulturni 
program spominske slovesnosti 
so popestrili pevke in pevci 
ter recitatorki iz Osnovne šole 
Šturje, svečanosti pa so dogodku 
dodali praporščaki. 

Slovesno pred praznikom 
Območno združenje borcev NOB Ajdovščina – Vipava je tradicionalno priredilo spominsko 

slovesnost v počastitev dneva mrtvih pri spomeniku padlim borcem na Cesti 5. maja. 

Na Gori je že optika
14. oktobra je na Sinjem vrhu potekalo srečanje, na katerem 

se je na sodobno optično omrežje simbolno priključilo prvega 
naročnika na Gori – Penzion Sinji vrh. GVO je gradnjo optike 
od Žagoliča proti Predmeji zaključil – naročniki lahko pri svojih 
operaterjih, ki so podpisali medoperaterske pogodbe, že 
uredijo priklop na optično omrežje. Do poletja 2022 bo optično 
omrežje pridobila večina krajevnih skupnosti v ajdovski občini.

Družba GVO je z  Ministrstvom 
za javno upravo sklenila 
pogodbo, s katero se je zavezala, 
da bo do septembra 2023 zgradila 
odprto širokopasovno omrežje 
tudi po občini Ajdovščina. 
Dela pa pospešeno tečejo, 
zato v družbi predvidevajo, 
da bodo zaključena leto prej, 
kot so načrtovali. Z omrežjem 
bodo pokrili območja tako 
imenovanih belih lis – naselij, 
kjer omrežja še ni, operaterji pa 
za gradnjo niso izrazili tržnega 
interesa zaradi prevelikega 
ekonomskega vložka. Doslej 
so optično omrežje zgradili od 
Žagoliča do Predmeje. Trenutno 
dela potekajo na Colu, Malem 
Polju in na Vodicah. Optika se 

gradi tudi v dolini, trenutno 
na Ustju, nadaljevalo pa se 
bo proti Dolenjam, Planini, 
Tevčam, Vrtovčam, vse tja do 
Vrtovina. Telekom bo prevzel 
območje zahodnega dela mesta 
Ajdovščina ter nadaljeval na 
območju Dobravelj, Kamenj 
in Potoč. V Črničah, Batujah 
in na Ravnah bosta omrežje 
gradila Telekom in Gratel. 
Sočasno z gradnjo optičnega 
omrežja ponudniki gradijo tudi 
hišne priključke, preko katerih 
bo interesentom zagotovljena 
sodobna telekomunikacijska 
povezava in visoke hitrosti 
prenosa podatkov, ki jih 
omogoča najsodobnejše optično 
omrežje.

Na Sinjem vrhu so predstavniki 
družbe GVO, na čelu z 
direktorjem Zefom Vučajem, in 
župan Tadej Beočanin simbolno 
na optično omrežje priključili 
prvega naročnika na Gori – 
Penzion Sinji vrh. Vsa ostala 

gospodinjstva na Gori, ki so 
interes po optičnem omrežju 
izrazila, pa že prejemajo pozive, 
da lahko uredijo priklop in hkrati 
prehod pri svojih ponudnikih 
telekomunikacijskih storitev na 
optično omrežje. Direktor družbe 
GVO je ob tem povedal: »V času, 
ko nam je pandemija covid19 
spremenila način življenja, smo 
se v naši družbi odločili, da 
projekt maksimalno pospešimo 
in na ta način omogočimo 
tukajšnjim prebivalcem hitrejši 
dostop do informacij. Zaradi 
naše odločitve bodo uporabniki 
lahko koristili storitve eno leto 
prej, kot je bila naša zaveza do 
države. Prebivalci bodo imeli 
možnost izbire različnih paketov 

pri različnih operaterjih, tako 
da bodo lahko izbrali tisto, 
kar ustreza njihovemu načinu 
življenja. Verjamemo, da bo novo 
omrežje marsikomu olajšalo in 
hkrati tudi izboljšalo življenjske 
pogoje.« Župan Tadej Beočanin je 
izrazil veselje, da je optika prišla 
tudi v nekoliko bolj oddaljene 
kraje naše občine in upa, da 
se bo z optičnim omrežjem do 
konca leta 2022 pokrilo večino 
krajevnih skupnosti in s tem 
zagotovilo kakovostno in hitro 
delovanje telekomunikacijskih 
povezav, kar bo doprineslo k 
izboljšanju kakovosti življenja v 
celotni skupnosti.

 »Naložbo sofinancirata 
Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Kohezijskega sklada.«

Optično omrežje se gradi tudi po dolini in po Vipavskih gričih, GVO je že v Tevčah.
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Občina Ajdovščina prejemnica mednarodne nagrade za 
razvoj podjetništva v Srednji in Jugovzhodni Evropi

Mednarodni odbor za dodelitev nagrad globallocal je Občino Ajdovščina nagradil z najvišjo – zlato nagrado in priznanjem za ustvarjanje stimulativnega okolja 
za razvoj podjetništva v Srednji in Jugovzhodni Evropi. Občina je bila prepoznana kot primer dobre prakse na področju razvoja poslovnih con in drugih ukrepov 
za podporo podjetnikom.

V Dubrovniku je med 21. 
in 24. oktobrom potekal 
kongres podjetništva, na 
katerem so spregovorili številni 
strokovnjaki s področja 
podjetništva in gospodarstva. 
Sočasno s kongresom pa 
je potekala tudi podelitev 
nagrad globallocal. Nagrade 
mednarodni odbor Globallocal 
podeljuje tistim lokalnim 
skupnostim, ki se uspešno 
soočajo z izzivi dinamičnega in 

zahtevnega sodobnega časa ter 
s svojimi izvirnimi rešitvami in 
inovativnimi ukrepi pozitivno 
vplivajo na gospodarsko 
okolje, kar omogoča hitrejši in 
trajnostni razvoj podjetništva, 
ki predstavlja temelj za 
razvoj lokalne skupnosti in 
njenih prebivalcev. Komisijo 
sestavlja 16 strokovnjakov 
iz devetih evropskih držav. 
Občina Ajdovščina je bila na 
področju razvoja podjetništva 

in ustvarjanju vzpodbudnega 
gospodarskega okolja 
prepoznana kot zgled in 
primer dobre prakse drugim 
lokalnim skupnostim. Najvišjo 
– zlato nagrado in priznanje si 
je Občina Ajdovščina prislužila 
s skrbno načrtovanimi ukrepi 
razvoja poslovnih con in 
drugimi aktivnostmi, ki jih 
izvaja za podporo gospodarstvu. 
Občina Ajdovščina je v zadnjih 
5-ih letih za izvajanje ukrepov 
ter za izgradnjo komunalne 
infrastrukture v poslovnih conah 
namenila več kot 12 milijona 
evrov. Učinek vseh ukrepov 
se izkazuje v novih delovnih 
mestih, v nastajanju  novih 
podjetij ter v zniževanju stopnje 
brezposelnosti. V zadnjih petih 
letih je bilo ustvarjenih več kot 
1500 novih delovnih mest. Vizija 
gospodarskega razvoja gre tako 
v smeri ustvarjanja višje dodane 
vrednosti v tradicionalnih 
dejavnostih in razvoju 
visokotehnoloških podjetij ter 
sočasnem razvoju turistične 
dejavnosti. Velik poudarek se 

namenjanja tudi spodbujanju 
mladih k aktivni participaciji in 
razvoju podjetniške miselnosti 
in idej že od osnovne šole dalje.

Nagrada je potrditev dobrega 
in skrbno načrtovanega dela, 
ki temelji na dialogu – med 
gospodarstveniki in lokalno 
skupnostjo, je ob podelitvi 
povedal župan Tadej Beočanin in 
dodal: »Ponosni smo, da smo bili 
nas prepoznani kot perspektivna 
občina na področju gospodarstva 
in podjetništva, na čemer temelji 
ne zgolj naša dediščina, pač pa 

tudi prihodnost. Mednarodna 
prepoznavnost ima seveda 
dodatno težo in je hkrati 
tudi navdih in zelo dobra 
spodbuda za vse tiste ambicije, 
ki jih še želimo uresničiti.« Na 
kongresu sta s predstavitvami 
uspešnih ukrepov s področja 
gospodarstva, ki je Občina snuje 
z vsemi ključnimi razvojnimi 
partnerji, sodelovala tudi vodja 
oddelka za gospodarstvo in 
razvojne zadeve Janez Furlan in 
direktorica RRA ROD Brigita 
Habjan Štolfa.

Zlati svinčnik za prenovo Kastre
Prenovljen Lavričev trg je osvojil še eno nagrado. Zbornica za arhitekturo in prostorsko 

načrtovanje je projekt prenove starega mestnega jedra v Ajdovščini prepoznala kot enega 
izmed najboljših arhitekturnih realizacij. V petek, 8. oktobra, je v Mariboru v okviru dneva 
arhitektov potekala slovesna podelitev Zlatega svinčnika, ki so jo za odlično arhitekturno 
zasnovo Lavričevega trga prejeli arhitekti biroja Ravnikar – Potokar.

Zlati svinčnik komisija 
Zbornice za arhitekturo in 
prostor vsakoletno podeljuje 
tistim projektom in njihovim 
avtorjem, ki so v vseh pogledih 
presežni – ki ustvarjajo skladne 
in človeku prijazne prostore, 
skrbno umeščene v svojo 
naravno in kulturno okolico in 
ki navdihujejo uporabnike, da 
prostor napolnijo in uporabljajo 
na inovativen način. Zbornica 
je v petek, 8. oktobra, v sklopu 
konference in dneva arhitektov 
priredila tudi slovesno podelitev 
arhitekturnih nagrad. Zlati 
svinčnik za prenovo mestnega 
jedra – Kastre so prejeli 
arhitekti iz arhitekturnega biroja 
Ravnikar – Potokar. Komisija 
je ureditev starega mestnega 
jedra Ajdovščina prepoznala 
kot eno vidnejših prenov 
odprtega prostora.   »Nova 
zasnova kvalitetnega javnega 
odprtega prostora mesta se tako 
uspešno prepleta z antičnimi in 
drugimi zgodovinski sloji, ki 

danes dajejo mestu zgodovinski, 
kulturni in lokalni kontekst ter 
svojevrsten karakter,« so zapisali 
v obrazložitvi.

Tretja pridobljena nagrada 
za prenovo Lavričevega trga je 
še en dokaz več, da je mestno 
jedro dobilo pravo podobo. 
Nagrada obenem prinaša 
potrditev dobro opravljenega 
dela, tako z vidika same prenove 
komunalne infrastrukture 
kot tudi prostora za bivanje v 
samem središču Ajdovščine, je 

veselje ob pridobitvi nagrade 
izrazil župan Tadej Beočanin 
in dodal: »Prepričani smo, da je 
dovršena podoba mestnega jedra 
v navdih tako strokovnjakom, 
poznavalcem arhitekturnih 
presežkov, kot tudi obiskovalcem 
in predvsem prebivalcem, ki so 
ajdovsko dnevno sobo vzeli za 
prostor srečevanja, povezovanja 
in druženja. Mestno središče 
je namreč zaživelo v vsej svoji 
živahni podobi.«

Občina Ajdovščina v vrhu po 
transparentnosti in odprtosti

Inštitut Danes je nov dan je z Organizacijo za 
participatorno družbo ter Pravnim centrom za 
varstvo človekovih pravic in okolja izvedel raziskavo 
transparentnosti in odprtosti slovenskih občin, ki je 
pokazala, da se je Občina Ajdovščina glede na raznolike 
kriterije trasnparetnosti in odprtosti zavihtela v sam 
vrh. Po obsegu in načinih obveščanja ter vključevanja 
javnosti v delovanje občine pa smo dosegli prvo mesto 
med vsemi 212 občinami v Sloveniji.

Raziskava z 80 kazalniki, ki jo je izvedel inštitutu 
Danes je nov dan z Organizacijo za participatorno 
družbo ter Pravnim centrom za varstvo človekovih 
pravic in okolja, je ocenila vseh 212 slovenskih občin, 
pri čemer so pregledovali vsebine in podatke za leto 
2020. Izsledki raziskave kažejo, da slovenske občine 
v veliki meri ne omogočajo ustrezne participacije 
ali informiranja občank in občanov.  Ocenjevali 
so transparentnost delovanja občinskega sveta, 
preglednost občinskih spletnih mest in dostopnost 
informacij, transparentnost in vključenost v postopke 
sprejemanja proračunov, dostopnost spletnih mest ter 
vključenost javnosti v delovanje občin. V povprečju 
so slovenske občine v pričujoči raziskavi odprtosti in 
transparentnosti njihovega delovanja dosegle 34,9 od 
100 točk. Občina Ajdovščina je v skupnem seštevku 
vseh točk dosegla 55,35 od 100 točk. V vseh naštetih 
kriterijih smo v samem vrhu, po obsegu in načinih 
obveščanja ter vključevanja javnosti v delovanje občine 
pa najboljši izmed vseh slovenskih občin. Rezultati 
so zbrani na interaktivnem spletnem mestu Lestvica 
transparentnosti.
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Vzhodno obzidje Kastre v obnovi 
Po obnovi ajdovskega mestnega središča lepšo podobo dobiva tudi vzhodno obzidje Kastre 

v grajskem vrtu. Vzdrževalna dela na stolpu 8 in arkadah, ki povezujejo stolpa 8 in 9, so bila 
opravljena v letu 2020. Za dokončanje projekta so potrebna še vzdrževalna dela na fasadi južno 
od stolpa 9 ter zaščita podesta nad arkadami. 

Vzhodno obzidje Kastre je 
najlepša ajdovska veduta, vendar 
pa je zaradi starosti, preteklih 
poškodb in dolgoletnega 
nevzdrževanja močno ogrožena. 
Pred pospešenim propadanjem 
jo rešuje temeljita obnova, ki bo 
ta del pomembnega kulturnega 
spomenika zaščitila pred 
vremenskimi in drugimi vplivi, 
območje bo po obnovi varno 
za ljudi, predvsem pa še bolj 
privlačno za obiskovalce. Hkrati 
bo dopolnjen celovit izgled 
urejenega mestnega središča. 
Prenova poteka na način, da se 
v celoti ohranja avtentičnost 
originalne zasnove objekta ter 
pod budnim nadzorom Zavoda 
za varstvo kulturne dediščine. 

Arkade so že prenovljene, 
trenutno poteka sanacija 
podesta nad njimi. Ob 
odstranjevanju obstoječe 
hidroizolacije se je pokazal 
zanimiv detajl – ploščad je bila 
namreč v originalu obrobljena 
s kamnitimi obrobami, zato je 
takoj prevladala odločitev, da 
se jih na ta način obnovi, torej 
na rob podesta namesti nove 

kamnite obrobe. Tlak podesta 
bo urejen na podoben način 
kot v Kastri – v večjem delu z 
brušenim betonom, ob robu 
fasade bo vzorec pranega betona, 
obod stolpa 9 pa bo tlakovan 
s kamnom. Seveda bo celotna 
ploščad nad arkadami temeljito 
hidro-zaščitena. V tej fazi obnove 
se bo uredilo še del fasade, ki je v 
lasti Občine Ajdovščina.  

Vrednost obnove je na račun 
dodatnih del zaradi sprotnih 

arheoloških odkritij nekoliko 
večja od predvidene in znaša 
97.000 evrov, Občini je za 
ta namen uspelo na javnem 
razpisu Ministrstva za kulturo 
uspelo pridobiti 24.418,04 evra 
nepovratnih sredstev. Hkrati 
pa se načrtuje tudi že prenova 
notranjosti stolpa št. 8 – največji 
pridobitvi bosta novo stopnišče 
in pohodna razgledna ploščad.

Pričela se je gradnja 
PC Mirce-jug

Potem ko je Občina Ajdovščina lani komunalno opremila 
še zadnji del kompleksa Pod železnico, sta v Poslovni coni 
Ajdovščina na vrsti še območji Mirce jug in Pod Fructalom. V 
Mircah so v teh dneh že zabrneli stroji – območje se bo celovito 
komunalno opremilo.

Zanimanje za gradnjo 
poslovnih in proizvodnih 
objektov v Ajdovščini ne 
pojenja. Občina Ajdovščina je za 
gradnjo novih delov v Poslovni 
coni Ajdovščina iz Evropskega 
sklada za regionalni razvoj 
uspela pridobiti 554 tisočakov, 
237 tisoč evrov bo dodala 
država, ostalo bo zagotovil 
občinski proračun. Komunalna 
ureditev dveh območij – Mirce 
jug in Pod Fructalom bo stala 
1,2 milijona evrov. Dela so se 
v Mircah že pričela, podjetje 

Stopar gradi komunalno 
opremo, dela bodo zaobjemala 
postavitev vodovodnega, 
kanalizacijskega in elektro ter 
telekomunikacijskega omrežja. 
Po zaključku tega sklopa bo 
sledilo urejanje območja Pod 
Fructalom, vključno z gradnjo 
novega krožišča na obvoznici. 
Prostora za nove poslovne 
prostore na obeh območjih bo 
za šest končnih investitorjev, 
pričakuje se več kot 30 novih 
delovnih mest. 

Naložba v prihodnost. Naložbo sofinancirata Republika Slovenija 
in Evropska Unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj. 

Komunalno se opremlja 
Mizinska vas v Lokavcu 

Pričelo se je komunalno opremljanje zaselka Mizinska vas v Lokavcu. Območje v središču 
Lokavca je namenjeno gradnji stanovanjskih hiš, investitorji bodo z gradnjo lahko pričeli takoj 
po zaključku celovitega komunalnega opremljanja, konec pomladi prihodnje leto. 

V središču Lokavca se je pričelo 
s komunalnim opremljanjem 
zaselka Mizinska vas. Zaselek 
je razdeljen na 13 parcel – dve 
parceli pri pripravi strokovnih 
podlag dispozicije pozidave  nista 
bili  vključeni v aktualni projekt. 
Preostalih 11 parcel pa bo v 
sklopu opremljanja pridobilo vso 
potrebno komunalno opremo in 
javno infrastrukturo. Zgrajenih 
bo za okoli 800 m2 dostopnih 
cest s pločniki, zaselek pa bo 

imel tudi urejeno pešpot do 
središča vasi. Urejeni bodo 
vodovod ter kanalizacijski sistem 
za odvajanje padavinskih in 
komunalnih voda – padavinske 
se bodo stekale v bližnji potok, 
komunalne pa v čistilno napravo 
Ajdovščina, preko sistema, 
ki je bil v Lokavcu urejen že 
pred desetletjem. Območje bo 
elektrificirano, hkrati pa bo 
napeljano tudi TK omrežje. 
Območje novogradenj bo dobilo 

tudi svoj ekološki otok in javno 
razsvetljavo. Stroške opreme v 
višini 213.000 bo v poravnala 
Občina Ajdovščina, medtem ko 
so vsi hišni priključki strošek 
zasebnih investitorjev – Občina 
jih je že pozvala k pripravi 
načrtov. Projekt komunalnega 
opremljanja Mizinske vasi 
v Lokavcu bo predvidoma 
zaključen pred poletjem 2022.

Urejena pešpot 
Prijetna pohodna pot med 

Kamnjami in Vrtovinom 
vodi mimo mnogih kulturnih 
in naravnih zanimivosti in 
znamenitosti, ena takih je tudi 
slap na potoku Malenšček. Pot, 
ki je tekla nad slapom, je uničil 
zemeljski podor, ki se je sprožil 
po obilnem pomladnem deževju. 
Zaradi nevarnosti se je pot 
nemudoma zaprlo, konec poletja 
pa so se pričela sanacijska dela, 
ki so že zaključena. Vrednost 
del, ki jih je opravil domač 
obrtnik, je bila 10.000 evrov. 
Zaradi občutljivega naravnega 
terena in slabše dostopnosti je 
bilo veliko del opravljenih ročno. 
Najbolj nevarnih 25 metrov 
poti je temeljito saniranih, pot 
je na tem območju razširjena. 
Hkrati pa je urejenih še za 
okoli 40 metrov dostopne poti s 
kamenjske smeri. Dostopna pot 

pelje po bolj strmem terenu, zato 
je utrjena z betonskim obrizgom, 
odvodnjavanje pa je na tem delu 
urejeno s koritnicami. Po celotni 
prenovljeni trasi je nasut tampon. 
Pohodniki ste na poti znova 
dobrodošli. 
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Žapuže, Vodice in 
Planina z novim 
asfaltom 

V sklopu urejanja občinskih poti je bilo v zadnjem obdobju 
urejenih več odsekov lokalnih cest. Povezovalna pot nad 
zaselkom Bizjaki v Žapužah je dobila asfaltno prevleko. Na 
Vodicah se je zaključila temeljita sanacija ceste iz Cola. Na 
Planini pa je na novo urejen odsek povezovalne ceste v zaselku 
Gorenja vas. 

Vodice so znane po številnih 
izvirkih, ki ob obilnejšem dežev-
ju povzročajo škodo na cestah in 
drugih poteh. Nujna sanacija je 
na več odsekih potekala po fazah. 
Spomladi se je zaključila obnova 
cestišča s Cola proti Vodicam, 
kjer se je zgradilo tri kamnite 
zložbe, s katerimi se je cestišče 
utrdilo in razširilo, obenem pa je 
bilo urejeno tudi odvodnjavanje. 
Vrednost del je znašala 60.000 
evrov. Z deli se bo nadaljevalo – 
do konca letošnjega leta je načr-
tovana še postavitev podpornega 
zidu in groba asfaltacija najbolj 
dotrajanih predelov ceste ob ka-
mnitih zložbah. Zaključena pa 
je tudi sanacija ravninskega dela 
ceste v vasi Vodice, ki vodi od 
vhoda v vas do kapelice. Tam je 
voda dodobra uničila vse plasti 
cestišča, zato je bilo potrebno na 
novo postaviti celotno voziščno 
konstrukcijo, temeljito urediti 
odvodnjavanje, območje nasuti 
in asfaltirati. Vrednost sanacije 
je znašala 125.000 evrov. 

V Gorenji vasi na Planini so v 
zadnjih letih zrasle nove hiše, ob 
njih pa je nastala makadamska 
dostopna pot. Krajani so že pred 
leti dali pobudo za ureditev poti, 
ki jim je prašila domove. Pot je 
bila tako najprej kategorizirana 
v javno pot, pred kratkim pa so 

se zaključila tudi terenska dela. 
Uredilo se je 120 metrov dolg 
odsek ob novogradnjah, do za-
dnje hiše, v zaselku Gorenja vas. 
Pot ima urejeno odvodnjavanje 
z iztokom v ponikovalnico ter 
je asfaltirana. Vrednost naložbe 
je v celoti znašala 17.000 evrov, 
5.000 evrov so prispevali krajani, 
preostanek pa se je poravnalo iz 
občinskega proračuna. Krajani 
so tako dobili urejeno dostopno 
cesto, predvsem pa v sušnih po-
letnih mesecih ne bo več prahu.  

Asfaltno podlago pa je dobila 
tudi povezovalna pot nad 
zaselkom Bizjaki v Žapužah. To 
je bil še zadnji korak na poti do 
celovito urejene poti, ki je bila 
že lani razširjena, opremljena z 
robniki ter z javno razsvetljavo. 
40.000 evrov vredno investicijo 
je izvedlo podjetje Elita Nagode 
d.o.o. Dobrih 1000 m2 asfalta 
je bilo položenega od Doma 
krajanov do zaselka Bizjaki. 
Dokončno se je uredilo še 
odvodnjavanje, krajani bližnjih 
hiš so si istočasno na svoje 
stroške asfaltirali tudi dovoze do 
svojih hiš. Urejena povezovalna 
pot omogoča prijaznejši dostop 
do zaselka, odvodnjavanje 
pa preprečuje poplavljanje in 
odpravlja dolgoletne težave z 
odvečno vodo, ki je razdirala 
poti in uničevala okolico.

Raste kolesarska steza 
skozi mesto 

Osrednja prometnica skozi mesto bo po celotni dolžini in po obeh straneh opremljena z 
varnimi površinami za kolesarje in pešce. Del je bil urejen že lani, z letošnjim oktobrom pa se 
dela nadaljujejo. Gradi se po odsekih, z njimi se premika tudi polovična zapora ceste. Voznike 
prosimo za strpnost, stanovalce in obrtnike pa za razumevanje.  

Mesto Ajdovščina postaja 
prijazno kolesarjem in 
pešcem. Nadaljuje se urejanje 
kolesarskih stez in pločnikov 
ob glavni prometnici, ki bodo 
povezali prvo in zadnje mestno 
krožišče. Projekt, ki se je pričel 
uresničevati že pred dvema 
letoma, je razdeljen na odseke.  
Prvi je bil urejen odsek 2, ki 
poteka od pokopališča do 
mostu čez Hubelj. Občini je za 
sofinanciranje uspelo pridobiti 
kar 130.253 evrov nepovratnih 
sredstev iz Kohezijskega sklada. 
Tudi za nadaljevanje projekta je 
pridobljen lep delež nepovratnih 
sredstev, več kot 660.000 evrov 
bo k urejanju kolesarskih stez in 
pločnika po mestu Ajdovščina 
primaknil Eko sklad, kar je 
polovica vrednosti tega dela 
projekta, ki bo vključno s 
komunalno ureditvijo znašala 
blizu 1,3 milijona evrov. 

Ob obeh straneh ceste skozi 
mesto bomo pridobili površine 
za pešce in kolesarje, urejena 

bo javna razsvetljava, območje 
bo opremljeno s prometno 
signalizacijo. V sklopu urejanja 
bo dokončan tudi manjkajoči del 
pločnika in kolesarske steze od 
Petrola do križišča pri avtobusni 
postaji. Površine za pešce in 
kolesarje bodo po celotni trasi 
od cestišča ločene z varovalnim 
zelenim pasom, skladne s celovito 
mestno ureditvijo. Pri Šturskem 
parku se bo uredilo šest novih 
parkirišč za stanovalce, tudi po 
3. in 4. odseku bo obnovljena 
komunalna infrastruktura. 

Sredi oktobra so stroji 
zaropotali na gornjem delu 
Goriške ceste, postopoma se 
bodo dela premikala proti mestu. 
Z gradbiščem bo potovala 
tudi polovična zapora ceste. 
Promet na polovičnih zaporah 
ureja semafor, dostop do vseh 
objektov bo ves čas omogočen. 
Voznike prosimo za strpnost, 
stanovalce in obrtnike ob 
gradbišču pa za razumevanje. 
Dela bodo dokončana še pred 
poletnimi počitnicami 2022.

ETM 2021: aktivnosti se nadaljujejo
Občina Ajdovščina se je skupaj z Zavodom Sopotniki tudi v letošnjem letu priključila aktivnostim 

v sklopu Evropskega tedna mobilnosti. Vodja oddelka za družbene zadeve Katarina Ambrožič je 
za en dan postala prostovoljka brezplačnih prevozov za starejše. To je še eden v nizu dogodkov, 
ki smo jih posvetili podpiranju trajnostne mobilnosti. 

Evropski teden mobilnosti 
smo v Ajdovščini obeležili s 
koristnimi spletnimi nasveti, 
zakaj je dobro in zdravo 
kolesariti.  Pisali smo o kolesarski 
opremi, varnem kolesarjenju, 
hitrih kolesarskih popravilih, 
do namigov, kje v naši okolici 
je prijetno in varno kolesariti. 
Poudariti velja, da v naši občini 
na različne načine podpiramo 
trajnostno mobilnost skozi 
vse leto – v mestu vedno več 
prostora namenjamo pešcem in 
kolesarjem, urejajo se kolesarske 
povezave ter pohodne in tekaške 
poti, podpira se prireditve in 

dogodke, ki spodbujajo zdrav 
življenjski slog … Za zaključek 
Evropskega tedna mobilnosti 
v naši občini je tako v Skriljah 
potekalo odprtje družinske 
kolesarske povezave, ki je nastala 
s sredstvi participativnega 
proračuna Moja pobuda. 

Tudi Zavod Sopotniki se 
redno vključuje akciji v okviru 
Evropskega tedna mobilnosti. Za 
en dan je prostovoljna voznica 
Zavoda postala vodja oddelka 
za družbene zadeve Katarina 
Ambrožič in starejšo občanko 
iz Malih Žabelj zapeljala do 
zdravnika. Da storitev nemoteno 

teče, je pred kratkim poskrbela 
Občina Ajdovščina z nakupom 
novega vozila, ki je doslej 
opravilo že 7000  km. Največ 
povpraševanja je po prevozih 
do bolnišnice in zdravstvenega 
doma v Novi Gorici, sem in tja 
pa so želje tudi bolj družabne 
narave – obiski v domovih za 
starejše občane, ali prevozi iz vasi 
do mesta zaradi plačila položnic 
in drugih opravkov. Opravek za 
brezplačni prevoz ni pomemben, 
Sopotniki vozijo kamorkoli 
na omenjeni relaciji, tudi po 
»špežo« ali k frizerju. Hvala vsem 
prostovoljcem, ki namenjajo za 
prevoze in spremstvo starejših 
občank in občanov svoj čas in 
jim z veseljem lajšajo življenje. 
Brezplačne prevoze starostnikov 
opravlja 13 prostovoljcev – iz 
Zavoda Sopotniki sporočajo, 
da bodo veseli novih moči. 
Če se želite pridružiti ekipi 
predanih prostovoljcev, dobite 
več informacij pri koordinatorju, 
Matjažu Jazbarju na telefonski 
številki 051 339 944 ali na 
e-naslovu info@sopotniki.org.
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Vse je pripravljeno za 
jubilejni pohod 
Člani Društva Matija Vertovec so v oktobru opravili društveni 
pohod. Vertovčeve poti so pripravljene za jubilejni 20. 
pohod, ki bo potekal prvo nedeljo po martinovi nedelji, 21. 
novembra. Novost letošnjega pohoda bo prenovljeno območje 
Jezerca na Planini, ki je v dobrem letu po obnovi že zaživelo.

Lani zaradi epidemije 
koronavirusa pohoda ni bilo, 
zato je letošnji še v toliko 
večjem pričakovanju. Člani 
Društva Matija Vertovec so 
že v septembru opravili prvo 
delovno akcijo – z zaščitnim 
premazom so prebarvali količke 
z usmerjevalnimi tablicami 
na celotni pohodni poti. Na 
društvenem pohodu v oktobru 
pa so celotno traso natančno 
pregledali in obrezali grmovje, ki 
je sililo nanjo. Poti so v letošnjem 
letu res lepo pripravljene in 
dobro označene, posebnost 
letošnjega pohoda pa bo zagotovo 
prenovljeno območje Jezerca. 
Obnovljeno je bilo s sredstvi 
participativnega proračuna 
Moja pobuda Občine Ajdovščina 
– to je že četrta uresničena Moja 
pobuda na Vertovčevih poteh, 
v prihodnje pa ima društvo še 
nekaj »želez v ognju«. Pobudnik 
ureditve območja je Viktor 
Petrič, krajan s Planine in tudi 
aktivni član društva, ki je za 
urejeno območje pripravilo 
informativno tablo, izdelala jo 
je oblikovalka Polona Ipavec. V 
okviru oktobrskega društvenega 
pohoda je pri Jezercu potekala 
tudi kratka slovesnost, na kateri 
sta Viktor in predsednik društva 
Marijan Lozej simbolno odkrila 
info-tablo, ki sicer tu stoji že leto 
dni. O pomembnosti ohranjanja 
občutljive naravne krajine na 
tem območju je spregovorila 
Špela Štokelj, predstavnica sveta 
Krajevne skupnosti Planina 
in tudi domača vinogradnica, 
krajinska arhitektka po stroki. 
Kulturna krajina na tem mikro 
območju je neverjetno bogastvo 
etnološke in naravne dediščine, 
katere dragulji so se razkrili po 
temeljitem čiščenju in krajinski 
obnovi lani poleti. Okoli Jezerca 
je v osmico speljana pot, ki jo 
obdajajo imenitni suhozidi, na 
vrhu pa pripelje do vodnega vira, 
od koder se napaja vodna kotanja, 

delno pa jezerce napajajo tudi 
padavinske vode. Majhna vodna 
okolja brez rib, kakršno je jezerce 
na Planini, so življenjskega 
pomena za mnoge druge 
živalske vrste, ki tu najdejo svoje 
prebivališče, prehranjevalni ali 
razmnoževalni habitat. Takšna 
okolja privabljajo številne vrste 
ptic, netopirjev in drugih živali. 
Območje je s svojo romantično 
podobo in zanimivo zasnovo 
postalo nadvse priljubljena točka 
pohodnikov – tako domačinov 
kot obiskovalcev od vsepovsod. 

Vse je torej pripravljeno za 
letošnji jubilejni pohod, ki pa 
se bo prilagodil zdravstveni 
situaciji – minil bo brez osrednje 
proslave, domačini pa bodo 
tokrat pokušine domačih 
dobrot pripravili na prostem. 
Dobro urejene poti z najlepšimi 
razgledi, zanimive lokalne 
zgodbe, prijazni domačini in 
okusni domači pridelki, za 
povrh pa je Vipavske griče 
jesen preoblekla v živahne 
barve – vse to so dobri razlogi 
za obisk Vertovčevih poti. Lepo 
povabljeni na letošnji jubilejni, 
20. pohod po Vertovčevih poteh, 
prvo nedeljo po martinovi 
nedelji, 21. novembra, ali pa se 
po njih sprehodite kadarkoli 
- poti so dobro označene. 
Aktualne informacije o pohodu 
spremljajte na Facebook strani 
Matija Vertovec.

Vinski vlak: TOP turistični 
produkt Vipavske doline  

Na sončno popoldne predzadnje sobote v oktobru se je skozi Vipavsko dolino zapeljal potniški 
vlak, kar bi bilo zgolj neobičajno, če ne bi šlo za poseben vlak, ki poleg užitkov v vožnji skozi 
slikovito dolino ponuja tudi razvajanja za brbončice. Vinski vlak Vipavske doline je poskusno 
na panoramsko popotovanje zapeljal že sredi avgusta, na izletniški vozni red prihaja prihodnje 
leto, že decembra pa bo ponudil vinsko-popotniška doživetja za zaključene skupine. 

Že konec avgusta, po prvi 
poskusni vožnji, je vinski vlak 
zbudil ogromno zanimanja. 
Snovalci novega turističnega 
produkta so zgodbo o prvem 
slovenskem vinskem vlaku 
podrobneje predstavili na 
petkovi dopoldanski tiskovni 
konferenci. Zamisel o vinskem 
vlaku je predstavil Matjaž Zgonik, 
ki je pred dobrimi osmimi leti že 
presenetil z butično ponudbo 
vodenih vinskih tur z imenom 
Winestronaut: " Železniška proga 
med Novo Gorico in Ajdovščino, 
ki je bila za prevoz potnikov 
povsem opuščena, nas je že 
nekaj časa izzivala. Z izkušnjami 
vodenja vinskih tur in na 
osnovi odličnega sodelovanja s 
številnimi vinarskimi družinami 
smo si zamislili nov turistični 
produkt. V Potniškem prometu 
slovenskih železnic so našo 
zamisel sprejeli z navdušenjem 
in tako je po večmesečnem 
obdobju logističnih  in tehničnih 

usklajevanj naša zamisel o 
vinskem vlaku uresničena." 
Vlak je, posebej na tej prometno 
neobremenjeni progi, kot 
ustvarjen za brezskrbna 
turistična potepanja. "Vožnja 
z vlakom je v več pogledih 
trajnostna. To, da oživljamo 
opuščeno železniško progo, 
odpiramo nove možnosti za 
promocijo lokalnih vinarjev 
in hkrati našim gostom 
omogočamo brezskrbno 
okušanje vina na zasebni vožnji 
z vlakom, pa je naš prispevek 
k odgovornemu turizmu," je 
poudaril Jani Peljhan, direktor 
agencije Burjatik iz Ajdovščine, v 
okviru katere bo gostom na voljo 
nov turistični produkt Vinski 
vlak, in ki je letos spomladi kot 
prva agencija v Vipavski dolini 
pridobila mednarodni trajnostni 
znak Travelife in s tem znak 

Slovenia Green Travel Agency. 
Nad idejo so bili takoj navdušeni 
tudi na Slovenskih železnicah. 
Direktorica Potniškega prometa 
slovenskih železnic, mag. Darja 
Kocjan, je prepričana v uspeh 
zgodbe. Meni, da imamo v naši 
regiji eno najlepših železniških 
prog, kar velja izkoristiti: 
"Živimo v času, ko sta varovanje 
okolja in trajnosten način 

mobilnosti izjemno pomembna 
in družbeno odgovorna naloga 
vsakega posameznika, zato 
sem še posebej vesela, da bomo 
z vožnjo izrednega Vinskega 
vlaka ponovno obudili del 
proge do Ajdovščine v tem delu 
Vipavske doline. Verjamem, da 
bo omenjena posebna vožnja 
Vinskega vlaka uvod v nadaljnje 
sodelovanje in s tem širjenje 
produktov na trajnosten način 
v tem delu Slovenije.« Da je to 
pomembna pridobitev za celotno 
turistično ponudbo Vipavske 
doline je poudarila tudi Erika 
Lojk, direktorica Zavoda za 
turizem Vipavska dolina. 
Sredstva za zagon projekta so 
snovalci pridobili iz javnega 
razpisa Občine Ajdovščina za 
inovativne turistične produkte. 
Razpis, preko katerega so se 
v zadnjih letih že vzpostavili 

zanimivi novi in inovativni 
turistični produkti, je ena od 
spodbud Občine k čim bolj pestri 
ponudbi Vipavske doline, kjer je 
v zadnjih letih razvoj turizma v 
bliskovitem vzponu.

Vinski vlak Vipavska dolina 
bo po uradni poskusni vožnji, ki 
je bila namenjena sodelujočim 
vinarjem in turističnim 
delavcem, že v decembru na 
vinsko turistična potepanja 
lahko popeljal zaključene 
skupine, redno pa bo začel 
voziti prihodnje leto. Z začetne 
postaje v Novi Gorici bo potnike 
pripeljal v Ajdovščino, kjer si 
bodo ogledali staro mestno 
središče. Posebno doživetje bodo 
postanki v vipavskih vaseh, 
kjer bodo potnike pričakali 
domačini s svojimi vini in 
lokalnimi jedmi. Med vožnjo 
se bodo potnikom predstavljali 
številni vinarji – tako na vlaku, 
kot na postankih.  V nastajanju 
so rezervacijski sistem, spletna 
stran, promocijski materiali. 
Snuje pa se tudi že nadaljevanje 
zgodbe – urejanje železniških 
hišic ob progi v prostore za 
pokušine, povezovanje z 
drugimi turističnimi kraji ob 
Bohinjski progi pa tudi na drugo 
stran, prek meje, sodelovanje s 
ponudniki drugih zanimivih 
vsebin …  Vinski vlak Vipavske 
doline je turistični produkt z 
velikim potencialom, saj na 
svojevrsten in trajnostni način 
združuje najboljše, kar nudi  
dežela.

Fotografija: Nejc Bole
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Ustvarjam svoj kruh
V centru mesta Ajdovščine 

sta v Rustjevi hiši, tako kot v 
sosednji Pilonovi galeriji, nekdaj 
delovali sloviti domači pekarni. 
Veno Pilon je kot sin peka in 
pozoren kronist svojega časa 
naslikal prepoznavno umetnino, 
sliko kruha, ki ga je pekel njegov 
oče. V sklopu operacije Prostor 
doživetja pekarske in mlinarske 
tradicije smo prav Pilonovo sliko 
Kruh prepoznali kot vir navdiha 
za raznolike komunikacijske in  
promocijske vsebine operacije 
in območja Lokalne Akcijske 
Skupine Vipavska dolina. V 
sodelovanju s agencijo I & S 
Aladin, d. o. o., je nastala beležka 
za recepte, imenovana Zvežčič 
za recepte. 

Zvežčič za recepte je 
turistični spominek, ki bo na 
eni strani podpiral čim več 
aktivnosti oziroma doživetij 
v Prostoru doživetij pekarske 
in mlinarske tradicije, hkrati 
pa bo obiskovalcu predstavljal 
neko uporabno vrednost. 
Danes namreč dajemo prednost 

spominkom, ki jih kupec lahko 
vključi v svoje življenje in 
tako še nekaj časa podoživlja 
prijetno izkušnjo z izvornega 
mesta nakupa spominka. Iskano 
univerzalnost, preprostost in 
uporabnost smo prepoznali 
v beležki za recepte, ki ostaja 
priljubljen pripomoček vseh 
ljubiteljev doma pripravljene 
hrane.

Naslovnica je zasnovana 
kot povabilo k ustvarjanju 
in razmisleku o pomenu 
kruha. Nekaj notranjih strani 
je namenjenih lokalnim 
zgodbam o mlinarstvu in 
pekarstvu ter o Venu Pilonu, 
sinu ajdovskega peka. Preostale 
strani so namenjene osebnemu 
zapisovanju receptov, vtisov, 
iskric, skratka vsega, kar je 
ljudem ljubo in mora biti vedno 
pri roki. Posebnost zvezka 
je, da dvojezičnost doseže s 
preprostim obračanjem: z ene 
strani je zvezek natisnjen v 
slovenskem jeziku, z druge pa v 
angleškem jeziku. Drugi jezik je 
za uporabnika tako nemoteč.              

Tematski turistični spominek 
Zvežčič za recepte bo brezplačno 
na voljo ob izvajanju raznolikih 
prihajajočih aktivnostih 
operacije Prostor doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije. 
Vabljeni k spremljanju. 

Ko se oko spočije na kamnu … 
V okviru projekta Po terasah in suhozidju Občina Ajdovščina skupaj s partnerji vsestransko 

oživlja tradicionalno rokodelsko spretnost grajenja suhih zidov. Ti so nekdaj nastajali iz potrebe 
– rodovitno zemljo je bilo treba očistiti kamenja, hkrati pa je v zid zloženo kamenje služilo 
različnim potrebam. Danes imajo suhi zidovi predvsem estetsko vrednost – starodavni, ki so še 
obstali, dajejo poseben pečat kulturni krajini, s podobnim namenom gradimo nove. 

Suhi zid je grajen brez veziva, 
iz razpoložljivega lokalnega 
kamna, pridobljenega s 
čiščenjem in urejanjem zemljišč 
in predstavlja najpreprostejšo 
grajeno strukturo v kulturni 
krajini. Še ne tako dolgo nazaj, 
v obdobju pred drugo svetovno 
vojno, je bila suha gradnja v 
vsakdanji rabi in se je prenašala 
iz roda v rod, nato pa smo nanjo 
pozabili. Ponovno so jo na 
Krasu začeli oživljati v 90. letih 
20. stoletja. Njeno pomembnost 
je prepoznal tudi UNESCO in 
leta 2018 suho gradnjo vpisal 
na reprezentativni seznam 
nesnovne kulturne dediščine 
človeštva. Nominacija za vpis 
na seznam je povezala osem 
evropskih držav, tudi Slovenijo. 

Primarna vrednost suhih 
zidov se danes izgublja, 
narašča pa njihova estetska 
in trajnostna vrednost, zaradi 
katere je krajina, okrašena s 
suhimi zidovi, tako privlačna. 
Ene najbolj prepoznavnih in  
ohranjenih suhozidov našega 
področja najdemo tudi na Gori. 
Po odlično ohranjenih suhozidih 
še posebej slovi Penklerija na 
robu zaselka Kitajska (in na robu 
Gore). Zaselek naj bi ime dobil 
prav po čudovitih, zelo dolgih 
suhih zidovih, ki spominjajo 
na Kitajski zid. Starodavnemu 
suhemu zidovju ob bok je pred 
leti na Otlici nastal novodoben 
poklon tej tradicionalni 
spretnosti. Kamniti polž 
je svojevrsten arhitekturni 
umetniški izdelek, poustvarjen 

suhi zid, simbolno zavit v spiralo. 
Izdelal ga je arhitekt Damjan 
Popelar in je danes znamenitost, 
ki si jo z veseljem ogledujejo 
obiskovalci. 

Projekt Po terasah in suhozidju 
se prednostno posveča obnovi 
kulturne krajine na pobočju 
Čavna, kjer so s suhimi zidovi 
podprte terase gradili že v času 
Rimljanov. Tako so od pomladi 
sem v Gojačah, Vrtovinu in v 
Črničah potekale delavnice, 
na katerih je bil v vsaki vasi 
obnovljen tak suhi zid. Poleg 
učenja suhe gradnje bo opravljen 
še popis teras in suhih zidov 
po pobočju Čavna ter urejena 
pešpot, ki bo peljala mimo 
najlepših kulturnih in naravnih 
znamenitosti. 

Operacija »Po terasah in suhozidju« je sofinancirana s sredstvi Evropskega 
kmetijskega sklada  za razvoj podeželja preko Programa razvoja podeželja RS za 
obdobje 2014 – 2020 / ukrep LEADER / podukrep 19.2

Kreativnost in Inovativnost
Konec septembra je v 

prostorih Območne obrtno-
podjetniške zbornice Ajdovščina 
potekala delavnica Kreativnost 
in Inovativnost, z namenom 
nabora možnih vsebin Prostora 
doživetij pekarske in mlinarske 
tradicije v prenovljeni Rustjevi 
hiši v središču Ajdovščine. 

Delavnico je potekala v sklopu 
operacije, imenovane Prostor 
doživetij pekarske in mlinarske 
tradicije, ki jo sofinancirata 
Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Evropskega sklada za 

regionalni razvoj. Delavnico 
je v imenu partnerja operacije, 
Območno obrtno-podjetniške 
zbornice Ajdovščina, 
koordiniral in moderiral 
Matic Batagelj, vsi ostali 
partnerji: Občina Ajdovščina, 
Ljudska univerza Ajdovščina, 
Pilonova galerija Ajdovščina in 
Mlinotest d. d., pa so predstavili 

svoje izkušnje na področju 
oblikovanja kreativnih vsebin in 
podjetniških priložnosti, ki jih 
ponuja tradicionalno pekarstvo 
in mlinarstvo. Delavnice so se 
udeležili predstavniki splošne 
javnosti, ranljivih skupin in 
stroke.

Delavnica je bila razdeljena 
na tri dele. V prvem delu smo 
definirali glavne izzive na 
področju ponudbe v mestu 
Ajdovščina, z namenom, da z 
naborom aktivnosti Prostora 
doživetij pekarstva in mlinarstva 
odgovorimo tudi na kakšnega 
od teh izzivov. V drugem delu 
smo se osredotočili predvsem 
na iskanje primerov dobrih 
praks, ki nam bi pomagale pri 
kasnejšemu oblikovanju idej. 
S tem namenom so partnerji 
projekta predstavili nekaj svojih 
primerov dobrih praks, v katerih 
smo iskali navdih. V tretjem 
delu smo se posvetili končnemu 
naboru idej možnih aktivnosti 
Prostora doživetij pekarske in 
mlinarske tradicije. Najprej smo 

s pomočjo priprave zapiskov 
zbrali svoje misli, nato pa je 
vsak udeleženec pripravil 10 
različnih idej za aktivnosti. Po 
pripravi tako velike količine idej 
si je vsakdo izmed udeležencev 
izbral tisto, ki mu je bila 
najbolj všeč ter pripravil končni 
koncept. V končnem konceptu 
je bilo treba pripraviti opis 
glavne ideje z dodatno razlago, 
določiti primarnega uporabnika 
ter definirati osnovno 
uporabnikovo pot. Po pripravi 
končnih konceptov so udeleženci 
še glasovali za najboljše ideje, z 
namenom postaviti v ospredje 
nekatere ideje v pomoč končnim 
odločevalcem.

Delavnica je z motivacijo 
in aktivacijo prispevala h 
kreativnem razmišljanju in 
vključevanju v sooblikovanje 
in soustvarjanje možnih vsebin 
Prostora doživetij pekarske in 
mlinarske. Vabljeni na prihodnje 
delavnice na podobne teme. Več 
o tem na e-naslovu: euprojects@
ajdovscina.si.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske 
tradicije, ki jo sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega 
sklada za regionalni razvoj.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske 
tradicije, ki jo sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega 
sklada za regionalni razvoj.

Naj kopališče 2021
Na 31. izboru za Naj kopališče so v kategoriji letnih kopališč 

kopalci največ glasov namenili Letnemu kopališču Ajdovščina. 
Nagrado za prvo mesto je na slavnostni prireditvi prevzel 
direktor Zavoda za šport Uroš Pintar. 

TV Slovenija je v sodelovanju s 
spletnim portalom Dobro jutro, 
Slovenija in več regionalnimi in 
lokalnimi radijskimi postajami 
poleti pripravila 31. izbor za Naj 
kopališče. V šestih kategorijah 
je sodelovalo 84 kopališč. Pri 
izboru prevladujejo raznolike 
karakteristike, kopalci pa 
dajejo pozornost na urejenost 
kopališča, udobje in čistočo 
na kopališču, na prijaznost 
zaposlenih ter na dobro počutje 
obiskovalcev. Letno kopališče 
Ajdovščina je preseglo vsa 

pričakovanja ter se okitilo z 
nazivom Naj kopališče 2021 
v Sloveniji. Koronskemu letu 
navkljub so se znali prilagoditi 
zahtevnim razmeram in se 
lahko pohvalijo z vzpodbudnim 
številom obiskovalcev v poletni 
sezoni. Število uporabnikov se 
je ob 75 odstotkih zmogljivosti 
gibalo okoli 22.000. »Ob tej 
izjemni nagradi gredo vse 
pohvale zaposlenim v Zavodu 
za šport Ajdovščina, ki s svojim 
vestnim delom zagotavljajo 
visoke kriterije in s tem olajšajo 
ocenjevanje obiskovalcem.  
Uporabnikom letnega kopališča 
pa velik hvala za obisk in vse 
oddane glasove najboljšemu 
letnemu kopališču v Sloveniji 
v letu 2021,« je ob prejetju 
priznanja povedal direktor 
Zavoda za šport Uroš Pintar.



OBČINA AJDOVŠČINA          8
Petek, 29. oktober 2021 • številka: 235

Suhozidna gradnja navdušila 
V sklopu operacije 'Po terasah in suhozidju' je Občina Ajdovščina v zadnjih nekaj mesecih 

povabila na delavnice suhozidja in terasirane krajine. Nazadnje sta delavnici potekali v 
Vrtovinu in v Črničah. Starodavno obrt zlaganja kamnov je skozi predavanja in praktične prikaze 
predstavljal mojster suhozidne kraške gradnje Boris Čok. 

Občina Ajdovščina nastopa v 
operaciji 'Po terasah in suhozidju' 
kot vodilni partner, sodelujeta 
pa še Krajevna skupnost Črniče 
in društvom Aqua Turris iz 
Vrtovina. Operacija še posebej 
nagovarja ranljive skupine 
prebivalcev, to so mladostniki, 
brezposelni, invalidi, upokojenci 
in ženske nad 50 let, z namenom 
dviga njihovih kompetenc, 
povezovanja in vključevanja v 
družbo ter tudi na trg dela. 

Zadnja delavnica je minulo 
soboto potekala v Vrtovinu. 
Zanimanje je bilo veliko, tako 
kot tudi za obe prej izvedeni 
delavnici v Gojačah in v Črničah. 
V povprečju so imele približno 
po 40 udeležencev. Delavnice, 
ki je konec septembra potekala v 
Črničah, so se na primer udeležili 
tudi šolarji, ki so delovno 

soboto koristno izkoristili kot 
naravoslovni dan. Sicer pa so bili 
udeleženci različnih generacij, 
pretežno iz lokalnega okolja, je 
pa zanimiva vsebina pritegnila 
tudi udeležence iz drugih krajev. 

Delavnice so se pričenjale 
s teoretično predstavitvijo 
suhozidja in teras ter njihove 
vloge skozi zgodovino. Poudarek 
predstavitve je bil na pomenu 
ohranjanja te kulturne dediščine 
za prihodnje rodove. Mojster 
suhozidne kraške gradnje Boris 

Čok je predstavljal značilnosti 
suhih zidov, ki so bili predmet 
obnove, nato pa je prikazal 
tudi praktični način zlaganja 
kamenja v suhi zid ter podal 
vrsto pomembnih navodil in 
informacij. Na dnu zidu so 
vedno večji, nosilni kamni, na 
njih se polaga manjše, na vrh 
pa se postavi ploščate kamne. 
Pomembno je, da se kamenje 
zlaga z licem navzven, tako 
bo suhi zid tudi na pogled lep, 
bistvena pri pravilni postavitvi 
suhega zidu pa je tudi drenaža, 
ki skrbi, da voda ne zastaja. Na 
vsaki od izvedenih delavnic so se 
udeleženci tudi sami preizkusili 
v suhogradnji. Tako so bili prek 
delavnic urejeni suhi zid pri 
lovski koči v Gojačah, pa tisti 
pri igralih v Vrtovinu, v Črničah 
pa je tak prenovljen suhozid na 
območju vinogradov nasproti 
industrijske cone.

Operacija »Po terasah in suhozidju« je sofinancirana s sredstvi Evropskega 
kmetijskega sklada  za razvoj podeželja preko Programa razvoja podeželja RS za 
obdobje 2014 – 2020 / ukrep LEADER / podukrep 19.2

Delavnica žganjekuhe 

V Učnem centru Brje je 14. 
oktobra potekalo predavanje 
Priprava sadnih in vinskih 
destilatov, ki se ga je udeležilo 
25 ljubiteljev žganjekuhe. 
Predavateljica Milena Štolfa s 
Kmetijsko gozdarskega zavoda 
Nova Gorica nas je popeljala 
skozi zgodovino destilacije po 
svetu in v Sloveniji, izčrpno 
predstavila različne kategorije 
žganih pijač ter značilna 
naravna žganja. Prisotni so se 
seznanili tudi z zakonodajnimi 
pogoji za opravljanje dejavnosti 
žganjekuhe, pomenom kvalitete 
surovin za pripravo sadnih 
žganj ter učinki uporabljene 
opreme in postopkov na 
kakovost žganih pijač. Na 
osnovi zaznanega zanimanja 

ter potenciala za žganjekuho 
načrtuje Občina Ajdovščina 
tudi v prihodnje organizirati 
srečanja in zagotoviti ustrezno 
mentorstvo za razvoj žganih 
pijač. V sklopu Učnega centra 
Brje, kjer lokalni kmetje že 
uporabljajo opremo za predelavo 
sadja, bo občina v prihodnjem 
letu namreč vzpostavila prostor 
s profesionalno opremo za 
žganjekuho, ki jo bodo lahko 
uporabljali lokalni mali 
proizvajalci žganja z registrirano 
dejavnostjo. 

Predavanje je potekalo v 
sklopu transnacionalnega 
projekta s področja raziskovanja 
vin in jabolčnih vin, prenosa 
znanja in razvoja podeželja, ki 
ga na območju Vipavske doline 
izvajata Občina Ajdovščina 
ter vodilni partner projekta 
Univerza v Novi Gorici. Ostalih 
sedem partnerjev prihaja iz regij 
Hardanger iz Norveške, Slavonija 
iz Hrvaške ter Tikveš iz Severne 
Makedonije. Več informaciji o 
nadaljnjih aktivnostih projekta 
je objavljenih na socialnih 
omrežjih projekta in platformi 
winecider.net. Kontaktna oseba 
občine je Erika Zuodar: erika.
zuodar@ajdovscina.si. 

Projekt Odkrivanje podeželske dediščine: 
avtohtona proizvodnja fermentiranih pijač 
za lokalno kulturno in okoljsko trajnost 
financirajo Islandija, Lihtenštajn in 
Norveška iz EEA and Norway Grants Fund 
for Regional Cooperation (Sklad Finančnega 
mehanizma EGP in Norveškega finančnega 
mehanizma za regionalno sodelovanje). Cilj 

projekta je spodbuditi razvoj podeželja z izboljšanjem skupnih raziskovalnih zmogljivosti 
in širjenja znanja, vezano na pristop "terroir" za proizvodnjo vina in jabolčnega vina na 
izbranih območjih Slovenije, Hrvaške, Severne Makedonije in Norveške.

Mentorski program Garaža, ki se je zagnal s slovesnim odprtjem 1. oktobra, je že dodobra v pogonu. Dobre tri ducate mladih je že definiralo svoje ideje, ki so v nastajanju.

Program je zasnoval Zavod 
BETA skupaj s prostovoljci, 
študenti tehničnih smeri. 
Odprtja se je udeležil tudi župan 
Tadej Beočanin, ki je skupaj 
z mentorji in koordinatorji 
slovesno otvoril Garažo in zagnal 
njeno kolesje. Pobuda za program 
je prišla s strani študentov 
tehničnih in naravoslovnih 
smeri, ki želijo prenesti svoje 
znanje na mlajše ter jih hkrati 
navdahniti in motivirati, da 
začnejo razmišljati, kako lahko 
prispevajo k napredkom v 
znanosti in tehnologiji. »Garaža 

je dobila ime po dejstvu, da je 
večina velikih podjetij začela 
razvijati svojo prvo poslovno 
idejo prav v garaži,« je na odprtju 
poudarila koordinatorka 
programa Polona Ipavec. Projekt 
bo veliko doprinesel ne samo 
mladim, pač pa tudi skupnosti 
nasploh. V Garaži so na voljo 
različna orodja za ročno in 
strojno izdelavo izdelkov, ki 
so jih z donacijami podprli 
številni ajdovski podjetniki in 
gospodarstveniki. Projekt je 
finančno podprla tudi Občina 
Ajdovščina, ki program Garaža 

prepoznava kot odskočno 
desko za razvijanje kompetenc 
mladih, ki bodo pozneje svoje 
ideje, znanje in produkte 
lahko implementirali v lokalni 
industriji. Projekt je z veliko 
vnemo pohvalil tudi župan 
Tadej Beočanin, ki je izpostavil, 
da bo program še utrdil že 
tako dobro sodelovanje med 
lokalnim gospodarstvom, 
izobraževalnimi institucijami 
in mladim omogočil kovanje 
prvih podjetniških idej, s tem 
pa spodbudil mlade k aktivni 
drži in udejstvovanju v lokalnem 
okolju.

V Garažo je vključenih 32 
mladih, ki so glede na želje 
in interese razdeljeni v štiri 
skupine, vsaka ima svojega 
mentorja in dela na svojem 
projektu. Prva faza iskanja idej 
in zasnove je že mimo, nastajajo 
že konkretne ideje: dve skupini 
bosta izdelovali gokart, ena 
električnega druga bencinskega, 
tretja načrtuje izdelavo 
»roverja«, ki se bo samostojno 
vozil in pobral vzorec s tal, četrta 
pa snuje svojo računalniško 
igrico. »V živo se dobivamo 

praviloma enkrat na teden, kjer 
skupaj delamo na projektu, 
diskutiramo trenutne probleme 
in načrtujemo za naprej. Seveda 
pa se ustvarjanje s tedenskimi 
srečanji ne konča, vsi udeleženci 
so resno poprijeli za delo na 
projektih in o njih razmišljajo 
tudi izven srečanj, so proaktivni 
pri pridobivanju materialov, 
iskanju novih idej in načinov 
izdelave,« je navdušen Timotej 
Lemut, eden od mentorjev 
programa. V Garaži se torej že 
iskri od idej in zagnanega dela, 
v kratkem pa bodo ponudili 

tudi krajše, enkratne delavnice o 
specifičnih temah. 

Še vedno se je mogoče vključiti 
v program, dobrodošli pa bodo 
tudi novi mentorji. 

Brezplačen program Garaža 
poteka enkrat na teden, 
v popoldanskem času na 
Vilharjevi ulici v Ajdovščini. 
Medse vabijo učence zadnje 
triade OŠ in dijake SŠ. 

Vpis v program poteka prek 
elektronske pošte: 

institut@zavod-beta.si ali na 
telefonski številki: 031 316 115. 

V Garaži se že iskri od idej in dela 
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Mladost na burji v jeseni
Jesen je letni čas, ki mladim in najmlajšim udeležencem programa Mladost na burji prinaša 

raznolike možnosti za izkustveno učenje in aktivno preživljanje prostega časa.

V tem šolskem letu v programu 
sodeluje 1300 otrok in mladih, 
vpisi pa še niso zaključeni. 
Prvošolci in četrtošolci so v 
šoli že prejeli nove dnevnike 
Hubelj in Čaven. Mladi na 
stopnji Kastra in Burja so 
dnevnik prejeli po pošti na dom.  
Udeleženci izvedene aktivnosti v 
svoje dnevnike vpišejo, opišejo 
in ovrednotijo. 

Pod mentorstvom učiteljev 
in koordinatorjev programa že 
pridno izvajajo aktivnosti na 
področjih moja skupnost, moj 
prijatelj, moje zdravje in moj 
poklic. Mnogi so sodelovali 
v dogodkih ob Tednu otroka, 

Tednu kulturne dediščine, ob 
Dnevu slovenskega športa. 
V oktobru je svoja vrata na 
široko odprla Ajdovska garaža, 
kjer mladi pod mentorstvom 
študentov prostovoljcev razvijajo 
svoje talente in uresničujejo ideje. 
Javne ustanove in organizacije 
udeležencem programa 
Mladost na burji skozi leto 
ponujajo različne priložnosti za 
vključevanje v njihove aktivnosti 
in spoznavanje njihovega dela. 
Ponudba aktualnih in primernih 
aktivnosti za posameznike in 
skupine bo na spletni strani 
programa Mladost na burji 
ponovno zaživela v novembru. 

Tokrat otrokom in mladim 
ponujamo nekaj namigov za 
aktivne jesenske dni:

Pojdi na sprehod v gozd 
in občuduj njegovo jesensko 
preobleko. Ne spreglej kupa 
jesenskega listja, ki te vabi. Iz 
odpadlih listov in plodov ustvari 
izdelek in ga pokloni nekomu v 
dar.

Poskrbi za ptice. Lahko sam 
pripraviš ptičjo pogačo ali pa 
iz odpadnega materiala izdelaš 
ptičjo hišico. Lahko pripraviš 
tudi zelo enostaven ptičji kotiček, 
kjer boš redno hranil in skrbel za 
ptice.  

Kostanj, gobe, buče in druge 
jesenske plodove uporabi za 
svoje kuharske podvige. Pripravi 
jesensko okrasitev mize.

Doma ali v knjižnici poišči 
zgodbe in pesmi o jeseni. Beri 
ali zapoj jih drugim, mlajšemu 
bratcu ali sestrici, starim 
staršem. Posebej navdahnjeni 
lahko zgodbico, pesem ali 
uganko napišete sami. 

Mnoge ideje boste otroci in 
mladi dobili sami, v šoli in pri 
vaših interesnih dejavnostih 
ali pa po njih povprašajte v 
ustanovah, ki jih radi obiskujete. 

Jesenski čas je posebno lep že 
na prvi pogled. Sicer pa se vse dni 
v letu okoli nas veliko dogaja in 
program Mladost na burji vas bo 
še naprej spodbujal, da poiščete 
nekaj zase in se aktivno vključite 
ter tako še naprej skupaj z nami 
soustvarjate lepšo skupnost.

Lipa bo zacvetela za 
cvetočo in obetajočo 
prihodnost mladih  

Pred kratkim je Občina Ajdovščina uspešno podaljšala 
certifikat Mladim prijazna občina. Ob pomembnem dosežku je 
Inštitut za mladinsko politiko občinam, ki so že drugič zapored 
uspešno podaljšale naziv, podelil še drevo – lipo, ki so jo 
posadili v Palah z dobrimi željami za rast in cvetočo prihodnost 
mladih. 

Občina Ajdovščina je že drugič 
zapored uspešno ohranila naziv 
Mladim prijazna občina in 
se s tem zavezala, da si bo še 
naprej načrtno prizadevala za 
izboljšanje stanja mladih na 
raznolikih področjih delovanja. 
Lokalna skupnost temelji na 
aktivni participaciji mladih 
in nudi številne možnosti 
soodločanja in s tem oblikovanja 
trdne, priložnosti polne 
skupnosti za mlade. Priznanja 
za uspešno delo na področju 
mladih se je razveselil tudi župan 
Tadej Beočanin in izpostavil: 
»Mladi so najpomembnejši 
razvojni potencial družbe, zato 
mora  v vsaki lokalni skupnosti 
obstajati interes, da se jim 
omogoča vzpodbudne pogoje 
za čim hitrejše osamosvajanje. 
Naša lokalna skupnost temelji 
na aktivni participaciji in nudi 
številne možnosti soodločanja 
in s tem oblikovanja skupnosti, 
v kateri živimo. Na ta način 
se razvija in oblikuje tudi 

mladinska politika v skupnosti, 
ki mlade vzgaja v aktivne, 
odgovorne in samostojne osebe, 
da bodo v prihodnosti sposobni 
uresničevati vse svoje talente.«

Ob ponovnem podaljšanju 
certifikata Mladim prijazna 
občina je naša občina prejela 
še drevo – lipo. Simbol, s 
katerim bomo mladim tlakovali 
pot v cvetočo in obetajočo 
prihodnost. Obenem je lipa 
simbol slovenskega naroda, 
kar mladim sporoča, da ne 
pozabijo na svoje korenine in 
pripadnost skupnosti. Lipo 
je v Športnorekreacijskem 
centru Pale, tik ob Mladinskem 
kulturnem centru Hiša mladih, 
posadil župan Tadej Beočanin, v 
družbi direktorja Zavoda za šport 
Uroša Pintarja in vodje MKC 
Hiša mladih Tonje Ferjančič 
ter predstavnikov Mladinskega 
sveta Ajdovščina. Hvala vsem, ki 
mladim omogočate pot v rastočo 
prihodnost!V Ajdovščini je kultura doma

V Ajdovščini je potekala 
slovesnost ob podelitvi priznanj 
Javnega sklada RS za kulturne 
dejavnosti šolam. Potem ko je 
lansko leto naziv 'naj kulturna 
šola' prejela Osnovna šola 
Danila Lokarja Ajdovščina, ji 
je letos pripadla čast, da gosti 
slovesnost. Udeležil se jo je tudi 

župan Tadej Beočanin. Zbrane 
sta nagovorila še ravnateljica 
Irena Kodele Krašna in direktor 
JSKD Damijan Damjanović. 
Naj kulturna šola 2021 je 
postala Osnovna šola Preserje 
pri Radomljah. Podeljena pa 
so bila tudi druga priznanja v 
različnih kategorijah kulturnega 

udejstvovanja. Scenarij za 
programski del prireditve je 
delo Petra Avbarja, učitelja 
slovenščine in odličnega 
domačega gledališčnika.  Na 
odru se je zvrstilo več kot 100 
sedanjih in nekdanjih učencev, 
ki so v četrt stoletja sooblikovali 
uspešno gledališko dejavnost. 
Ta poleg zborovskega petja in 
likovne ustvarjalnosti posega po 
največjih priznanjih na področju 
osnovnošolske kulture v Sloveniji 
in širše. Skozi intenzivni nastop 
so bili prikazani odlomki iz 
odmevnih šolskih gledaliških 
predstav. Program je na koncu 
požel stoječe ovacije.
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Za vse izdelke smo pridobili evropski znak Vegan, ki potrjuje, da je živilo 
ali neživilski proizvod pridobljeno in obdelano brez snovi živalskega izvora 
v kateri koli fazi postopka izdelave oziroma so v sledovih, ki ne presegajo 
omejitve predvidene za veganske izdelke.

ENOSTAVNO DO PEKOVSKIH MOJSTROVIN

BOGATA MOKA

- primerna za vse sladke in slane recepte, kjer se
  uporablja pecilni prašek,

- dodana sol za bolj intenziven okus, zato je pri
  pripravi ni potrebno dodajati

pšenična bela moka
s pecilnim praškom

pirina moka
s pecilnim praškom Izdelke poiščite v trgovinah Mlinotest.
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AMBULANTNA OBRAVNAVA 
ZAJEMA:

• Psihiatrično obravnavo
Zdravnik specialist psihiatrije 

vodi začetno psihiatrično 
obravnavo in izvaja nadaljnjo 
ambulantno zdravljenje za 
osebe z različnimi duševnimi 
motnjami ter boleznimi. 
Pogovor z bolniki, in po 
potrebi tudi z njihovimi svojci, 
je usmerjen v prepoznavanje 
duševnih simptomov ter nudenje 
pomoči. Sledenje poteka v več 
oblikah: svetovanje, usmeritev 
v psihoterapijo, zdravljenje z 
zdravili, napotitev na nadaljnjo 
diagnostiko ali bolnišnično 
zdravljenje. Sodeluje z ostalimi 
strokovnimi člani tima.

• Klinično-psihološka obravnava
Klinični psiholog je pri svojem 

delu usmerjen na zmanjševanje 
psihičnih stisk in podporo 
človekovemu psihičnemu 
blagostanju. Delo v ambulanti 
zajema psihoterapevtske 
obravnave, rehabilitacijo ter 
klinično-psihološke preglede. Na 
podlagi klinično-psihološkega 
diagnostičnega pregleda poda 
psihološko oceno stanja osebe. 
Psihološko svetovanje in 
psihoterapija pa se uporabljata 
pri reševanju človekovih stisk in 
težav, ki jih oseba že dalj časa ne 
zmore rešiti sama in začenjajo 
ovirati njeno delovanje. Pri 
svojem delu sodeluje z ostalimi 
strokovnimi člani tima.

NAROČANJE je lahko 
osebno v ambulanti na naslovu 
Zdravstveni dom Nova Gorica, 
Ulica Gradnikove brigade 7 (3. 
nadstropje) in po telefonu (05) 
33 83 269 v ponedeljek med 
13.00 in 17.00, v torek, sredo, 
četrtek in petek pa med 8. in 12. 
uro. Lahko pa pišete na e-pošto: 
cdzo@zd-go.si ali po klasični 
pošti na naslov Zdravstveni dom 
Nova Gorica, Center za duševno 
zdravje odraslih, Rejčeva 4, 5000 
Nova Gorica.

SKUPNOSTNA PSIHIATRIČNA 
OBRAVNAVA (SPO)

Program za dolgotrajno, 
nepretrgano in celovito 
obravnavo oseb, s težavami v 
duševnem zdravju v njihovem 

domačem okolju, je znotraj 
Zdravstvenega doma Nova 
Gorica zaživel februarja 2020. 
SPO je namenjena vodenju 
in zdravljenju oseb s hujšo in 
ponavljajočo se duševno motnjo 
ter vsem posameznikom, ki se 
spoprijemajo z intenzivnimi 
ali dolgotrajnimi težavami na 
področju duševnega zdravja, 
in ženskam s poporodnimi 
duševnimi motnjami, ki 
vodijo v socialne, finančne in 
zdravstvene obremenitve ter v 
ogrožanje sebe in/ali drugih. 
Sodelovanje in podporo nudimo 
tudi njihovim svojcem. SPO 
predstavlja tudi prvi kontakt 
z osebo, s sumom na težave v 
duševnem zdravju. Obravnava 
je timska in multidisciplinarna 

in se izvaja v okviru obiskov 
na pacientovem domu. V timu 
sodelujejo: zdravnik/ca spec. 
psihiatrije, psihologinja, socialna 
delavka, delovna terapevtka ter 
diplomirana medicinska sestra/
zdravstvenik. Za obravnavo 
oseba ne potrebuje napotnice, 
stik lahko vzpostavi sama ali pa 
to opravijo svojci oz. pomembni 
drugi. 

V obravnavo se lahko 
vključite preko telefonskega 
klica ali elektronske pošte. 

Telefon: (05) 33 83 318; 
ponedeljek, torek, četrtek in 
petek med 8.00 in 10.00 ter sreda 
med 13.00 in 15.00.

E-pošta: 
cdzoskupnostna@zd-go.si

Vzgoja za ustno zdravje v Zdravstvenem domu Ajdovščina
Vzgoja se začne že v šoli za 

bodoče starše s predavanjem 
Skrb za ustno zdravje v 
nosečnosti in prvih letih 
otrokovega življenja. Nadaljujejo 
jo patronažne medicinske 
sestre ob obiskih novorojenčka 
in dojenčka ter nato sodelavci 
ob preventivnih pregledih 
dojenčka in predšolskega 
otroka. Pomemben je zgodnji 
obisk otroka in njegovih staršev 
pri otroškem zobozdravniku. 
Triletniki so vsi povabljeni na 
pregled k regijski pedontologinji 
v Novo Gorico. V predšolskem 
obdobju potekajo redni 
pregledi pri zobozdravniku. 
V Zdravstvenem domu 
Ajdovščina (ZD Ajdovščina) 
opravlja te preglede pet 
zobozdravnic. Pri načrtovanju 
in izvajanju imajo pomembno 
vlogo zobne asistentke. 
Diplomirana medicinska sestra 
v Zobozdravstveni vzgoji in 
preventivi pa izvaja vzgojo 
za ustno zdravje v vrtcih ter 
individualno v kabinetu za ustno 
higieno. Vzgoja za ustno zdravje 

se nadaljuje v šolskem obdobju 
ob sistematskih pregledih, ob 
pregledih pri zobozdravnicah 
ter v okviru zobozdravstvene 
vzgoje in preventive v osnovnih 
in srednjih šolah. Tekmovanje 
za čiste zobe ob zdravi prehrani, 
ki smo ga izvajali dvaintrideset 
let, je v času epidemije korona 
virusa, začasno ustavljeno. 
Prav tako je bilo ustavljeno 
izvajanje mesečnih preventivnih 
premazov otroških zob po šolah. 

Trenutno zobozdravstvena 
vzgoja poteka v obliki 
demonstracij in predavanj v 
vrtcih in šolah ter individualnih 
obravnav v kabinetu za ustno 
higieno. Zobozdravniki 
ugotavljajo, da se je zaradi skoraj 
dveletne prekinitve tekmovanja 
za čiste zobe ob zdravi prehrani 
ustna higiena precej poslabšala. 
Zato apeliramo na starše, da 
spodbujajo svoje otroke, naj si 
redno in temeljito ščetkajo zobe 
dvakrat dnevno. Otrokom naj 
pomagajo pri umivanju zob 
vsaj do osmega leta starosti. 
Uspešnost ščetkanja zob lahko 

pri otroku preverijo z testno 
tabletko za kontrolo čistoče zob, 
ki jo kupijo v lekarni (za otroke 
je dovolj že ¼ tabletke). Otrok 
naj uporablja kvalitetno ščetko 
in zobno pasto s fluoridi. Nujno 
potrebni so redni pregledi pri 
zobozdravniku, ki bo otroka, če 
bo potrebno napotil k ortodontu.

Vzgoja za zdravje lahko poteka 
v različnih oblikah tudi v pesmi. 
Tako je nastala pesmica 'Na 
zdravje zdravju' avtorice Jožice 

Randl Marc. Uglasbil jo je Čarli 
Novak, na prireditvi Zdravje v 
pesmi pa jo je zapela Damjana 
Golavšek.

V ZD Ajdovščina se zelo 
zavedamo pomena preventive, 
zato smo s sredstvi, ki smo 
jih dobili za projekt Center 
za krepitev zdravja, v okviru 
katerega poteka tudi Vzgoja 
za ustno zdravje otrok in 
mladostnikov, izdali knjižico 
ZDRAVI ZOBJE OB ZDRAVI 

PREHRANI. Dobijo jo vsi 
prvošolci. Avtor besedila je 
Matej Avbar, lektorirala ga 
je Irena Šinkovec, knjižico 
pa je oblikovala in ilustrirala 
Anuša Blaško. Glavna 
junaka sta JA»BUČKA« in 
KOREN»JAKEC«, ki rasteta 
skupaj z šolarji. 

Ker vzgoja za ustno zdravje 
lahko poteka na različne 
načine, smo prosili Davida 
Lična in Polono Kunaver Ličen, 
da s svojimi slikami opremita 
čakalnico pred otroško zobno 
ordinacijo v ZD Ajdovščina. 
Skupaj z otroci iz delavnic Lične 
hiše je nastala čudovita zgodbica, 
ki otroke s pomočjo zobne 
miške in ostalih živalic vzgaja 
o pomenu ustnega zdravja. Ob 
tem je nastala tudi ideja, kako bi 
otroke spodbudili k prenehanju 
sesanja dude. Zato je zobna 
miška izdelala posebno škatlico, 
v katero bodo lahko otroci 
odvrgli dude. Zobna miška jih 
bo zato nagradila z majhnim 
darilcem. 

Vsem, ki nam pomagajo in 
sodelujejo v naših aktivnostih, 
se iskreno zahvaljujemo in se 
obenem veselimo nadaljnjega 
sodelovanja. Vse starše prosimo, 
da naredijo vse, kar je v njihovi 
moči, da s svojim zgledom 
motivirajo in spodbujajo otroke 
v skrbi za njihovo zdravje. 

Skupna naloga vseh nas je, 
da otroke vzgojimo v zdrave, 
odgovorne, spoštljive in delovne 
odrasle.

Damjana Marc

NA ZDRAVJE ZDRAVJU
Refren:
ZDRAVJE ZDRAVJU ZAŽELIMO
IN ŠE VELIKO SREČNIH DNI!
KAJ SE Z ZDRAVJEM BI ZGODILO,
ČE V BOLEZNI OBLEŽI?

S ŠČETKO ZOBKE BRŽ UMIJMO,
DA BI ZDRAVI VSI BILI,
Z ZDRAVO HRANO OHRANIMO
MOČNE TRDNE, ZA VSE DNI.

V KOŠ STRESIMO VITAMINE,
KI SE V SADJU JIH DOBI,
PA MINERALE … IN ŠE VLAKNINE,
DA SE NAM NE PREHLADI.

PELJIMO GA TJA ČEZ TRAVNIK,
KJER SE MAVRICA KONČA,
DA SE V ROSI DOBRO UMIJE
IN SE Z NAMI POIGRA.

Refren:
ZDRAVJE ZDRAVJU ZAŽELIMO
IN ŠE VELIKO SREČNIH DNI!
KAJ SE Z ZDRAVJEM BI ZGODILO,
ČE V BOLEZNI OBLEŽI?

SMEH MU V LONEC BRŽ STRESIMO
IN POMEŠAJMO Z DLANMI,
KI SO GRELE SE S TOPLINO …
GLEJ, IZ LONCA ŽE KIPI!

ČEZ DOLINE, V HRIB VISOKO
NESEJO NAS ZDAJ NOGE.
DAJ, PODAJ ŠE TI MI ROKO
DA ODNESE NAS ŠE DLJE!

Refren:
ZDRAVJE ZDRAVJU ZAŽELIMO
IN ŠE VELIKO SREČNIH DNI!
KAJ SE Z ZDRAVJEM BI ZGODILO,
ČE V BOLEZNI OBLEŽI?

TAM V DEŽELI ZDRAVIČILI
SE TA PESMICA KONČA
DA BI ZDRAVJA NE IZGUBILI
MU ZAPOJMO ZDAJ IZ SRCA:

Refren:
ZDRAVJE ZDRAVJU ZAŽELIMO
IN ŠE VELIKO SREČNIH DNI!
KAJ SE Z ZDRAVJEM BI ZGODILO,
ČE V BOLEZNI OBLEŽI?

CENTER ZA DUŠEVNO ZDRAVJE ODRASLIH (CDZO)
CDZO zagotavlja interdisciplinarno obravnavo odraslih s težavami v duševnem zdravju. Na lokalni ravni zagotavlja celostno, multidisciplinarno psihiatrično 

ambulantno in skupnostno obravnavo. V življenjskih ogroženostih se odzovemo v sodelovanju s službami nujne medicinske pomoči. 
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Namen projekta 'Spodbujanje 
ustvarjalnega in inovativnega 
razmišljanja med mladimi' je 
spodbuditi otroke in mladostnike 
na celotnem območju LAS 
Vipavska dolina k razvijanju 
ustvarjalnosti in inovativnosti 
ter veščin podjetnosti in drugih 
znanj. 

Ena izmed glavnih aktivnosti 
projekta je potekala zadnji teden 
v septembru letošnjega leta. 
Od 20. pa vse do 27. septembra 
se je odvijal dogodek Mladi in 
Castra, katerega glavni namen je 
bil spodbujanje podjetnosti med 
mladimi. Z izvedbo dogodka 
Mladi in Castra smo zasledovali 
cilj lažje poklicne orientacije med 
osnovnošolci na območju občin 
Ajdovščina in Vipava. Učenci 
osmih in devetih razredov iz 
vseh šestih osnovnih šol so 
se preizkušali v raznovrstnih 
poklicih, spoznavali so različna 
področja dela in ajdovsko 
gospodarstvo. Vse to z namenom 
čim bolj nazornega prikaza 
poklicev v praktičnem smislu. 
Zavedamo se namreč, da izbira 
poklica ni lahka odločitev, hkrati 
pa verjamemo, da dogodki kot je 
bil Mladi in Castra prispevajo k 
temu, da je vsaj za nekatere izmed 
udeležencev izbira poklicne poti 
nekoliko lažja.

Vsekakor je pomembno, da se 
o poklicih z učenci pogovarjamo, 
a vendar menimo, da je izkustvo 
tisto, ki otrokom pomaga, da 
se seznanijo in bolje razumejo 
delovne procese in različna 
delovna okolja, s katerimi se 
bodo v prihodnosti dnevno 
srečevali. Prav te praktične 
izkušnje pri otrocih spodbujajo 
domišljijo in radovednost ter 
razvijajo občutek samozavesti. 

Osrednji dogodek je bil 
razdeljen na dva dela in dve 
prizorišči. Prvo od prizorišč 

dogajanja se je nahajalo v 
prostorih Območne obrtno-
podjetniške zbornice 
Ajdovščina, kjer so se v šestih 
podjetniških kulisah odvijale 
izkustvene delavnice različnih 
poklicev oziroma področij dela. 

Učenci so imeli možnost 
spoznati področja mehatronike, 
strojništva, elektrotehnike in 
računalništva, gastronomije in 
živilstva, oblikovanja tekstila 
in modnega oblikovanja, 
področja komunikacije z mediji 
ter arhitekture in urbanizma. 
Zaradi varnosti smo obiske 
skoraj 280 učencev razporedili 
skozi celoten teden. Vsak dan 
nas je obiskala ena izmed šol, in 
sicer so nas obiskali devetošolci 
iz Osnovne šole Draga Bajca 
Vipava, Osnovne šole Dobravlje, 
Osnovne šole Šturje, Osnovne 
šole Col, Osnovne šole Otlica 
in osmošolci iz Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina.

Učenci so bili razdeljeni 
na manjše skupine, kjer so se 
najprej preizkusili v elementih 
sobe pobega. S pomočjo 
reševanja izzivov in ugank so 
prišli do 'ključa', ki odpira vrata 

v podjetniški svet. Sledil je 
ogled kratkih video posnetkov z 
navdihujočimi zgodbami šestih 
lokalnih uspešnih podjetnikov 
oziroma predstavnikov 
posameznih področij. 
Podjetniške zgodbe o začetkih, 
uspehih in izzivih so predstavili 
Janko Bačar, Tine Tomažič, 
Jan Šraml, Martina Lavrenčič, 
Sandi Škvarč ter Anita Lozar in 
Matej Pelicon. Posnetke si lahko 
ogledate na Youtube kanalu 
Regijske razvojne agencije ROD. 

»Povej mi in slisal bom, pokazi 
mi in videl bom, dovoli, da sam 
naredim in naucil se bom.« 
(Konfucij)

Zgornji rek je bil vodilo za 
izvedbo dogodka tako, da so bili 
vključeni vsi učenci. Nekateri so 
prvič v življenju sedli za šivalni 
stroj in si izdelali svoj nahrbtnik, 
drugi so se preizkusili v lotanju in 
izdelali svoj dirkalnik. Spet tretji 
so se preizkusili v okraševanju 
piškotov in izdelovanju dekoracij 
za torte ter se naučili pripraviti 
namizni pogrinjek. Učenci so 

raziskovali mini-CNC stroj in 
se seznanili z izdelavo kovinske 
vrtavke od izrisa do končne 
izdelave. Poslušali so moč zvoka 
s pomočjo vibracijskih sredstev, 
uspešno izstrelili raketo na 
vodni pogon, se spoznali s 
3D konstruiranjem in CAD 
programsko opremo ter 3D 
tiskalnikom. Za fotografije in 
prispevek v šolskem glasilu 
oziroma na šolski spletni 
strani pa je poskrbela skupina 
novinarjev, ki je pridno beležila 
dogajanje, tako v sliki, kot tudi 
zvoku in besedi. 

Na drugem prizorišču 
dogajanja so se otroci podali 
na tematsko izobraževalni 
arhitekturni sprehod po 
obnovljenem Lavričevem trgu 
v središču Ajdovščine in tako 
na igriv način spoznali poklic 
arhitekta. Tekom delavnice so 
s sodobnimi metodami učenja 
z izkušnjo spoznavali razvoj 
kritičnega in ustvarjalnega 
mišljenja. Raziskovali so prostor 
skozi oči arhitekta. Zatem je 
sledila še delavnica, v kateri so se 

pomerili v poznavanju lokalnega 
okolja in podjetij. Obiskali so 
tudi 'Garažo', nov mentorski 
program, kjer bodo lahko 
učenci tretje triade osnovne 
šole in dijaki pod vodstvom 
mentorjev spoznavali veščine 
elektrotehnike, strojništva, 
fizike, kemije in drugih znanosti.

Odzivi učencev so bili zelo 
pozitivni, zato na Regijski 
razvojni agenciji ROD 
Ajdovščina snujemo naslednje 
projektne aktivnosti na temo 
podjetništva. Za učence srednjih 
šol pripravljamo 'Startup vikend', 
ki se bo odvil prav kmalu. 

Naj dodamo, da se na pobudo 
Regijske razvojne agencije ROD 
vse od leta 2002, s krajšimi 
presledki, uspešno izvajajo 
podjetniški krožki na Osnovni 
šoli Dobravlje. Mladi podjetniki 
so se udeleževali medregionalnih 
podjetniških forumov ter 
dosegali najvišje rezultate in se 
uvrščali na državni vseslovenski 
podjetniški forum. V šolskem 
letu 2016/2017 smo podjetniške 
krožke ponovno začeli izvajati 
in sicer na OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina in OŠ Šturje, leto 
kasneje pa še na OŠ Col in OŠ 
Draga Bajca Vipava. Učenci 
svoje podjetniške ideje razvijajo 
in jih vsako leto prijavljajo na 
vseslovensko tekmovanje za 
najboljšo podjetniško idejo 
mladih POPRI. Že vrsto let se 
otroci pod našim mentorstvom 
uvršajo v finale tekmovanja 
POPRI, kjer skupno vsako leto 
tekmuje okrog 400 otrok. Zadnja 
leta pa se njihove podjetniške 
ideje uvrščajo v sam slovenski 
vrh. Otroci se radi udeležujejo 
podjetniškega krožka, ker 
tam razvijajo inovativne in 
kreativne ideje, oblikujejo svoje 
poslovne modele, se pripravljajo 
in udeležujejo različnih 
podjetniških tekmovanj ter 
navezujejo stike z zunanjim, 

zaresnim poslovnim svetom. 
Iniciativa za projekt 'MLIN' 
je prišla iz Regijske razvojne 
agencije ROD Ajdovščina, ki kot 
vodilni partner LAS Vipavska 
dolina v več aktivnostih sodeluje 
z različnimi inštitucijami 
na našem območju. Že prej 
razpršeno delo smo nadgradili 
in združili v celotni projekt. 
Upravni odbor LAS Vipavska 
dolina je prepoznal pomembnost 
tematike in potrebo po dodatnem 
razvoju znanj in sinergij ter 
projektni predlog potrdil. 

Več o samem projektu 
'Spodbujanje ustvarjalnega in 
inovativnega razmišljanja med 
mladimi' si lahko preberete 
tudi na spletni strani www.
las-vipavskadolina.si ali na 
Facebook strani LAS Vipavska 
dolina.

Spoznavanje poklicev na 
dogodku Mladi in Castra

 Na Regijski razvojni agenciji ROD Ajdovščina teče že poldrugo leto od začetka izvajanja 
projekta z naslovom 'Spodbujanje ustvarjalnega in inovativnega razmišljanja med mladimi' ali 
na kratko MLIN. Omenjen projekt LAS se izvaja s pomočjo sredstev iz Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja (ukrep LEADER) v okviru podukrepa 19.2 'Podpora za izvajanje 
operacij v okviru strategije lokalnega razvoja, ki ga vodi skupnost'.
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S programom PUM-O do uspeha!
Učenci, dijaki so se že 

privadili ustaljenega šolskega 
ritma. Domače naloge in 
ocenjevanja znanja so ponovno 
postali njihovi vsakodnevni 
spremljevalci. V programu 
ugotavljamo, da pri mladih, ki 
so še vključeni v izobraževanje 
oziroma ga zaključujejo. V prvi 
vrsti ne gre za ne razumevanje 
snovi, prevelik obseg snovi, ki se 
je je potrebno naučiti, temveč za 
pomanjkanje samoorganizacije 
in samostojnega opravljanje 
šolskih obveznosti in učenja. Izziv 
jim predstavlja tudi sistematično 
učenje in preverjanje znanja. 
Zato opažamo, da potrebujejo 
veliko spodbude in podpore pri 
učenju. 

V programu Projektno učenje 
mlajših odraslih (PUM-O) 
mladim nudimo vso podporo 
pri učenju in opravljanju šolskih 
obveznosti. Na nas se obračajo 
šolski svetovalni delavci, starši 
dijakov in dijaki, ki niso opravili 
mature ali zaključnega izpita in 
potrebujejo podporne besede in 
zaupanje vase. 

Mentorice skupaj z udeleženci 
pripravimo načrt učenja, ki ga 
redno preverjamo in po potrebi 
prilagajamo. Z učenjem, vajo in 
podporo verjamemo, da lahko 
vsakemu uspe - in to z našimi 

rezultati tudi dokazujemo. 
Ponosno lahko povemo, da so v 
tem letu vsi udeleženci uspešno 
zaključili šolske obveznosti. 

Primer uspeha sta zgodbi 
naših udeleženk Zale in Katjuše. 
Dekleti sta se v program 
vključili, ker sta potrebovali 
pomoč pri zaključevanju 
šolskih obveznosti. Skupaj z 
mentoricami sta zastavili načrt 
učenja. Brez vaje in učenja pač ne 
gre. Obe sta uspešno zaključili 
srednjo šolo in si zastavili že 
nove cilje - opraviti prvo pomoč 
in vozniški izpit, kar jima je tudi 
že uspelo. Dekleti že samostojno 
stopata po svoji poti, vendar 
se k nam z veseljem vračata po 
nasvet, spodbudo ali pa le na 
skodelico toplega čaja in klepet. 
Obiski nekdanjih udeležencev so 
za nas potrditev, da ustvarjamo 
prijeten prostor, v katerega se 

udeleženci radi vračajo. Poleg 
tega pa smo vesele, ko lahko 
spremljamo njihov napredek.

PUM-O je program 
neformalnega izobraževanja, 
ki pomaga mladim starimi 
med 15. in 26. letom, da preko 
projektnega dela pridobijo 
veščine in motivacijo za lažjo 
pot do zaposlitve, dokončanja 
izobraževanja ali formiranja 
poklicne identitete.V programu 
PUM-O udeleženci ustvarjalno 
preživljajo prosti čas, se družijo 
z vrstniki, iščejo priložnosti za 
vključitev na trg dela in krepijo 
veščine za razvoj in uspeh.

Za več informacij nas pokličite 
na 051 419 119 in z veseljem 
bomo odgovorili na vsa vaša 
vprašanja. 

Nina Brecelj, 
mentorica programa PUM-O

Uspešen zaposlitveni 
bazar 2021

Večkrat načrtovani dogodek 
Zaposlitveni bazar je v svojih 
ustaljenih tirnicah, v mesecu 
oktobru, potekal v veliki dvorani 
Zavoda za šport Ajdovščina, 
v organizaciji Mladinskega 
kulturnega centra Hiša mladih 
Ajdovščina. Domača telovadnica 
je za eno dopoldne postala 
zanimiva tržnica poklicev. 
Vsakič jo je obiskalo čez 200 
osnovnošolcev in njihovih 
mentorjev, za lažjo odločitev 
kam po koncu šolanja. Dogodek, 
ki je vključen v Strategijo za 
mlade Občine Ajdovščina, 
je eden izmed pomembnih 
strateških ciljev za izboljšanje 
pogojev pri vstopu mladih na 
trg dela. Organizacija in izvedba 
dogodka je torej dodana vrednost 
lokalne politike zaposlovanja, saj 
mlade seznanja tudi s potrebami 
razmer in interesov na lokalnem 
trgu.

Na Bazarju se osnovnošolcem 
predstavijo številne srednje šole 
in nekatera uspešna domača 
podjetja. Prireditev se je v več 
letih izkazala za zelo smiselno 
in koristno za učence, saj 
lahko na enem mestu pridobijo 
ogromno informacij, ki jim 

pomagajo pri odločitvi, kam se 
vpisati po osnovni šoli. Zaradi 
trenutnih razmer smo tudi 
letošnji dogodek Zaposlitveni 
bazar 2021 oblikovali v priročen 
predstavitveni filmček, v 
katerem se predstavljajo srednje 
in poklicne šole. Posredovali 
smo ga osnovnim šolam v 
lokalni skupnosti, katere ga bodo 

vključile v program karierne 
orientacije. Na voljo je tudi vsem, 
ki razmišljate, kam in kako po 
koncu osnovne šole. 

Mladinski kulturni center Hiša 
mladih Ajdovščina se zahvaljuje 
vsem srednjim in poklicnim 
šolam in lokalnim podjetjem 
za sodelovanje pri oblikovanju 
dogodka.
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V hitrem ritmu življenja, 
stkanem iz opravljanja svojih 
obveznosti in prilagajanja 
družbenim merilom, se na čisto 
nezavedni ravni zapiramo v 
skupine in odrivamo druge ter 
drugačne. Ob tem lahko hitro 
pozabimo, da svet sestavljajo 
raznovrstne barve. Ljudje smo 
si različni, obenem pa med seboj 
povezani in odvisni. Pomoč, 
nasmeh ali prijazna beseda, 
ki jih ponudimo drugemu, so 
pravzaprav darilo nam samim. S 
tem tkemo vezi, ki bodo v naših 
srcih ostale za vedno.

Dijaki razreda 2. e, programa 
Predšolska vzgoja, smo z 
razredničarko Lauro Brataševec 
prišli na idejo, da bi nekaj dni 
tega šolskega leta preživeli z 
varovanci Varstveno delovnega 
centra Ajdovščina. Dogovor o 
tem je navdušil obe strani, zato 
smo se začeli v okviru razrednih 
ur temeljito pripravljati na ta 
dan. Najprej smo se pogovorili o 
razlikah in skupnih točkah, ki jih 
imamo z varovanci. Na podlagi 
tega smo začeli zbirati ideje za 
dejavnosti, ki bi jih lahko izvedli 
v okviru teh srečanj. Vodja 
ajdovske enote, gospa Matejka 
Štrukelj, je predlagala, da bi se 

jim pridružili pri balinanju v 
Palah. In kmalu je napočil čas 
srečanja. Po tretji uri pouka 
smo se v torek, 19. 10. 2021, z 
razredničarko ter vzgojiteljico 
iz dijaškega doma odpravili 
proti Lavričevi knjižnici, kjer 
smo se prvič srečali z varovanci. 
Razdelili smo se v dve skupini 
in se en za drugim odpravili 
do Pal. Že pri razredni uri smo 
se dogovorili, da bomo v parih 
poskrbeli za tkanje vezi s čisto 
vsakim izmed njih. Z nekaterimi 
zelo hitro, že na poti do Pal, 
drugi so in smo bili malce 
bolj zadržani. Ko smo prišli 
do športne dvorane, je najprej 
ena skupina balinala, druga 
pa zunaj prepevala pesmi z 

varovanci. Ena izmed zaposlenih 
na centru mi je povedala, da se 
nekateri varovanci z balinanjem 
ukvarjajo precej resno, 
tekmujejo in dosegajo dobre 
rezultate. So pa tudi takšni, ki 
jim ne gre najbolje, vendar so ti 
uspešni na drugih področjih, kot 
so kolesarjenje, tek in številni 
drugi športi ter dejavnosti. 
Balinanje je bilo zelo sproščeno, 
vsi smo se počutili prijetno ter 
se zelo zabavali. Čez kakšno uro 
smo se zamenjali in se odpravili 
do druge skupine varovancev. 
Posedli smo se v krog. Postregli 
so nas z nekaj dobrotami in začeli 
smo prepevati pesmi, se smejati 
in uživati v toplem sončnem 
vremenu. Vsi varovanci so nas 

zelo lepo sprejeli in upam, da so 
se dobro počutili tudi sami, saj je 
bil to naš namen. Izkušnja je bila 
zelo prijetna. Menim, da se šele 
ob srečanju z ljudmi/situacijami, 
ki niso del običajnega vsakdana, 
zaveš, da imaš v življenju res vse, 
kar potrebuješ, in moraš to ceniti. 
Zelo se veselim naslednjega 
srečanja in upam, da se bomo 
takrat še bolj povezali ter tako 
stkali življenjske vezi.

Nika Makuc, 2. e

Še nekaj vtisov dijakov …

Bilo mi je lepo, saj sem 
spoznala nove ljudi, ki so 
drugačni od tistih, ki jih 
vsakodnevno videvam. S tem 
sem pridobila nove izkušnje in 
znanja. Elizabeta

Vedno je zanimivo spoznati 
nove ljudi. Bilo je zabavno 
in poučno, seznanili so nas 
z balinanjem – so pravi 
profesionalci! Kristina

Izvedela sem veliko novega 
o VDC-ju, kako poteka njihov 
vsakdan, o njihovih dejavnostih 
… Zabavali smo se, peli, balinali 
in se pogovarjali. Mia D. 

Bil sem presenečen, ker sem 
tam spoznal svojega soseda in se 
z njim povezal. Rok

To je bila čudovita izkušnja 
in želim si, da bi to večkrat 
ponovili. Vita

Uživala sem v družbi 
varovancev. Mislim, da se bo ta 
dan vsakemu od nas za vedno 
vtisnil v spomin. Julija

Sedaj smo vaši in na to smo zelo 
ponosni

Novo okolje, nova šola, nov 
začetek. Vse novo. A skrbi in 
strah, kaj vse te novosti nosijo s 
seboj, so bili povsem odveč. 

Prvi šolski dan so nas 
četrtošolci toplo sprejeli in nam 
takoj dali vedeti, kdo je glavni v 
hiši. Zadali so nam nalogo, da 
moramo kot mladi fazančki na 
sebi kar dva tedna nositi rutke. 
Bedno, kajne? A četrtošolci 
so vestno hodili po šoli in si 
zapisovati naša imena, če so 
opazili, da rutke nismo imeli ne 
na roki, okoli vratu ali privezane 
v laseh. Tisti, ki nismo spoštovali 
pravil v celoti, smo bili zato na 

uradnem sprejemu, 6. oktobra, 
tudi hudomušno kaznovani. Pa 
nam ni bilo hudega. 

Pravzaprav je bil krst 
fenomenalen. Ob prihodu v 
telovadnico nas je bilo malce 
strah. Po glavi nam je rojilo 
vprašanje, kaj bomo morali 
početi. Za začetek smo se morali 
spopasti s kvizom. Nalogo smo 
opravili uspešno in se ob tem zelo 
zabavali. Vmes smo izvedeli tudi 
marsikaj novega o profesorjih. 
V drugem izzivu smo bili 
postavljeni pred nekoliko težjo 
nalogo. Zaigrati smo morali 
prizor iz filmov Kekec in 

Tarzan, ob tem pa nismo smeli 
uporabljati zvokov, le obrazno 
mimiko in seveda naše telo. 
In končno še nauk tistim, ki 
se nismo držali pravil glede 
nošenja rutk. Morali smo peti. 
To nas je spravilo v smeh. Da pa 
smo postali pravi pilonovci, smo 
morali še zapriseči. 

Sedaj smo vaši in na to 
smo zelo ponosni. Močno se 
veselimo novih doživetij in 
novih spominov. Mednje so se 
že vpisali topel sprejem in veliko 
smeha. Hvala vam, četrtošolci.

Ela Mislej, 1. a

ZAPRISEGA NOVE 
GENERACIJE PILONOVCEV

Kot frišni pilonovci prisegamo, da bomo četrtošolcem vedno 
odstopili mesto za malico. 

Prisegamo, da si bomo pazljivo pomagali pri pridobivanju 
najvišjih ocen in bo naša namerna odsotnost ostala skrita budnim 

očem profesorjev.

Obljubljamo, da ne bomo nikoli izdali imen in da bomo previdno 
ravnali s testi starejših letnikov.

Zaprisegamo tudi, da bomo simbol naše šole ponosno nosili v 
svojih srcih.

Navsezadnje pa tudi obljubljamo, da bomo spoštovali osebje šole 
in skrbeli za njeno okolico ter razvoj.

Svet ponuja raznovrstne barve 
(srečanje z varovanci VDC-ja)
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V torek, 5. oktobra 2021, smo 
v Lavričevi knjižnici prisluhnili 
predstavitvi raziskovalnega 
projekta Dediščina v akciji, 
participativne metode in 
digitalni učni viri za vključevanje 
mladih v dediščinsko prakso 
in izobraževalno-vzgojne 
vsebine.  Pri njem so sodelovali 

raziskovalci ZRC SAZU, 
podjetje ARCTUR d. o. o. in  
dijaki Srednje šole Veno Pilon 
Ajdovščina. Namen projekta, 
ki ga je vodil dr. Martin 
Pogačar iz ZRC SAZU, je bila 
izdelava prototipa digitalnega 
učnega vira, namenjenega 
osnovnošolcem za preučevanje 
kulturne dediščine. 

Ker se tudi na polju kulture 
izvaja digitalizacija, se pojavlja 

vprašanje, kako digitalno 
dediščino vključiti v pouk na 
zanimiv in za otroke prilagojen 
način. To je bil izziv, ki so se ga 
ustvarjalci učnega orodja lotili 
skupaj z mladimi. Ti so sami 
na terenu odkrivali dediščino 
in kritično razmišljali o njenem 
pomenu in vplivu na oblikovanje 

osebne ter družbene identitete in 
vrednot v družbi. S fotografijami, 
posnetki in zapisi so 
argumentirali svoja spoznanja, 
ki so postala del vsebin učnega 
vira, poimenovanega Kruh in 
čas. Njihovi mentorji so ponosno 
poudarili, da jim je uspelo med 
mladimi preseči tradicionalne 
koncepte kulturne dediščine, 
ki so jih prvotno povezovali 
predvsem s tipičnimi simboli 

naroda – potico, narodno nošo, 
čipko, lipicanci … Eno glavnih 
spoznanj je namreč, da je 
koncept dediščine večpomenski 
in večodnosni ter terja nenehno 
samospraševanje o pomenih, 
pričakovanjih, odnosih … Mladi 
so prav ob pekarski dediščini 
začeli razmišljati o čustvih, 
spominih in vrednotah, ki 
so s kruhom povezani. Prek 
izkustvenega učenja so spoznali, 
da je kruh simbol topline, 
domačnosti, svobode, ljubezni, 
medgeneracijskega sobivanja …

Sledila je okrogla miza, na 
kateri so sodelovali sogovorniki 
iz različnih lokalnih institucij, 
ki se pri svojem delu srečujejo 
s kulturno dediščino. 
Raziskovalka dr. Jasna Fakin 
Bajec iz Raziskovalne postaje 
Nova Gorica ZRC SAZU je 
poudarila, da dediščina niso 
le spomeniki, temveč vanjo 
vključujemo tudi plese, narečja 
ter vse, kar je za nas vrednota. 
Izpostavila je, da smo nosilci 
dediščine vsi ljudje, tudi mladi. 
Raziskovalec Matevž Štraus iz 
računalniškega podjetja Arctur 
d. o. o. je natančneje predstavil 
prednosti in pasti digitalnih 
orodij ter se ustavil pri čustvih, ki 
jih je težko ujeti v virtualni svet. 
Prek učitelja OŠ Šturje Martina 
Štinjeka smo se seznanili z 

lansko raziskovalno nalogo, 
ki je prejela zlato priznanje na 
tekmovanju Turizmu pomaga 
lastna glava, v sklopu katerega so 
učenci obudili vipavsko pogačo. 
Vzgojiteljica Klavdija Mikuž pa 
nam je predstavila kratek igrani 
film, v katerem so se otroci na 
igriv način vživeli v stare čase. 
Sodelovali so tudi trije nekdanji 
dijaki Srednje šole Veno Pilon 
Ajdovščina, Rok Čebron, Matija 
Štrukelj in Feliks Možina. 
Poudarili so, da je treba dediščino 
začutiti, česar prek moderne 
tehnologije ne moremo. Dejali 
so, da je tehnologija odličen 
pripomoček, vendar se je treba 
z dediščino v živo soočiti, in 
sicer tako, da si dovoliš, da se ob 
noninem kosilu čas vsaj malce 
ustavi. Mladi so z nami podelili 
tudi razmišljanje o »instant« 
kulturi, ki jo podpira globalni 
svet in vodi do odtujenosti 
od lastne lokalne kulture. Na 
koncu je Polonca Vodopivec 
spregovorila o dejavnostih, ki 
jih izvaja ajdovska občina v 
zvezi z oživljanjem pekarske 
in mlinarske tradicije na 
Ajdovskem. Kmalu bo namreč 
v Rustjevi hiši odprt Doživljajski 
center pekarstva in mlinarstva. 
Pogovor je povezovala naša 
profesorica angleščine, mag. 
Melita Lemut Bajec, ki je 
zaslužna za to, da so dijaki s 
svojim raziskovanjem postali 
pomembni akterji digitalnega 

učnega vira.  
Večer se je zaključil s 

spoznanjem, da je triletno delo 
na področju vsebin, povezanih z 
dediščino, pravzaprav šele uvod 
v začetek nečesa večjega, širšega, 
kar nas bo skušalo ozavestiti, 
da dosežki naših prednikov 
pomembno zaznamujejo 
našo sedanjost in lahko tudi 
prihodnost.

In kaj meni pomeni dediščina; 
kje v svojem življenju jo najbolj 
občutim?

Osebno mi dediščina veliko 
pomeni. Veliko mi pomenijo 
družinske navade in tradicije, 
ki jih obeležujemo s sorodniki. 
Moja mama je otroštvo preživela 
na Križni Gori, v zelo drugačnih 
časih in razmerah kot sedaj. In 
četudi že veliko let tam ni več 
nikogar, košček svojih staršev 
in življenja na Križni Gori nosi 
v sebi, v mnogih navadah in 
spominih. Sama ji vedno rada 
prisluhnem, predvsem takrat, 
ko skupaj s starejšim bratom in 
sestro dvojčico obujajo spomine 
na dolge zime in neskončne 
količine snega okrog domače 
hiše. Prav prek mame tudi 
sama čutim njen čar in svojo 
pripadnost. Tako se nevede 
oblikujejo tudi moja osebnost, 
moj značaj in navade.

Natalija Bajc, 2. b 

Dejavnosti v programu POŠ sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega socialnega sklada.

Kruh je več kot le pekarski izdelek

Dediščina kruha – dediščina 
mojega domačega okraja

»Če kruhek pade ti na tla, 
poberi in poljubi ga.« To je le 
eden izmed mnogih pregovorov, 
ki sem jih večkrat slišala v 
svojem otroštvu. Prav tako je 
bilo eno izmed prvih naučenih 
načel »spoštuj kruh«. In zakaj 
tako? Kmalu mi je bilo jasno. 
Kruh simbolizira blaginjo, srečo 
in udobje, torej mora biti cenjen. 
A vendarle se mi zdi, da stvari, ki 
jih nenehno ponavljamo, začno 
izgubljati pomen. In če tega ne 
želim, kaj torej lahko storim? 

Sem »Wajduka« in nevede se 
v meni zrcali ajdovska zgodba 
pekarstva; od Jochmannovega 
mlina na Hublju do današnjega 
Mlinotesta, od manjše pekarne 
v lasti sorodnika Vena Pilona 
pa vse do Pilonove galerije. Če 
se Ajdovci lahko ponašamo s 
tako pomembno tradicijo, zakaj 

se tako jaz kot večina mojih 
vrstnikov zgodovine lastnega 
mesta tako malo zavedamo? 
Zakaj se tako pomembna stvar 
ni shranila kot pomembna 
informacija v mojih možganih? 
Kje se je zalomilo oz. kaj bi 
moralo biti storjeno, da bi lahko 
jaz in veliko drugih mojih 
sovrstnikov trdili drugače? 

Prav danes sem pri pouku 
slišala naslednjo misel: »Fizično 
učenje je najboljše učenje.« Če 
dobro pomislim, je temu res 
tako. Že kot mala sem bila več 
kot hvaležna vsakič, ko sva z 
nono skupaj gnetli kruh. Lepo 
mi je bilo tudi zgolj gledati, kako 
z užitkom in ljubeznijo njeni 
marljivi prsti gnetejo testo. In 
prav spomin na mojo nono mi 
omogoča, da si lahko v domišljijo 
prikličem peka Domenica 

Pilona, delavce v Jochmannovem 
podjetju in vse druge peke, ki 
iz generacije v generacijo prek 
hlebov, štručk in žemljic delijo 
znanje, kulturo in ljubezen 
do osnovnega vira preživetja. 
Fascinira me spoznanje, koliko 
truda je bilo skozi zgodovino 
vnesenega v to obrt, zato se mi 
zdi, da bi moralo biti mladim to 
prikazano na najbolj osnoven, 
a hkrati najbolj osupljiv način 
– sami bi morali večkrat gnesti 
testo skupaj s svojimi starši in 
starimi starši. Le na ta način 
bomo poskrbeli, da se bo 
dediščina prenašala, ohranjala 
in z mladimi generacijami tudi 
nenehno nadgrajevala.

Tija Lah, 1. a
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20-letna pot prijateljstva
Pred več kot dvajsetimi leti je vzniknila ideja o sodelovanju in povezovanju planincev, ki sta 
jih  družili ljubezen do planin in velika ljubezen do sočloveka.

Rečeno-storjeno, ideja je 
postala resnica. Prvo srečanje 
ajdovskih in bosanskih 
planincev je bilo 12. 10. 2001 
v Bosni. Čeprav je bila pot čez 
mejo dokaj zapletena, so jih v 
Brezi pričakali srčni planinci. 
Na začetku je bilo prijateljev več, 
potem so se vrste zredčile, tudi 
čas je zarezal vanje. 

Že naslednje leto so jim 
bosanski prijatelji vrnili obisk 
in ajdovskim gostitelji so jim 
predstavili gore in doline, na 
katere smo posebej ponosni. 
Popeljali so jih na Čaven, Golake, 
Vršič in Mojstrovko, popeljali so 
jih po Soški dolini. 

Tako se je utrjevala pot 
prijateljstva, in sicer leto za 
letom, eno leto v Bosni, drugo 
leto pri nas; dolga je dvajset let.

Ob tem jubileju so vztrajni 
planinci strnili svoje vtise 

v knjižici, ki so jo naslovili 
'Planine nas združujejo'. Kdor bo 
prelistal to knjižico prijateljstva, 
za njen izid so hvaležni številnim 
sponzorjem, bo za trenutek 
doživel Durmitor, Dolino Crne 
reke, Olov, Titov bunker, večkrat 
so obiskali Sarajevo, ki je v 
dvajsetih letih veliko doživelo, 
lepega in hudega.

Planinec Ivo, idejni vodja 
druženja, hrani čudovite 
fotografije tega druženja.

Ker lansko leto ni omogočalo 
obiskov zaradi bolezni, so 
20-letnico prijateljstva obeležili 
letošnjega septembra. Tudi 
letošnje srečanje je bilo prisrčno, 
toplo in praznično, čeprav se ga 
je udeležilo le sedem planincev.

V Brezi so jih pričakali srčni 
bosanski planinci, kjer je vladalo 
nepopisno veselje, druženje in 
praznovanje.

Jablaniško jezero, ki bi lahko 
imenovali zaradi velikosti 
kar morje, je naše planince 
navdušilo.

Pozdravili so Konjic, Titov 
bunker in Sarajevo.

Osrednje praznovanje je 
bilo na Budoželju, kjer je bil 
slavnostni oder, na katerem 
so se zvrstili pozdravni govori 
pomembnih planinskih in 
političnih predstavnikov.

Za 20-letno pot prijateljstva so 
ajdovski planinci podelili svojim 
prijateljem knjižice spominov in 
diplome.

Sklenili so, da se prihodnje leto 
srečajo na našem Čavnu. 

Želimo jim, da bi se jim želje 
uresničile.

Pripovedoval je Ivo Brecelj.
Zapisala je Irena Šinkovec.

Klara Veronika Leonard 
prva spremljevalka

Ob svetovnem dnevu turizma 
so v Piranu okronali tudi 
najlepša dekleta na izboru za 
Miss turizma 2021. Krono so 
dodelili Anamariji Kastelic z 
Iga, prva spremljevalka pa je 
postala Klara Veronika Leonard 
iz Ajdovščine. 

Za 20-letno Ajdovko Klaro 
Veroniko Leonard je bil izbor 
v piranskem gledališču Tartini 
prvo tovrstno tekmovanje. Med 
trinajstimi finalistkami je torej 
osvojila drugo mesto. Klara 
Veronika je sicer študentka 
Visoke šole za turizem v 
Portorožu.

Zmagovalka, 21-letna 
svetlolaska Anamarija Kastelic, 
bo Slovenijo zastopala na 
svetovnem izboru miss turizma 
sveta. Datum tekmovanja še 
ni določen, to je odvisno od 
epidemioloških razmer v svetu. 
Lani tega tekmovanja v Sloveniji 
ni bilo in tako je Anamariji 
krono predala zmagovalka 

izpred dveh let Stela Fon, ki se 
je tedaj na tekmovanju za miss 
turizma sveta na Kitajskem (!) 
uvrstila v prvo dvajseterico, med 
talenti pa osvojila drugo mesto. 

Pipistrel – v znamenju obletnic
V ajdovskem Pipistrelu so 

obeležili 10 letnico od tretje 
zmage na tekmovanjih NASA 
Challenge. Vsaka zmaga je 
seveda pomembna, toda prav 
tretja je bila izjemna - na 
tekmovanju NASA Green Flight 
Challenge 2011 so jo dosegli s 
prvim popolnoma električnim 
štirisedežnim letalom na svetu, s 
Taurusom G4.

Pred desetimi leti je ta dosežek 
utrl pot razvoju električnega 
letalstva, tako za Pipistrel kot tudi 
v globalnem obsegu. Dokazali 

so namreč, da je mogoče v zrak 
z električnim letalom popeljati 
štiri osebe, neprekinjen polet 
je bil dolg 322 km s povprečno 
hitrostjo 172,8 km/h. To je bil 
najdaljši polet katerega koli 
električnega letala do tedaj. 
Zmagovalec je prejel nagrado 
v višini 1,3 milijona USD, več 
kot znaša Nobelova nagrade 
in je še vedno najvišja denarna 
nagrada v letalstvu doslej. 
Celotna svetovna avtomobilska 
industrija še vedno ni uspela 
razviti električnega avtomobila, 

ki bi štiri ljudi peljal tako daleč 
in tako hitro. 

Toda zgodbe s Taurosm G4 
s tem še ni bilo konec, točno 5 
let kasneje je s spremenjenim 
pogonom postalo prvo 
štirisedežno letalo na svetu, ki 
so ga napajale vodikove gorivne 
celice - povsem brez emisij. Lani 
so ta uspeh še enkrat nadgradili, 
tokrat z letalom Velis Electro, 
ki je kot prvo električno letalo 
na svetu prejelo polno tipsko 
certifikacijo.

38 let Doma starejših 
občanov Ajdovščina
38 let dolga pot nas je pripeljala do toplega jesenskega petka, 
prvega v mesecu oktobru. Na mednarodni praznik starih ljudi 
je pred slabimi štirimi desetletji odprl vrata naš dom prvim 
stanovalcem, ki so takrat iskali svoj drugi dom zaradi svojega 
zdravja, mnogi pa so potrkali na vrata, ker so pod domačo 
streho ostali sami.

Vsako leto se predvsem delavci, 
ki z veliko dobre volje vstopajo 
v Dom že preko 30 let, z lepimi 
spomini vračajo v preteklost in 
v spomine, ki so jih s stanovalci 
preživljali na odprtem Ribniku, 
obdani s travniki ter njivami, 
proč od hitrega prometa. In v 
spominih še živi kako je burja 
z lahkoto pometala po vogalih 
redkih hiš.

Letos smo praznični dan 
začeli s svečano sv.mašo, ki jo 
je daroval domači župnik Zoran 
Zornik. Ob velikem številu 
stanovalcev je sv. maša zazvenela 
tudi ob lepem petju pevskega 
zbora šturske župnije.

Z veliko zahvalo v srcu je 
tisti dan praznično dopoldne 

zaživelo še z veselim igranjem 
našega Žoga benda. Glasba nas 
je popeljala s starimi skladbami 
v spomine naše mladosti, ko 
je na vsaki veselici zaigrala 
harmonika. In glasba nas je 
popeljala tudi med naše ljube 
in večne slovenske popevke. 
Žoga bend pa je poskrbel tudi 
za italijansko melodijo, saj se 
ve, da med starejšo generacijo 
še vedno zazveni v ušesu kakšna 
italijanska beseda ali melodija.

Še malo, samo še dve leti pa 
nas loči od okrogle 40. obletnice 
našega doma, katere se že vsi na 
tihem veselimo.

Mojca Klavžar, 
delovna terapevtka
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Dr. Anton Brecelj, znani 
zdravnik, pisatelj in politik, ki 
se je rodil v Žapužah leta 1875, 
ima spominsko ploščo na rojstni 
hiši, od koder izhaja glavnina še 
živečih potomcev.

Zaradi strogih omejitvenih 
ukrepov v preteklem letu 
sem imel več časa in sem se 
odločil, da raziščem našo – tudi 
Antonovo rodbino Brecljev nazaj 
v zgodovino. Ta rodbina sega do 
Luke, rojenega okrog leta 1760 in 
je ena od petih družin iz Žapuž, 
ki so živele na tem območju 
okrog leta 1800. Odločil sem 
se za pripravo srečanja vseh 
še živečih potomcev, ki bi si 
to želeli. Datum je bil določen 
na 19. 9. 2021, prav na stoto 
obletnico rojstva mojega očeta 
Jožefa, ki se je rodil v isti hiši kot 
znani Anton, prav tako kot jaz.

Priprave so potekale eno leto 
in v tem času je nastal tudi bogat 
zbornik, kjer so zajeti vsi znani 
podatki o 520 osebah in številne 
fotografije. Srečanje je bilo 
uspešno izvedeno, kljub še vedno 
veljavnim omejitvam PCT ter 

slabim vremenskim razmeram. 
Povabljeno je bilo več kot 400 
potomcev in pridruženih članov 
Brecljev. Pred Domom krajanov 
v Žapužah se jih je zbralo 160. 
Prišli so iz Dunaja, Bolzana, 
Devina ter iz vseh koncev 
Slovenije. Srečanje se je začelo z 
mašo v cerkvi sv. Martina za vse 
žive ter pokojne, ki jo je vodil 
župnik Tomaž Kete, tudi član te 
rodbine, ob somaševanju Zorana 
Zornika. Za kulturni program so 
poskrbele znane umetniške duše, 
kot so igralka Marijana Brecelj, 
pevka Ana Vipotnik z Igorjem 
Leonardijem, čembalistka 
Marinka Brecelj s hčerko – 
violinistko Alenko Brecelj in 
drugi. Kulturni program pa je 
začel mali Ivan Kobal, ki je zelo 
lepo zapel slovensko himno.

Po okusni vipavski joti, ki 
jo je skuhala Jurka v Brecljevi 
kuhinji, sem predstavil zbornik. 

V nadaljevanju so si obiskovalci 
lahko ogledali obsežno razstavo 
fotografij ter filatelistično 
razstavo v domu, ki sta še vedno 
na ogled. Prvič pa si je bilo 
mogoče ogledati etnografski 
muzej v Brecljevi hiši pri Jožefu, 
kjer je bogata dediščina iz 
zgodovine hiše. Malo nižje od 
te hiše, pri meni, je bila na ogled 
tudi zbirka 12.000 kemičnih 
svinčnikov.

Vsak obiskovalec je prejel 
prepoznavno barvno rutko – 
po Antonu, Venclju, Jožefu in 
Alojzu, ter kemični svinčnik za 
spomin.

Kljub neugodnim razmeram 
so bili vsi nad srečanjem 
izredno zadovoljni. S seboj so 
vzeli zbornik, da so ga doma 
podrobno pregledali in lahko 
obujali spomine na prednike ter 
sorodnike, ki so jih spoznali na 
srečanju.         Aleš Brecelj

Srečanje Brecljev v Žapužah

Mlinotest ponovno 
med najboljšimi 
inovatorji
Na letošnjem 25. ocenjevanju Severno Primorske gospodarske 
zbornice je Mlinotest prejel kar tri bronasta odličja za 
inovacije.

Priznanja GZS za inovacije 
predstavljajo najvišja nacionalna 
priznanja inovativnim dosežkom 
slovenskih podjetij in drugih 
organizacij ter s tem promocijo 
inovativnosti v Sloveniji in 
njenega pomena za uspeh. 

Na letošnji razpis regionalne 
GZS Severno Primorske 
gospodarske zbornica je prispelo 
rekordnih 35 prijav iz podjetij 
različnih panog, društev in 
posameznikov, ki so se nanašale 
na produktne, storitvene 
in organizacijske inovacije. 
Komisija je ocenjevala inovacije 
po kriterijih novosti, reševanja 
problema, uporabe inovacije, 
finančnih in trajnostnih učinkov. 

Komisija je dodelila Mlinotestu 
tri bronasta priznanja in sicer 
za Divita ajdove raviole s siri 
in z gobami, Kruh za žar in 
organizacijsko inovacijo ciljnega 
vodenja in usposabljanja 
zaposlenih v Tovarni svežih 
testenin. 

Inovativnost ajdovih raviolov 
s siri ali gobami Divita leži 
v unikatnem tankem testu 
z dodatkom ajdove moke 
slovenskega porekla, bogatih 
nadevih, pakiranju brez dodanih 
umetnih arom in konzervansov, 

vrhunskem okusu in hitri 
pripravi. 

Kruh za žar Mlinotest je 
inovativen je zaradi spleta 
sestave, uporabe, praktičnosti 
in namembnosti. Narejen je 
iz pšenične bele moke, zunaj 
hrustljav, znotraj pa mehak 
in rahel, da vpije vse okuse 
žara. Čudovito se dopolnjuje z 
mesnimi ali zelenjavnimi jedmi. 

Z organizacijsko inovacijo 
ciljnega v Tovarni svežih 
testenin je Mlinotest dosegel 
izboljšave na področjih 
produktivnosti, zmanjševanja 
stroškov dela in povečevanja 
kakovosti izdelkov. Zavzemala 
je spremembe na področju 
medorganizacijskega delovanja, 
ciljnega usposabljanja, vodenja 
in nagrajevanja zaposlenih ter 
planiranja procesov.
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50 let mature

Četrta generacija ajdovskih 
gimnazijcev je v začetku 
septembra praznovala petdeseto 
obletnico mature. Ob ogledu 
nekdanje gimnazije, današnje 
Glasbene šole Vinka Vodopivca, 
se je utrnil marsikateri spomin 
na dogodivščine v učilnicah, 
zbornici, hodnikih in drugih 
kotičkih. Pred stavbo še vedno 
raste ginko, ki ga je njihov sošolec 

zasadil 1971, v letu mature. Nad 
prenovljeno šolo so bili zelo 
navdušeni. Ogled so zaključili v 
koncertni dvorani, kjer sta bili 
nekoč učilnici fizike in biologije. 
Ob mogočni spremljavi orgel so 
zapeli Gaudeamus igitur in kot 
pravi pesem, veselo nadaljevali, 
najprej s sprehodom po centru 
mesta, nato pa z zaključkom v 
Vipavi. 

9. oktobra ob sedmi uri, točno 
kot se za starodobnike spodobi, 
odpravili iz Ajdovščine. Vožnja 
proti Prlekiji je bilo za vse nas 
zabavno in poučno predvsem 
zaradi čudovitega vodiča in 
predlagatelja izleta Ferda, ki 
nam je vseskozi predstavljal 
to čudovito pokrajino, kjer je 

preživel svoje otroštvo, njene 
znamenitosti in posebnosti. 

Naš prvi cilj je bil ogled muzeja 
društva Oldtimer Stara Gora v 
Svetem Juriju ob Ščavnici. Pred 
ogledom smo se okrepčali z 
malico, ki smo jo prinesli s seboj. 
Kot vedno so članice društva 

poskrbele tudi za domače pecivo. 
Muzej, ki so ga po nakupu stare 
domačije s prostovoljnim delom 
in prispevki donatorjev obnovili 
sami člani, predstavlja čudovito 
zbirko več kot 4.000 predmetov, 
ki sama priča o pripadnosti 
domačinov kulturni dediščini, 
in ki zajema poleg starodobnih 

koles, motorjev in avtomobilov 
tudi orodja, ki so jih nekoč 
uporabljali pri vsakodnevnih 
opravilih. Po ogledu je sledilo 
kosilo v gostišču pri Antonu, kjer 
so nas prijazno in hitro postregli. 
Sledil je še ogled Puhovega 
muzeja v Sakušaku pri Juršincih, 

nakar je napočil čas za odhod. 
Vmes seveda postanek za kavico, 
na katero nas je povabil voznik 
in lastnik avtobusa Stojan, saj je 
ravnokar postal nono dvojčic. Tu 
smo se še posladkali s pecivom, 
ki je ostalo od dopoldanske 
malice in se odpravili proti 
domu. Vzdušje v avtobusu smo 

si popestrili s predvajanjem 
glasbenih želja in pot je kar 
prehitro minila. Poslovili smo 
se s skupno mislijo, da je bil izlet 
čudovit in da si še v prihodnje 
želimo odkrivati našo Slovenijo.

Branka Polanc

Ljubitelji starodobnikov v Prlekiji
 Po dveh letih smo se člani društva ljubiteljev starodobnih vozil Vipavska dolina spet odpravili 

na izlet. Ob upoštevanju vseh PCT pogojev se nas je 35 članov z avtobusom podjetja Stopar 
odpravilo na izlet v Prlekijo.

Vrtovin in kulturna dediščina

Ko smo leta 2019 raziskovali 
gradnjo suhih zidov in terase 
v Vrtovinu, smo naleteli na 
veliko pričevanj o mlinih na 
potoku Vrtovinščku. Tako smo 
se odločili, da bo to naš naslednji 
projekt v povezavi s kulturno 
dediščino. 

Šolsko leto 2019/20 smo 
posvetili raziskavi o mlinih, ki 
so nekoč delovali v Vrtovinu. 
Učenci so iskali pričevanja 
in spomine pri starejših 
sovaščanih, fotografirali ostanke 
mlinov in zbirali stare fotografije 
in dokumente o mlinih. 
Informacije so se nabirale, bilo 
jih je veliko. Vaščani so z veseljem 
sodelovali. Tako smo se odločili, 
da pridobljenega znanja ne bomo 
delili le na razstavi ob dnevih 
evropske kulturne dediščine. 
Pričevanja, spomine, fotografije, 
risbe učencev smo zbrali tudi v 
brošuri. Razstava je bila odprta 
javnosti konec septembra 2020. 
Takrat smo izdali tudi našo prvo 
brošuro. 

Vendar smo imeli občutek, da 
delo ni dokončano. Informacije 
so se še kar nabirale. Na 
Vrtovinščku niso stali samo 
mlini, ampak tudi stope, žage in 
fužine. Voda Vrtovinščka je zelo 
verjetno poganjala kar dvajset 
koles. In prepričani smo bili, da 
je to vredno raziskati. 

Tako smo našo raziskavo o 
mlinih razširili še na stope, žage 
in fužine in ji posvetili celo šolsko 
leto 2020/21. V raziskavo smo 
vključili tudi nove ljudi, vaščane 
Vrtovina in potomce nekdanjih 
lastnikov mlinov, žag in fužin. 
Presenečeni smo bili, ko so 
Vrtovinci z veseljem sodelovali 
in obujali spomine ter jih delili 
z nami. Učenci so izdelovali 
plakate, intervjuvali sovaščane 
in izdelovali makete. Ogledali 
smo si ostanke nekaterih stavb 
in našli kar nekaj mlinskih 
kamnov. Nekateri danes služijo 
okrasnim namenom (miza, 
podstavek za cvetlični aranžma, 
podstavek za kapelico).

Projekt je delno potekal kot 
del pouka, veliko pa so učenci 
naredili tudi sami ali s pomočjo 
staršev. Prav to sodelovanje 
(otroci, starši, vaščani) je 
zagotovilo rezultate. Sodelovali 
smo tudi z Goriškim muzejem. 

Dopolnili, popravili in 
estetsko smo uredili brošuro 
(tu so sodelovali tudi sodelavci 
OŠ Dobravlje) in nastala je že 
prava pravcata knjiga z naslovom 
Malni, žage in fužine na 
Vrtovinščku – Zbirka spominov 
in pričevanj Vrtovincev. Tako 
brošura kot projekt sta bili 
predstavljeni na razstavi ob 
dnevih evropske kulturne 
dediščine, od 27. 9. 2021 do 9. 
10. 2021, v vrtovinski dvorani ob 
podružnični šoli Vrtovin.

V ta projekt smo vložili veliko 
potrpljenja, dela in srca, pa nam 
je bilo vse povrnjeno ob izrazih 
zadovoljstva in ponosa vaščanov 
Vrtovina in drugih obiskovalcev 
naše razstave. Za konec pa naj 
citiram besede, ki jih je zapisal 
učitelj Peter Valič ob urejanju 
naše knjige:

»Vrtovinšček ne teče več ob 
spremljavi mlinskih koles, 
pesmi mlinskih kamnov, ritmu 
kovaških kladiv in refrenih žag. 
Ima pa še svoj zven, lepoto, 
čistost in življenje. To mora 
ostati za nas in zanamce. Je 
majhen potok z velikim srcem!«

Tanja M. Jamšek, 
vodja PŠ Vrtovin
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Zadnji torek v septembru 
so dobili ajdovski socialni 
demokrati visok strankarski 
obisk iz Ljubljane. Obiskala sta 
jih namreč evropska poslanka in 
predsednica SD-ja Tanja Fajon 
ter vodja poslanske skupine SD-
ja v Državnem zboru RS Matjaž 
Han. Razlog obiska je bil zbor 
članov Občinske organizacije SD, 
ki ga je sklical njen predsednik 
Mitja Tripković;

»Pravzaprav je glavni razlog 
sklica skoraj dvoletno zaprtje 
javnega življenja in smo si 
zaželeli videti se v živo, takoj 
ko je to postalo mogoče. 
Predsedstvo občinskega SD-ja 
se je sicer sestajalo preko ZOOM 
aplikacije, ampak saj vemo vsi - 
ni isto!«

V pisarni stranke sta si najprej 
vodstvi SD (lokalno in državno) 
izmenjali nekaj pogledov na 
strategijo v prihodnjem super 
volilnem letu; spomnimo, 
državnozborskim volitvam 
verjetno aprila 2022 bodo sledile 
volitve za predsednika države, 
tudi lokalne volitve bodo leta 
2022 in sicer tretjo nedeljo v 

novembru. Tudi nov državni 
svet bodo elektorji izvolili še leta 
2022. 

Župan občine Tadej Beočanin, 
na kongresu izvoljen član 
državnega predsedstva SD, je 
kasneje popeljal delegacijo po 
Ajdovščini in njeni okolici. V 
sproščenem pogovoru so se 
ozirali predvsem na dosežke 
v občini Ajdovščina v zadnjih 

dveh mandatih. Za le-te lahko 
rečemo, da bodo najboljšo oceno 
podali pravzaprav volivke in 
volivci prihodnje leto.

Obisku ter zboru članov 
OO SD je seveda ves čas 
prisostvoval tudi mag. Miloš 
Bizjak, dolgoletni član SD, 
sedaj predsednik Območne 
organizacije, ki združuje dve 

občini, Ajdovščino in Vipavo.
Delegacija se je kasneje 

pridružila članstvu na vrtu 
restavracije na Livadi, kjer je 
občinski predsednik Mitja 
Tripković v krajšem pozdravnem 
nagovoru opozoril na potrebno 
enotnost stranke, saj da prav 
ta enotnost dela razliko med 
trajnimi in dosti bolj minljivimi 
strankami, katerim hitrim 

vzponom in še hitrejšim padcem 
smo priča že skoraj trideset let.

Območni predsednik Miloš 
Bizjak je opozoril, da leva 
opcija v tridesetih letih še ni 
dala poslanca iz naše volilne 
enote, a da se časi spreminjajo 
in da bi bilo prav, da leta 2022 
prekinemo s tako prakso ter da 
končno dobimo SD poslanca iz 
Ajdovščine oz. Vipave.

Preobrat pooseblja pravzaprav 
ajdovski župan Tadej Beočanin 
ki je kot tretji govorec v svojem 
kratkem nagovoru poudaril, 
da so za vsako politično delo 
potrebni vizija, pogum in tudi in 
predvsem trdo delo.

Pred vprašanji članov ter 
sproščenem pogovoru je 
predsednica Tanja Fajon orisala 
razmere v Ljubljani ter dejala, da 
si kot družba najprej zaslužimo 
normalnost in dobre odnose. 
Med seboj in tudi z drugimi 
državami. Izrazila je tudi 

prepričanje v kvaliteto programa 
SD - Socialnih demokratov, ki 
da ga bodo volivke in volivci, 
naslednjič večinsko prepoznali.

Prisotni so vzpodbudnim 
besedam predsednice družno 
pritrdili.

OGLASNO SPOROČILO

Ajdovski socialdemokrati na letnem zboru članstva

MARTINOV POPUST 10%
V ČETRTEK, 11. 10. 

V VSEH MARKETIH FAMA
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Planinsko društvo Ajdovščina 
je na krasen jesenski dan 
organiziralo pohod do mogočne 
stene Orlovce. Kljub njeni bližini 
je pot le redkokdo poznal. Pohod 
sta vodila Vanja Blažica in 
Gorazd Lapanja:

»Zbralo se nas je kar 49. Pot 
smo začeli na parkirišču nad 
plazom Stogovce in se povzpeli 
do balvana Podstrešno, kjer 
smo tudi mi preizkusili mesto 
za počitek in zavetje, nato pa 
smo pot nadaljevali pod steno 
Orlovce do Čukove luknje. 
Seveda smo tudi vanjo zlezli 
in našli nekaj kraških pojavov, 
potem pa je bilo treba prehoditi 
le še nekaj korakov, da smo prišli 
na rob Gore.

Pogovarjali smo se o Slovenski 
planinski poti (transverzali), 
o akcijah ciciban in mladi 

planinec ter trem nadobudnim 
planincem, Ani, Lari in Luki 
podelili bronasti znak mladega 
planinca. Nato sta nam Maj in 
Enej pripravila kviz o planinski 
opremi, da smo ugibali, kaj 
vse mora biti v nahrbtniku, ko 
gremo na turo. 

Vrnili smo se po isti poti, 
vmes pa celo zapeli. Naslednji 
tak družinski izlet načrtujemo v 
januarju. Lepo vabljeni.« 

Vanja Blažica, vodnica PDA

Družinski pohod na 
Orlovco 

S kolesom ob Vipavi
Planinci, mladi po srcu, in 

pošteno moramo povedati, da so 
bili nekateri mladi tudi po letih, 
smo pohodne palice zamenjali 
s kolesi in si naredili kolesarsko 
nedeljo. Pod vodstvom 
turnokolesarskega vodnika 
Simona Ušaja smo preživeli lep 
dan v družbi prijateljev in naredili 
nekaj za svoje zdravje in dobro 
počutje. Reki Vipavi smo sledili 
od izvira do Mirna. Medtem ko 
so noge poganjale kolesa, smo 
uživali ob lepih pogledih na 
rečne brzice, rokave in jezove. 
Čudili smo se, kako lepote, ki 
nam leži pred nosom, velikokrat 
spregledamo. Kolesarili smo 

mimo Napoleonovega mostu v 
Dolenjah, mimo Velikih Žabelj 
do Batuj. Tu smo imeli krajši 
postanek za malico, cukrčke, 
kavo pa tudi kaj močnejšega se 
je našlo. Ne boste verjeli, na voljo 
je bila tudi nedeljska juhica. 
Vse za moč. Nadaljevali smo 
skozi sotesko Pekel, vozili po 
vinogradih v okolici Dornberka, 
skozi Renče in v Miren, kjer reka 
Vipava prečka mejo z Italijo. 
V Mirnu pa zaslužena pijača 
in povratek v Ajdovščino – z 
organiziranim prevozom seveda. 
Super je bilo, hvala Simon, in da 
veš - že razmišljamo o novi turi!

mg
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Pridemo tudi... na borjač. 
040 289 009

primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

Festivala Hiše mladih 21 

Program Festivala Hiše mladih 2021:
12. november - Dan odprtih vrat in druženje ob 

kostanju; delavnica oblikovanja gline z Iris Plešnar 
(I. del)

13. november - Plesna delavnica z Leo Bajc; 
izmenjevalnica oblačil 

16. november - Obeleženje 10. obletnice Hiše 
mladih z odprtjem razstave študentov fotografije 
in oblikovanja materialov VSŠ Sežana v galeriji 
Hiša mladih z glasbenim kulturnim vložkom  

17. november - Ples in joga z Ajo Franca; potep po 
Hiši mladih in 3D presenečenje, Mladost na Burji 
in Inštitut za mladinsko politiko; Andi Mamić 
in njegov SwissPeaksTrail; delavnica oblikovanja 
gline z Iris Plešnar (II. del)

18. november - Potep po Hiši mladih in 3D 
presenečenje, Mladost na Burji in Inštitut za 
mladinsko politiko; predavanje za starše in splošno 
javnost na temo negativnih posledic uživanja 
marihuane, november mesec preventive in Zavod 
Pelikan

19. november - delavnica: Spoznaj različne oblike 
podjetništva - Pogovori z mladimi ajdovskimi 
podjetniki, Mladinski svet Ajdovščina 

KONCERT NA LAVRIČEVEM TRGU

20. november - Uresničitev Moje pobude: 
Wajduski g'rfiti (trenutno poteka natečaj)

Program Mladost na burji in Inštitut za 
mladinsko politiko vas bo v tednu med 15. in 19. 
novembrom popeljal na potep po Hiši mladih v 
Palah. Skupine nas lahko obiščete po predhodnem 
dogovoru med 8. in 16. uro. V sredo in četrtek, 17. 
in 18. novembra pa tudi do 18. ure. 

Za otroke od 8. leta dalje in mlade ter ostale 
pripravljajo prav posebno 3D dogodivščino iz 
naše lokalne skupnosti. Za mlajše otroke bo 
presenečenje starosti primerno.

Zainteresirani do srede, 10. novembra pišite 
na info@mladostnaburji.si ali pa pokličite na 
telefonsko številko 041 769 676.

Udeleženci programa Mladost na burji boste 
z obiskom opravili aktivnost na področju Moja 
skupnost.

Mozaik prijateljstva bodo za vas pripravila 
dekleta iz Medobčinskega društva prijateljev 
mladine Ajdovščina, zato zelo lepo vabljeni otroci, 
mladina, pa tudi njihovi starši ali stari starši, da 
skupaj oblikujemo pravi medgeneracijski mozaik 
o prijateljstvu, povezanosti, sodelovanju, lepoti 
odnosov. Več na info@mdpm-ajdovscina.si

PUM-O pa bo za vas pripravil ustvarjalno 
delavnico.

Vabljeni, da si natančen potek in ure dogodkov v 
okviru Festivala Hiše mladih 21 preberete na naši 
spletni strani www.mc-hisamladih.si in ali pa nam 
sledite na FB in Instagramu.

Tudi letošnja jesen prinaša v Hišo mladih pester izbor dogodkov. Festival je nastal z namenom, da se 
organizacije iz Hiše mladih predstavijo javnosti s svojim delovanjem. Letos se bodo dnevi festivala odvijali 
med 12. in 20. novembrom. Organizator dogodka je Mladinski kulturni center Hiša mladih Ajdovščina 
(NOE Zavoda za šport Ajdovščina) v sodelovanju z organizacijami Mladinski svet Ajdovščina, Inštitut 
za mladinsko politiko, Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina, PUM-O Ajdovščina, 
program Mladost na burji in Zavod Pelikan. 

Posebnost letošnjega Festivala je 10-ta obletnica Hiše mladih, ki jo bomo v okviru festivala tudi posebej 
izpostavili in slavnostno obeležili. Koncertno dogajanje se letos seli v center mesta, na Lavričev trg.

Premična stena v knjižnici
Čeprav je bila premična 

predelna stena v osrednjem 
prostoru knjižnice v Ajdovščini 
montirana konec lanskega 
poletja, ni bila v uporabi vse do 
pozne pomladi letos. Tedaj je 
bil v prostoru, ki ga pridobimo 
s pregraditvijo, izpeljan prvi 
dogodek za otroke, v skladu 
z ukrepi. Pridobitev je zdaj v 
bolj pogosti uporabi za manjše 
šolske skupine, vrtec in druge 
manj številčne skupine, ki lahko 
vstopijo v knjižnico. 

Predelna stena, ki jo je 
mogoče hitro postaviti in znova 
'parkirati', se je izkazala kot 
dobro orodje, s katerim knjižnica 

pridobi povsem ločen prostor. To 
omogoča nemoteče redno delo 
ob pultu in obisk uporabnikov 
ter sočasno izvajanje različnih 
oblik dela v prostoru, ki meri 
44 m2: bralnih srečanj, krožkov, 
predstavitev, predavanj in 
drugih. Predelna premična stena 
je namreč zvočno izolirana in 
ne dopušča zvočnih motenj, in 
seveda ne dopušča vizualnih 
motenj. 

Nakup in montaža predelne 
premične stene je bil izpeljan 
s pomočjo donacije fundacije 
Thoolen Foundation Vaduz 
s sedežem v Švici. Fundacija 

pomaga predvsem pri izvedbi 
projektov za ranljive skupine in 
otroke. Do donacije je Lavričeva 
knjižnica prišla s pomočjo 
terapevtskega programa Beremo 
s tačkami, ki ga izvajamo – 
očitno dobro in uspešno – že peto 
leto. Z njim smo začeli že šestič 
zapored epidemiji navkljub, 
seveda ob upoštevanju ukrepov. 
Knjižnica je za najpomembnejši 
projekt, predelno steno, in dva 
vzporedna projekta (dokončanje 
indukcijske oz. slušne zanke za 
uporabnike z motnjo sluha ter za 
opremo za projekt Tačke) prejela 
skoraj 20.000 evrov. 
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V tretje gre rado, pravi stari rek 
in tudi za Žepovce je to veljalo, 
ko se je skupina 22 planincev 
po dveh neuspelih poskusih 

le odpravila v visokogorje. 
Prvi poskus je preprečilo slabo 
vreme, drugi epidemija, tretjič 
je uspelo. Izredno lepo vreme 
je botrovalo, da smo od startne 
točke na Ljubelju dva dni uživali 
po robu slovenskih Karavank na 
pogorju Stola in Golice. Prvi dan 
smo morali premagati precejšnjo 
nadmorsko višino. Pri postanku, 
po dobri uri hoda, pred kočo 
na Zelenici so nas pričakali 
ležalniki za počitek – predvsem 
nežnejšega spola. Od tam je 
vodila pot samo navkreber prav 

na 2.236 m visok vrh Stola. 
Fotograf je počakal, da smo se 
vsi zbrali in posnel gasilsko sliko 
za spomin. Večina udeležencev 
je prišla prvič na ta vrh. Po 
spustu v kočo je sledil zaslužen 
počitek … na pravem 'stolu' 
in prenočišče. Po jutranjem 
zajtrku, ki so nam ga postregle 
zelo prijazne oskrbnice, smo 
nadaljevali dolgo pot, zopet po 
robu, vse do Golice. V tem času 
niso cvetele narcise, ampak nas 
je božala nežna zelena barva 
mehke trave. Med travo so bile le 
redke cvetice ter pogosti kamniti 
mejniki, ki označujejo mejo med 
Slovenijo in Avstrijo.

Med spustom do koče pod 
Golico je Blaž, 'vodja odprave', 
že klical šoferja avtobusa, da 
smo osvojili planine in da nas 
lahko pride iskat na Planino 
pod Golico. Tokrat smo se vrnili 
brez dežja, čeprav je pohod 
organiziralo društvo DEŠK. Na 
posamezne žulje smo kmalu 
pozabili - na zaključku ob 
prigrizku in zasluženi pijači pri 
svetem Martinu v Žapužah.

Od Vitanja do Vojnika
Člani astronomskega in zgodovinskega krožka v okviru društva Most iz Ajdovščine smo novo 

šolsko leto 2021/22 začeli malo drugače. V soboto, 2. oktobra, smo obiskali Vitanje, kjer se 
prepletata astronomija, zgodovina, lepa okolica in prijazni ljudje. Zdaj to vemo.

Skoraj dve urna vožnja z 
avtobusom je dopustila našima 
mentorjema Zdenki Žigon in 
Jožetu Rutarju, da sta nam 
pripovedovala o zanimivostih 
kraja in vesolja, tako smo 
bili dodobra pripravljeni na 
opazovanje. Ko smo se prebili 
skozi sotesko Hudinje, nas je 
pozdravil zanimivo oblikovan 
center Noordung v Vitanjah. 
Stavba je monolitne betonske 
strukture v treh etažah, ki se 
povezujejo pod naklonom od 
pritličja do vrha z galerijo. 
Pogled s strehe pa nas je prepričal 
o prijetni okolici. Vodeni ogled 
nas je popeljal kar skozi šest 
aktualnih razstav; o Hermanu 
Potočniku Noordungu, podobi 
Zemlje v času Kopernika, mestu 
Slovenije v vesolju, korakih 

človeka na Luni, raziskovanju 
rdečega planeta in življenja v 
vesolju. Film o življenju vesoljcev 
v vesoljskih raziskovalnih 
postajah nam je dal vedeti, da res 
ni lahko njihovo bivanje 'tam gor'. 
Kamen z Lune, ki smo ga videli, 
ima neprecenljivo vrednost, 
saj daje odgovor o njenem 
nastanku in sestavi. Nato smo se 
polni vtisov sprehodili po poti 
vitanjskih vitezov, pogledovali 
proti razvalinam dveh gradov 
in šli mimo dveh cerkva v 
kraju, ki obsega predvsem 
hribovito pokrajino na obronkih 
jugozahodnega Pohorja. Ob 
vračanju smo obiskali Soržev 
mlin, ki ima že tristoletno 
zgodovino in ga ohranja pri 
življenju zagnani lastnik. Skrbi 
za stavbno dediščino in okolico, 

kjer še vedno melje biološko 
pridelana žita in sprejema 
obiskovalce in turiste.

Ustavili smo se še v Novi 
cerkvi, kraju, kjer je v letih 
1827/29 kaplanoval blaženi 
škof Anton Martin Slomšek. 
Ogledali smo si njegovo 
spominsko sobo. V gostilni so 
nam postregli njihovo značilno 
jed - pohorski lonec. Okrepčani 
smo nadaljevali pot do Vojnika. 
Kraj ima bogato zgodovino, 
leži ob pomembnih trgovskih 
poteh, v času turških vpadov so 
ga obdali z obzidjem, ki je imelo 
dvižni most. Prizadel ga je tudi 
požar. V Vojniku smo načrtovali 
enourni sprehod z vodenjem, pa 
se je močno podaljšal na račun 
prijaznega sprejema. Že kraj nas 
je prepričal s svojo urejenostjo, 
sprejel nas je tudi harmonikaš 
in kolesar s starodobnikom in v 
ustreznih oblačilih, zato smo se 
kar malo težko poslovili.

Dan, preživet na ta način, nam 
je dal pogum in voljo, da imamo 
še veliko lepega pred seboj, če to 
le želimo in hočemo.

Za Most zapisala 
Jana Črnigoj

Vzpon Žepovcev na 
Stol in Golico

Čavenske rožice - šetraj

Začimbnica, ki da piko na 
i mesnim jedem. Na Čavnu 
uspevata dva: po Sloveniji 
splošno razširjen gorski 
(Satureja montana) z belimi 
cvetovi in primorski lepotec z 
vijoličastimi cvetovi in dinarsko 
razširjenostjo – liburnijski 

šetraj (Satureja subspicata ssp. 
liburnica). Liburnijski ima 
ime po starodavnem ilirskem 
plemenu Liburni, ki je za časa 
Rimljanov živelo v Dalmaciji. 
Na Vipavskem imenujejo, kot 
mi je znano, šetraj tudi ožepek, 
ki pa ima z botaničnim ožepkom 
(Hyssopus officinalis) le skupno 
uvrstitev v družino ustnatic. 
Botanični ožepek porašča 
zahodno pobočje sv. Pavla 
nad Vrtovinom nad rimskim 
vodnim stolpom. Uporaba pa je 
enaka kot pri šetraju.

Irena Breščak, 
PD Ajdovščina

Ponedeljek – petek 10:00 - 17:00
Sobota  8:00 - 12:00 

Industrijska cesta 5, 

KROMBERK - NOVA GORICA

 info@alpit.si 040 571 401 

www.alpit.si 

- Keramika - popusti do - 20%  

- Parketi   

- Vinil - Laminat    

- Notranja vrata - CPL na zalogi     

Material kupljen pri nas vam tudi vgradimo.

PE Nova Gorica t. +386 (05) 333 40 77

PE Postojna       t. +386 (05) 726 21 96
PE Koper            t. +386 (08) 205 65 37

www.megaterm.siMuzec - razglednik 
nad Breginjem

'Zaparkirali' smo v Breginju, 
'zašnirali' čevlje in šli gor - na 
Muzec.

Vodička Magdalena se je lepo 
nasmejala našemu odločnemu 
koraku, saj je vedela, da je 
pot 'pokonci' in da bo naša 
strnjena kolona, nad katero je 
ves čas skrbno bedela, kmalu 
razpotegnjena.

Res je bilo oh in sploh pa še 
kak tih 'kruce fiks', toda vsi smo 
se v 'normi' približali bivaku, ga 
prezračili za rucak kosilo in šli 
do vrha.

Tudi 'nouzdu' ni šlo na lahko, 

toda vseeno je bilo slišati pesem 
in glasen smeh.

Pri prijaznih domačinih je 
bila dodana še ta prava pika in 
številni načrti.

C. U.
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Gasilci še posebej v mesecu 
oktobru posvetijo pozornost 
aktivnostim, ki ozaveščajo 
splošno lokalno javnost 
o preventivi in reševanju 
ter pripomorejo k večji 
informiranosti in posledično 
upajo, da tudi k večji varnosti. 
Tematika letošnjega oktobra je 
potres, s točnim naslovom 'Ste 
pripravljeni na potres?' Vsako 

leto so te aktivnosti še posebej 
usmerjene k mladim in tako je 
tudi v Prostovoljnem gasilskem 
društvu Ajdovščina. Letos so 
bili obiski šol v oktobru zaradi 
negotovih epidemioloških 
razmer zelo okrnjeni, a vseeno 
smo se v manjšem obsegu 
uspeli predstaviti v Srednji šoli 
Vena Pilona in Otroškem vrtcu 
Ajdovščina, enoti Hubelj.

Malčkom v vrtcu veliko pomeni 
prikaz rdečega gasilskega vozila, 
utripajočih lučk in 'špricanje' 
z ročnikom. Predstavitev v 
srednji šoli pa smo poskusili 
zastaviti bolj informativno in 
uporabno, ker so to ljudje na 
pragu odraslosti in je njihovo 
znanje o požarni varnosti in 
preventivi še kako pomembno za 
prihodnost. Ob tem se Gasilsko 
reševalnemu centru Ajdovščina 
zahvaljujemo za pomoč pri 
predstavitvi. Na simulatorju 
gašenja smo prikazali gašenje 
začetnih požarov z gasilnikom 
ogljikovega dioksida, v samem 

gašenju pa so se pogumno 
spoprijeli tudi sami dijaki. 
Skozi pogovor smo jih poučili 
o ostalih možnostih gašenja 
začetnih požarov, s katerimi se 
ljudje najpogosteje srečujemo v 
vsakdanjem življenju. Velik del 
pogovora s skupino dijakov je bil 
tudi posvečen ukrepanju med in 
po potresu. Člani PGD – ja smo 
jih postavili v različne situacije, 
v katerih se lahko ob potresu 
znajdemo in jih povprašali o 
njihovih odločitvah in ukrepih, 
ki bi jih ubrali. Informirali smo 
jih še o tem, kaj lahko storijo, da 
bodo v nesrečnih okoliščinah 
olajšali delo reševalcem in 
jim v ta namen predstavili 

osebne kontaktne izkaznice za 
denarnico in ICE kontaktno 
številko, ki jo vnesemo v imenik 
telefona.

Veseli smo bili srečanja 
z našimi najmlajšimi in 
že mlajšimi odraslimi ter 
prikazanim zanimanjem za naše 
delo. Tovrstno delo z mladino 
je tudi ena od pomembnih 
aktivnosti za varno prihodnost 
naše skupnosti. Ob tej priliki 
nagovarjamo pa tudi vse vas, ki 
se v tem mesecu nismo srečali, da 
le poiščete uporabne informacije 
o požarni preventivi in o letošnji 
aktualni tematiki - ukrepih 
ob možnosti potresa. Dogodki 
preteklih let so nas že naučili, 

da mogoče nikoli nismo dovolj 
pripravljeni na vse, kar nas čaka.

Z gasilskim pozdravom na 
pomoč! 

PGD Ajdovščina.

Aktivni upokojenci 
planinske sekcije 
Kamnje

Koča na Mali gori je kraj, kjer se 
srečujejo planinci in pohodniki, 
je pa tudi kraj, kjer si 'baterije' 
polnijo člani planinske sekcije 
Kamnje, ki deluje v okviru PD 
Ajdovščina. Da jim koča in z njo 
tudi Mala gora veliko pomeni, 
so dokazali upokojenci iz vrst 
članov planinske sekcije, ki so 
se na lepo sončno soboto zbrali 
pri koči na III. delovni akciji 
upokojencev z namenom, da 
uredijo okolico in pripravijo 
kočo na deževne jesenske in nič 
kaj prijazne zimske razmere. Z 
veliko vnemo in z žarom v očeh 
so se lotili obrezovanja vej na 
lipah, čiščenja dvorišča, barvanje 
miz in klopi, prebarvali so tudi 
izpostavljene lesene stene koče. 
Za urejenost notranjosti koče in 
okusno kosilo – pašto s panceto 

in pomidori je poskrbel ženski 
del ekipe. 

Po zaključku del pa so še 
posedeli pri mizah. Dobre 
volje res ni manjkalo. Vmes 
pa so pokramljali še o tem in 
onem, pa tudi nove ideje so 
se jim porajale, med drugim 
tudi, kako bi uredili kotanjo 
nekdanjega kala, kjer so nekoč v 
času košnje napajali vole. S tem 
bi radi ohranili še en kamenček 
v mozaiku zgodbe o košnji na 
Mali gori. Prijetno jesensko 
sonce se je že močno nagibalo k 
zatonu. Z lepimi občutki v srcu 
in prijetno utrujeni so sklenili, 
da se naslednje leto zopet dobijo 
na IV. delovni akciji.

Za planinsko sekcijo 
Jože Vodopivec

Mlade ozaveščali o pomenu požarne varnosti

041 557 055
Robert-Berto

041 810 755 info@megatehnika.si

MEGATEHNIKA
NA NOVI LOKACIJI

V AJDOVŠČINI

VSI STROJNI ELEMENTI NA ENEM MESTU 
- Ležaji
- Klinasti jermeni
- Galove verige in verižniki
- Vskočniki
- Razna tesnila NBR
- Standardni strojni elementi
- Klinaste jermenice
- Tesnila za hidravliko
- Zobate letve
- Gumiblažilci
- Oljna tesnila
- Reduktorji 
- Elektro motorji
- Industrijska lepila in maziva

(v centru pri AMZS)

MEŠALNICA 
BARV ZA KOVINO

Barve niso več problem! 

- 1K  in 2K epoksi temeljni premazi

- Pokrivne barve, 1K in 2K, po RAL izbiri

- Epoksi smole

- Svetovanje 
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Teden otroka, likovni ekstempore, razstava in še kaj …
 Oktober je že tradicionalno mesec, v katerem se pod okriljem ZPMS odvija Teden otroka®. Tudi letos ni bilo nič drugače. Letošnji slogan tedna otroka je bil 

Razigran uživaj dan! V tednu med 4. in 10. oktobrom smo organizirali pester program nastopov, predstavitev in delavnic, namenjenih tako našim najmlajšim v 
vrtcih, kot tudi učencem osnovnih šol.

Teden otroka smo začeli z 
rajalno-ustvarjalno delavnico v 
KS Stomaž, v kateri so se otroci 
prijetno razigrali, nasmejali in 
se likovno izražali. Predšolski 
otroci in njihove vzgojiteljice iz 
otroškega vrtca Ajdovščina so 
navdušeno sprejeli Anito Štor, 
ki je s simpatično pravljično 
ustvarjalnico Ava Splava 
zabavala otroke in jim približala 
idejo o bližajočem se plavalnem 
tečaju, ki ga vrtec vsako leto 
organizira za predšolske otroke. 

Učenci 9. razredov OŠ Šturje 
Ajdovščina so se razveselili 
nastopa priljubljenega pisatelja, 
prevajalca ter slovenskega stand-
up komika Boštjana Gorenca, 
bolj znanega pod vzdevkom 
Pižama. S svojim »neresnim 
predavanjem o resnih stvareh« 
je občinstvo spravil v smeh in 
jim obenem podal drugačen, 

a poučen vpogled v slovensko 
književnost. Učence razredne 
stopnje PŠ Skrilje pa je obiskal 
mladinski pisatelj, pripovednik, 
basnopisec Slavko Pregl, avtor 
številnih zabavnih in smešnih 
pripovedk za otroke. Literarna 
nastopa sta nastala v sodelovanju 
z Društvom Bralne značke 
Slovenije. 

Na OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina so v sodelovanju z 
nosilko projekta Popestrimo šolo 
med tednom otroka potekale 
zanimive družabne in socialne 
igre ter ustvarjalne delavnice, v 
oddelkih podaljšanega bivanja 
in varstva vozačev. 

V torek, 12. 10. 2021, smo po 
enoletni pavzi organizirali že 
tradicionalni likovni ekstempore 
v okviru Tedna otroka. Dogodek 
je bil tematsko ovit pod 
naslovom 'Razigran uživaj dan!', 
s čimer smo želeli poudariti 
pomen igrivosti, sproščenosti 
ter druženja med sovrstniki. K 
sodelovanju smo povabili mlade 
ustvarjalce in njihove mentorje 
iz vseh osnovnih in srednjih šol 
iz občin Ajdovščina in Vipava, 
udeležilo pa se je skupno 40 
ustvarjalcev iz OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina, OŠ Col in OŠ 

Otlica, OŠ Draga Bajca Vipava, 
CIRIUS Vipava ter SŠ Veno 
Pilon Ajdovščina. Tokrat smo 
malo prevetrili našo tradicijo 
in mlade likovnike povabili v 
slikovito Vipavo. Po uvodnem 
nagovoru organizatorke Sare 
Bone z MDPM Ajdovščina so 
se skupine mladih ustvarjalcev 
razkropile po Vipavi in 
pričele z ustvarjanjem. Zaradi 
nizkih temperatur se je nekaj 
udeležencev odločilo, da bo 
ustvarjalo kar v toplem zavetju 
kulturnega doma, ki nam ga 
je Občina Vipava prijazno 
odstopila v zadnjem trenutku. 
Dan je minil v duhu izjemne 
ustvarjalnosti in sproščenosti. 
Mladi ustvarjalci so na dogodku 
še dodatno okrepili svoj čut za 
umetnost in likovno izražanje, 
ter ustvarjali najrazličnejše 
motive na temo letošnjega 
likovnega srečanja. Udeleženci so 
prejeli priznanja za sodelovanje 
na likovnem ekstemporu in se 
poslovili z željo po ponovnem 
snidenju prihodnje leto. 

Likovni izdelki mladih 
ustvarjalcev so razstavljeni 
v Supernovi (Mercator) 
Ajdovščina, od 20. 10. do 3. 11. 
2021. Lepo vabljeni k ogledu! 

Pričeli smo s prvimi 
dejavnostmi v okviru programa 
Otroški parlament. Odzvali smo 
se vabilu ZPMS na regijski posvet 
v Postojni, na katerem so mladi 
razpravljali na različne aktualne 
teme, kot so šolstvo, zdravstvo, 
sodni in upravni postopki ter 
lokalna skupnost. Skupaj z 
mentorji so oblikovali končne 
predloge, ki jih bodo konec 
novembra na zaključni razpravi 
predstavili oblikovalcem politik 
in odločevalcem. Po razpravi 
bodo oblikovani končni 
predlogi, ki jih bomo vključili v 
Belo knjigo.

Poleg omenjenih dogodkov 
smo se v oktobru posvetili 
tudi izobraževanju: zaposleni 

na društvu smo se udeležili 
izobraževanja o prostovoljskem 
delu ter prostovoljstvu med 
mladimi, svetovalci TOM 
telefona so se v Tolminu 
udeležili izobraževanja na 
temo Samopoškodovanje 
in prepoznavanje duševnih 
motenj pri mladih, pedagoški 
vodje letovanj pa so se 
udeležili izobraževanja na 
temo Internetne tehnologije in 
odvisnosti na Pohorju. 

Na društvu pričenjamo 
s prvimi pripravami na 
decembrsko obdarovanje ter z 
ostalimi programi, vezanimi 
na šolsko leto. Sledite nam na 
Facebooku za več informacij in 
novosti.

Natečaj Naj mladi pro100vol'c 
občine Ajdovščina.

Smisel prostovoljstva je v 
izboljševanju kvalitete našega 
življenja. Lahko je usmerjeno 
v družbo nasploh, v okolje, 
lahko gre za posamezne skupine 
(mlade, študente, otroke, starejše, 
bolnike) ali posameznike. Gre 
za delo oziroma za dejavnost, 
ki se lahko dotika prav vseh 
področij našega življenja. Lahko 
je pomoč posameznikom, lahko 
je zavzemanje za izboljšanje 
položaja določenih skupin, 
lahko spodbuja delovanje za 
ohranjanje okolja ali pa le 
dejanje, ki nekomu polepša dan. 

Je čisto preprosto delo, ki ga 
lahko opravlja vsak.

Mladinski svet Ajdovščina 
tudi letos, razpisuje natečaj 
za Naj mladega prostovoljca / 
Naj mlado prostovoljko občine 
Ajdovščina in Naj mladinski 
prostovoljski projekt občine 
Ajdovščina 2020/2021.

Kljub temu, da smo se v letu 
2020 in 2021, na razdalji, soočili z 
veliko novimi situacijami in smo 
se morali z izzivi spoprijeti na 
inovativne načine, verjamemo, 

da imate v svojih organizacijah, 
društvih, skupnostih mlade, ki so 
kljub vsemu ohranjali pozitiven 
pogled na svet in prostovoljno 
pripomogli k boljšemu jutri

Zato jim svojo hvaležnost 
lahko izkažete s prijavo na naš 
natečaj, ki bo potekal do 18. 
novembra 2021. 

Prijave lahko pošljete preko 
pošte na naslov: 

Mladinski svet Ajdovščina, 
Cesta IV. prekomorske 61a, 5270 
Ajdovščina ali na elektronski 
naslov: info@msa.si.

Vse dodatne informacije dobite 
na spletni strani Mladinski svet 
Ajdovščina.

Ostanite mladi.

Mladinski svet Ajdovščina

Wajduski G'rfiti – 
Moja pobuda

V mesecu novembru 2021 se 
bo uresničila prva pobuda v 
sklopu 'Moja pobuda' projekta 
uresničevanja participativnega 
proračuna v Občini Ajdovščina. 

Pobuda naslavlja umetniško 
spodbujanje mladih in jim s 
tem odpira prostor izražanja ter 
občutek sooblikovanja skupnega 
prostora. Glede na to, da so 
Pale prostor namenjen mladim, 
kolesarjem in po novem tudi 
'skejterjem' – z novim skate 
parkom, menim, da je kultura 
umetnosti risanja grafitov 
primerna in bi se ujemala s tem 
okoljem. 

Z¬steno stare stavbe - 
nad novim skate parkom, z 

različnimi poslikavami na temo 
Glas mladih. Mladinski svet 
Ajdovščina pa v pomoč mladim 
razpisuje natečaj za mlade 
umetnike, ki bi želeli pustiti svoj 
pečat na steni v Palah.

Vabljeni vsi mladi, ki bi se 
želeli preizkusiti v tehniki risanja 
grafitov s spreji. 
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Ireni Kranjc priznanje Antona Skale
Najvišje priznanje, ki ga v Sloveniji za uspešno dolgoletno delo ter za izjemne prispevke 

k razvoju prakse in teorije na področju specialne in rehabilitacijske pedagogike podeljuje 
Društvo specialnih in rehabilitacijskih pedagogov Slovenije, je priznanje Antona Skale. To 
najvišje priznanje je prejela specialna pedagoginja Irena Kranjc iz Ajdovščine.

Po zaključeni gimnaziji v 
Ajdovščini je šolanje nadaljevala 
na Pedagoški akademiji v 
Ljubljani in se leta 1981 zaposlila 
v CIRIUS Vipava in tu ostala do 
upokojitve februarja 2021.

»Kot oseba z odgovornim 
odnosom do stroke in do otrok s 
posebnimi potrebami je vsa leta 

prepoznavala njihove potrebe 
in družbeni položaj. Zavzeto, 
resno in strokovno se je vedno 
trudila za njihov dobrobit. Pri 
delu je bila skrbna in natančna, 
vsakemu učencu se je posvetila z 
največjo možno mero pozornosti 
in sledila njegovim potrebam.

Irena Kranjc je bila ves čas, ki ga 

je posvetila otrokom s posebnimi 
potrebami, pri delu uspešna, 
kreativna, inovativna. Vedno 
je bila naklonjena sodobnim 
pristopom in iskanju novih 
oblik, metod dela, s katerimi je 
učence usposabljala za čimbolj 
samostojno življenje. Pri tem je 
upoštevala njihove individualne 
razlike v sposobnostih, razvijala 
njihovo pozitivno telesno in 
duševno samopodobo. Irena 
Kranjc je pomembno vplivala na 
razvoj specialno rehabilitacijske 
prakse,« je med drugim zapisano 
v obrazložitvi nagrade.

Priznanje je prejela na 
letošnjem 33. srečanju specialnih 
in rehabilitacijskih pedagogov 
Slovenije v Piranu, kjer je bilo 
nagrajeno tudi glasilo Studenček 
iz CIRIUS-a Vipava kot naj 
bolj kakovostno otroško in 
mladinsko glasilo vseh zavodov 
za usposabljanje v Sloveniji.

Aktivno druženje vasi 

Pohodništvo, spoznavanje 
kulture in življenja po vaseh ter 
veselo druženje je značilnost 
sredinih pohodov. 

Vesela družba, aktivneži ali 
pohajkovalci so pogosti vzdevki 
številne skupine, ki vsako sredo 
krene na dve urni potep, ki pa 
se na veselje pohodnikov skoraj 
vedno razpotegne za kako 
uro. Poti so prilagojene željam 
pohodnikov, vsem pa je skupen 
klepet in smeh.

Skorajda ne mine pohod, da 
nas ne bi domačini postregli 

s hišnimi dobrotami. Pa tudi 
pohodniki kar med potjo 
razvežejo nahrbtnike in 'piknik 
za vse' je brž na klopci ob poti.

Vsak pohod spremlja tudi 
ogled kulturnih znamenitosti 
kraja, ki jih vedno predstavijo 
domačini. Letos smo bili že v 
družbi lokavških izvirov, v 'ta 
pravem Peklu', med brjenskimi 
vinogradi, v budanjskem muzeju 
in še pri Sv. Ahacu. 

In naprej, kamor se bomo 

pač dogovorili, vsekakor vsako 
sredo ob 8. ur, z Jožetom na pot. 
Planinsko društvo Ajdovščina in 
Ljudska univerza Ajdovščina, ki 
družno organizirata pohode, nas 
bosta na spletu, s telefonskimi 
sporočil, plakati in seveda 'od 
ust do ust' pravočasno obveščala 
o pohodih.

Vabljeni v družbo veselih ljudi.

05 36 44 707

PONOVNO SMO ODPRLI
 IGRALNI SALON IN HOTEL

lepo Vabljeni!

  M:041 497 170               prodaja@lineaflex.si             www.lineaflex.si 

Urnik: 
 

pon,tor,čet: 
9h - 15h 

 

sreda 
10h - 16h 

Izven urnika: 
PO PREDHODNEM 

DOGOVORU 

Šagra v Malih Žabljah
 Dnevi pred prvo oktobrsko nedeljo v Malih Žabljah minevajo 

v duhu pričakovanja praznika rožnovenske Marije, varuhinje 
naše vasi. Ženske se dogovarjajo za krašenje kapelice, sosedje 
spletajo bršljanove vence, moški pa pripravljajo druženje.

Letos smo se praznika posebej 
veselili. Po zbiranju in molitvi 
v kriški župnijski cerkvi smo se 
po več letih v Male Žablje lahko 
spustili po novo tlakovani Rebri. 
Nič ni drselo, korak je zanesljiv 
in kljub močnemu nalivu smo 
do glavne ceste prišli suhih nog.

Molitev pri Mariji je izzvenela 
v znamenju hvaležnosti za dobro 
trgatev, dobre sosedske odnose 
in vse, ki skrbijo na napredek 
naselja, za skrbne roke krasilcev 
kapelice in vse nove pridobitve v 
vasi, za dobre ljudi, posebno pa 
brate kapucine, ki skrbijo za vse 
Vipavce in so kot očetje vsem 
nam.

Po kratkem bogoslužju se je 
vreme zjasnilo, prijazno jesensko 
sonce nas je spodbudilo, da smo 
se ustavili tudi na igrišču, si 
oblizovali od Goranovih pogač 
tople prste, nazdravili s kapljico 
naših vinarjev in poklepetali s 
sosedi, znanci in prijatelji.

V zadnjih dneh pa kriško 
veduto iz Malih Žabelj 
dopolnjuje nova pridobitev: 
kriško pobočje se svetlika, 
ker je pot po Rebri osvetljena, 
odgovorni pa pripravljajo tudi 
postaje križevega pota.

Hvala vsem za sodelovanje, 
odgovornim pa za trud in 
organizacijo.            MB
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Oskrba s pitno vodo v izrednih razmerah 
V jesenskem času pospravljamo pridelke iz sadovnjaka, njiv in vrta ter jih shranimo za uporabo v zimskem času, ko narava počiva. Zaradi zmrzali 
pa bi letošnjo letino ocenili kot izredno slabo, saj pridelka ni bilo in shrambe so ostale prazne. Prav tako kot nas je spomladi v sadovnjakih 
presenetila zmrzal, pa nas lahko zima preseneti pri preskrbi s pitno vodo, če se ne pripravimo na zimske 
razmere.  
Vsaka zima prinaša temperature pod ničlo, ko začne voda zmrzovati. Kratkotrajni padec temperature pod ledišče ne 
povzroča težav. Te se pojavijo, ko se poleg znižanja temperatur v zimskem času brez snežne odeje pojavi še močna 
burja. Po pravilih fizike se mrzel zrak vedno zadržuje pri tleh. Če trajajo take razmere teden ali dva, začne zemlja 
zmrzovati v globino in vodomeri v jaških, ki niso ustrezno toplotno zaščiteni, se lahko poškodujejo. O primerni toplotni 
izolaciji smo že veliko pisali, zato naj samo spomnimo, da je najprimernejši material za izolacijo jaška stirodur, ki se 
ga nalepi na pokrov ter stene jaška. Več informacij o izolaciji vodomernega jaška dobite na naši spletni strani 
www.ksda.si. 

Kljub jasnim in večkrat objavljenim navodilom se vodovodarji pogosto srečajo z neprimernimi 'zaščitami' vodomerov. Kot primer slabe zaščite bi navedli jašek, zasut z 
granulatom stiroporja. Preden so vodovodarji lahko zamenjali vodomer, so morali s smetišnico in sesalcem spravili iz jaška ves sipki material. Za čiščenje in praznjenje 
jaška so porabili kar nekaj časa, ki ga je spremljalo mnogo zabeljenih pripomb. Podobno je bil 'oblečen za zimo' vodomer v jašku, ko je lastnik vanj nametal kup 
neuporabnih zimskih oblačil, ki so se napile vode in v jašku počasi razpadale.

 

Najbolje je, da spremljamo vremenske napovedi in ob napovedanih daljših zimah pregledamo svoje vodomerne 
jaške, če so primerno zaščiteni pred mrazom ter iz zunanjih cevovodov spustimo vodo.  

Iz leta v leto lahko spremljamo informacije o globalnem segrevanju našega ozračja. Segrevanje povzroča večje izhlapevanje in manj padavin, oziroma neenakomerno 
porazdeljenost. Statistično že ugotavljamo, da se na Primorskem zmanjšuje delež celoletnih padavin, zlasti v sušnih mesecih, ko narava potrebuje več vode. Kot 
upravljavci oskrbe s pitno vodo na področju občin Ajdovščina in Vipava se vsako leto srečujemo z motnjami v oskrbi, ki so posledica prej navedenih trendov.  
Ko smo prevzeli v upravljanje vodovodne sisteme na področju krajevne skupnosti Podkraj, smo za zagotavljanje 
normalne oskrbe s pitno vodo morali vodo v Podkraj voziti s Cola. V preteklih letih smo vodo peljali več kot 200 krat.  

V letošnjem letu pa je izdatnost izvirov na Strelicah in v Podkraju upadla do te mere, da vodo v Podkraj vozimo že tri 
mesece in stanje se ne izboljšuje. Prevozi vode in izposoja opreme pri gasilcih za črpanje in transport vode do 
vodohranov predstavljajo KSD zelo velike stroške. Dobrodošla pa je bila novica, da je Občina Ajdovščina oddala 
naročilo izvajalcu del za izgradnjo novega vodovoda od Cola do Podkraja in Stare Pošte. Ta projekt sestavljajo trije 
sklopi: že naveden nov vodovod proti Podkraju, strateška povezava med Lokavcem in Skukom, za črpanje vode ob 
morebitnem izpadu izvira Skuk, ter trije 1000 m3 vodohrani na izviru Hublja, ki bodo zagotavljali nemoteno oskrbo s 
pitno vodo 6-8 ur, v dnevnih konicah, ter v času izpada vodarne Hubelj. Projekt naj bi bil zaključen do konca leta 
2023 in upamo lahko, da bo do takrat zdržal način oskrbe, kot ga izvajamo na KSD sedaj.  

Redna krvodajalska akcija 
Od ponedeljka, 27. 9., do srede, 29. 9., je na krvodajalski akciji v Ajdovščini in Vipavi kri darovalo 

kar 409 ljudi. 
Skupinsko se je akcije udeležilo 

tudi dobrih deset pripadnikov 
Slovenske vojske in 11 dijakov 
Škofijske gimnazije Vipava. Iz 

srca se zahvaljujemo vsem tudi v 
imenu tistih, ki jim bo darovana 
kri pomagala! Zelo smo veseli 
odziva ljudi na naše povabilo, saj 
so zaloge krvi že vse od začetka 
epidemije marca lani ves čas 
zelo nizke. Prav tako se iskreno 
zahvaljujemo za gostoljubje 
Ljudski univerzi Ajdovščina in 
Vojašnici Janka Premrla Vojka 
Vipava, kjer se počutimo že kot 
doma. Hvaležni smo tudi našim 
požrtvovalnim prostovoljkam, 
ki so se trudile, da bi se 
krvodajalci kar najbolje počutili. 
Darovalcem smo v zahvalo 
za njihova nesebična dejanja 
izročili majhno pozornost 

- komplet prve pomoči za 
avtomobile, ki ga bomo do 
nadaljnjega po pošti poslali tudi 
vsem, ki bodo darovali v Centru 
za transfuzijsko dejavnost Nova 
Gorica, kjer odvzemi potekajo 
vsak ponedeljek in sredo od 7.30 
do 11. ure. Krvodajalce, ki bodo 
kri darovali drugje in bi želeli 
komplet, lepo vabimo, da nas 
kontaktirajo.

Hvala vsem, ki tako ali 
drugače podpirate program 
krvodajalstva ter pripomorete k 
ustrezni preskrbi s krvjo v naših 
bolnišnicah.

Rdeči križ Ajdovščina

Lucijan Trošt stotič daroval kri
Čestitke gospodu Lucijanu 

Troštu s Cola za jubilejno stoto 
darovanje krvi, ki ga seveda ni 
mogoče doseči čez noč, ampak 
le, če pomoč sočloveku postane 
tvoj življenjski cilj! Gospod Trošt 
življenjsko tekočino daruje od 
leta 1977, 22. 9. pa je postal vitez 
krvodajalstva, ko je v Centru za 
transfuzijsko dejavnost Nova 
Gorica kri daroval že stotič. 
Pomenljivo je, da ga je ob tem 

spremljal sin Franko, študent, 
ki je kri daroval prvič. Kot je 
Trošt v šali povedal, je poskrbel 
za podmladek, saj so krvodajalci 
vsi v družini. Za njegov izjemen 
doprinos sta se mu zahvalila 
vodja CTD Nova Gorica Alenka 
Medvešček, dr. med., spec. 
transf. med., in predsednik 
Rdečega križa Ajdovščina Rajko 
Troha.

RK Ajdovščina

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Husqvarna

AKCIJA

219,00

Redna cena:

€ 247

€

Kompaktna motorna žaga
130  Husqvarna
Moč 2.0 KM
Dolžina meča 14" - 30cm 
Teža 4.7 kg

Husqvarna

AKCIJA

479,00

Redna cena:

€ 589

€

Kmečka motorna žaga
450  Husqvarna +
nadomestna veriga
Moč 3.3 KM
Dolžina meča 15" - 35cm 
Teža 4.9 kg

+
Pihalnik in sesalnik

 SH86STIHL
Možnost pihanja ter sesanja
Ploščata in okrogla šoba
Pretok zraka 770 m³/h
Vreča 45 lit (z drobljenjem)
Teža 5,6 kg

AKCIJA

419,00

Redna cena:

€ 442

€

Motorna žaga
 MS170STIHL

Lahka kompaktna motorna
žaga primerna za rez
sadnega drevja.
Motor 1.6 KM
Dolžina meča 35 cm
Teža 4.2 kg

AKCIJA

193,00

€

 OLJU EP  ZU AK  MAN E ŠB AO N IS CI T OA R G

Husqvarna

AKCIJA

779,00

Redna cena:

€ 895

€

Profi motorna žaga
550xp Mark II 
Husqvarna
Moč 4.1 KM
Dolžina meča 15" - 35cm 
Teža 5.3 kg

+
Motorna žaga

 MS261STIHL
Profesionalna motorna
žaga STIHL.
Motor 4.1 KM
Dolžina meča 37 cm
Teža 5.1 kg

AKCIJA

784,00

€
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V okviru dvoletnega 
mednarodnega projekta Rise of 
Women in Western Balkan, ki 
ga sofinancira evropska unija 
in v katerega je vključena tudi 
Lokarjeva galerija kot partner iz 
EU, smo v soboto, 16. oktobra, 
pripravili za udeležence tega 
projekta iz Srbije, Severne 
Makedonije, Hrvaške in Črne 
gore zanimivo predavanje 
ambasadorke  Republike 

Severne Makedonije pri Svetem 
sedežu, Marije Efremove, na 
temo kultura v diplomaciji. 
Marija Efremova je bila pred 
tem ambasadorka v Londonu 
in Rimu. Tema je zanimiva 
predvsem zato, ker se o njej 
nikoli ne govori povsem odkrito, 
predvsem pa ne o ciljih le te.

Kultura v diplomaciji 
je pomembno sredstvo za 
dosego določenih političnih 
in kulturnih ciljev in je zelo 
prisotna kot pomemben element 

diplomacije, tako nekoč kot 
danes. To se najbolj manifestira 
skozi kulturne centre predvsem 
velikih držav, skozi katere 
predstavljajo svojo kulturo in 
ideje v državi gostiteljici. Bolj kot 
ljudje spoznavajo neko državo 
in njeno kulturo, lažje jo lahko 
razumejo in nehote z manj 
straha sprejemajo in izmenjujejo 
ideje, ki na tak način prihajajo 
v to okolje. Kot je povedala 

ambasadorka, pa se zadnje 
čase vse več govori ne toliko o 
kulturni diplomaciji, temveč 
o kulturnih odnosih. Zakaj? 
Zato, ker so kulturni odnosi 
vedno dvosmerni, pri kulturni 
diplomaciji, ki jo sicer še vedno 
dominantno prakticirajo 
nekatere najmočnejše države, pa 
gre bolj za enosmerno relacijo. 
Kulturni odnosi se lahko 
manifestirajo na bilateralnem 
nivoju, ki so predvsem v domeni 
zunanjih ministrstev, vse bolj 

pa, predvsem v Evropski uniji in 
ZDA, prevladujejo multilateralni 
kulturni odnosi kot temelj 
razumevanja različnih narodov 
ali skupin. Multikulturalni 
odnosi se vedno bolj oddaljujejo 
od uradne kulturne diplomacije, 
saj so predvsem v domeni raznih 
asosciacij in privatnih projektov. 
Multilaterala je sama po sebi  
sprejemljiva, če je ne bi spremljale 
prenekatere pasti, v katere se 
po navadi ujamejo predvsem 
majhne države, ki niso sposobne 
enakovredne kulturne in na višji 
stopnji še politične in ekonomske 
izmenjave. Vsi vemo, da kulturna 
diplomacija stane, kar za velike 
ne predstavlja nikakršne ovire, 
nasprotno pa si majhni težko 
privoščijo financiranje takih, 
po navadi dragih projektov. 
Posledica je vedno neke vrste 
kulturna prevlada velikih, ki 
pa je navadno zgolj uvertura 
za politično in ekonomsko 
prevlado. Marija Efremova 
še posebej opozarja na pasti 
daljših študijskih in strokovnih 
izmenjav, ko se predvsem mlajši 
izobražujejo v tujini in s tem 
nehote postajajo zelo odprti in 
tolerantni do kulture gostitelja 
(navadno so to velike zahodne 
države), ki ima v ozadju zagotovo 
v tej aktivnosti konkretne 
namene, tako kulturne, kot 
politične in gospodarske. Ob 

tem je še posebej opozorila 
na novega globalnega igralca, 
Kitajsko, ki spretno izkorišča 
trenutno globalno stanje 
za svojo ekspanzijo na vseh 
področjih, tudi na kulturnem 
področju, s pomočjo državne 
kulturne diplomacije. Za razliko 
od predvsem zahodnih držav, 
to dela bolj prefinjeno, tako da 
ljudje nimajo občutka, da gre 
kljub vsemu za zelo prefinjeno 
kulturno diplomacijo z jasnim 
končnim ciljem.

Projekt Rise of Women in 
Western Balkan je odgovor na 
nekatere najbolj pereče izzive, 
potrebe in probleme, s katerimi 
se soočajo mlade vizualne 
umetnice, kuratorke in ostale 
ženske v kulturi na Zahodnem 
Balkanu pri svojem dnevnem 
delu, zlasti v neodvisnem 
sektorju. Poleg regije Zahodnega 

Balkana vključuje tudi 
udeležence iz širšega območja 
Evrope (Slovenija). Izbrane in 
načrtovane dejavnosti (potujoča 
razstava, konferenca, delavnice, 
predavanja, rezidenčni program, 
raziskave, VR tehnologije, 
objave …) projekta so usmerjene 
v povečanje zmogljivosti ženskih 
identitet v kulturi, katerih cilj 
je pustiti pečat za prihodnje 
generacije. Projekt je vsekakor 
multilateralni projekt, ki nima 
za cilj kakršno koli kulturno 
hegemonijo kogarkoli nad 
komerkoli, temveč je klasičen 
primer projekta, v katerem 
partnerji enakovredno zastopajo 
skupni zastavljeni cilj. Prav to 
odprtost in sodelovanje, brez 
skritih namenov, je še posebej 
pozdravila tudi veleposlanica 
Marija Efremova.

Vladimir Bačič

»Skupina je nastala leta 2005 
na pobudo takratne predsednice 
Metke Marušič in posameznic 
v Društvu upokojencev 
Ajdovščina. Najprej je bila to 
dramska skupina, ki jo je vodila 
Jožica Mozetič. Igralke so dobre 
pevke, zato so nastope obogatile 
tudi s petjem. Leta 2010 je 
pod vodstvom Marije Terčelj 
začela delovati tudi pevska 
skupina, ki prepeva slovenske 
ljudske, ponarodele, sakralne, 
domoljubne, partizanske in 
zimzelene pesmi.

Več kot 400 nastopov je 
zabeleženih v obeh zbornikih. 
Prvi je bil izdan ob 10. obletnici 
delovanja, drugi pa ob tem 
jubileju. Skupina je doživela 
številne uspehe, priznanja, 
pohvale in vabila na nastope. 
Veliko truda in ustvarjalnosti je 

vloženega v delovanje skupine. 
Poplača jim ga navdušena 
publika, smejoči obrazi, prijazen 
stisk rok. Vsi, ki jih spremljamo 
skozi leta, vemo, da naredijo 
veliko za skupnost in pri tem 
uživajo.« S temi pozdravnimi 
besedami je predsednik DU 
Ajdovščina Maksimiljan Marc 
odprl praznovanje dramsko 
pevske skupine Zarja.

Alenka N. Bizjak je povezala 
prireditev v lep slavnostni večer. 
Predstavila je nastopajoče goste, 
Oktet Castrum in ženski pevski 
zbor Večernico. Prireditev je 
potekala pred Ljudsko univerzo, 
v prav prijetnem okolju. Štiri 
pevke Zarje še prepevajo v 
Večernici, nekaj pa je bivših 
članic, zato je bilo samoumevno, 
da se slavljenke predstavijo v 
obeh skupinah. Nekaj članic je 
tudi v rokodelski sekciji, zato je 
bila postavljena majhna razstava 
ročnih del. Avlo pa so krasile 
fotografije članov in članic 
Primorskega škljoca. Tako so 
bile predstavljene sekcije, ki v DU 
Ajdovščina delujejo na področju 
kulture in tehnične kulture.

Dramski del je nasmejal 
publiko z aktualnimi temami, 

kratka igrica 'V čakalnici' je 
bila premierno uprizorjena prav 
za ta dan. Pevski del je svoj 
program obarval praznično, s 
solistom Bojanom Pergarjem 
in harmonikarjem Maurom 
Deferrijem, pod taktirko Zore 
Gregorc. Izdan je tudi zbornik o 
bogatem delu skupine.

Program je bil delno okrnjen 
zaradi razmer, ki ne dovolijo 
vsega, kar bi lahko naredili. V 
lanskem letu je že nastajala lepa 
igra 'Kruh naš vsakdanji', skupen 
projekt Folklorne skupine iz 
OŠ Šturje in Zarje. Počakati bo 
morala na boljše čase.

Katarina Volk, JSKD 
izpostava Ajdovščina, je podelila 
Linhartove značke za igro in 
eno Gallusovo, saj je večina 
pevk značke že dobila v zboru 
Večernica.

Zlatko Martin Marušič, 
predsednik Pokrajinske zveze 
društev upokojencev severno 
Primorske regije, je skupini 
čestital in ji podelil plaketo 
zveze.

Večer se je zaključil z 
čestitkami, dobrimi željami in 
zdravico.

»… sem zelo ganjen nad vašo 
skromnostjo in pristnostjo, ki 
daje vašemu petju, oziroma, ki 
dajeta vašemu izvajanju posebno 
milino in naravnost.. Ker 

sem že na hitro preletel izbor 
vaših pesmi, moram reči, da je 
odličen. V njem zvenijo resnično 
tisti napevi, ki jih bi moral vsak 
Slovenec nositi v srcu, kamorkoli 
že gre...

Iz vašega prikupnega petja veje 
pristnost, kot da bi vase glasilke 
blagoslovila burja jim dala moč 
zimskih sunkov in neskončno 
nežnost poletnega vetra, ki preko 
polj nosi vonj po travi. V vaših 
glasovih čutim daljni odmev 
naših enkratnih potočkov, tako 
da tudi vi obnavljate spomin 
na velikega Orfeja, ki mu je 
posvečeno žuborenje potočkov 
in rek. Ker sem se kot otrok, 
slišal žlobudranje vode na žagah 
in mlinih, me na to spominja 
tudi vaš vipavski glas. Na koncu 
bi vam rad se izrekel zahvalo, da 
ste prišle v Belgijo v Evropski 

parlament, in mi tam zapele v 
potrditev mojih korenin.

Želim vam še vnaprej veliko 
radosti pri vašem petju. Še 
enkrat najlepša hvala, stiskam 
vam vsem skupaj roko v tihi 
Slovenski vzajemnosti in v 
neprecenljivo dragem spominu 
na srečanje z vami vas vdani 
Evgen Bavčar.« 

Besede, ki jih je Evgen Bavčar, 
ugledni univerzitetni profesor, 
filozof in fotograf napisal 
Zarji ob nastopu v Evropskem 
parlamentu, ob otvoritvi 
njegovih fotografij, dajejo 
spodbudo za nadaljnjo delo in 
veliko potrditev, da so na pravi 
poti.

Nevenka Vidmar

15 let Zarje 
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Lokarjeva galerija

Predavanje Marije Efremove o kulturi v diplomaciji
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Lavričevo knjižnico obiskale 
zverinice z roba gozda

Z velikim veseljem smo v 
Lavričevi knjižnici pozdravili 
izdajo slikanice Zverinice z roba 
gozda, pod katero se podpisujeta 
domačinki - akademska 
slikarka Julijana Božič in njena 
mama Marija Božič. Knjiga je 
namenjena otrokom 1. in 2. 
razreda, sporočilo pa na poseben 
način nagovarja tudi odrasle. Na 
koncu je dodan prostor, kamor 
lahko otroci narišejo svojo 
zverinico in napišejo lastno 
zgodbico. Slikanica je v nakladi 
350 izvodov izšla s finančno 
pomočjo Občine Ajdovščina.

Zgodba o nastanku knjige 
je zelo zanimiva, sega pa v 
lanskoletno zaprtje države, ko je 

javno življenje povsem zamrlo.
Stiki z družino in poklicnimi 

kolegi so bili pretrgani, 
akademska slikarka Julijana 
Božič je začela risati gozdne 
živali in ustvarila devet izjemnih 
ilustracij zverinic, potem pa je 
mami predlagala, da si za vsako 
risbo zmisli pravljico, zgodbo. 

Mariji Božič, upokojeni 
učiteljici razrednega pouka, je 
otroška duša sicer celo življenje 
blizu, vendar se je naloge najprej 
ustrašila, potem pa so se pravljice 
nizale ena za drugo. 

Ko jih prebiramo, pred nas 
stopijo prijazne zverinice, take, 
ki so težko same, take, ki zmorejo 
na račun prijateljstva premagati 

stara sovraštva, saj jih v to silijo 
plemenita dejanja.

Le redko imamo priložnost 
videti originalne ilustracije 
slikanic, Julijana je svoje do 
sredine novembra razstavila v 
knjižnici in tako si lahko v živo 
ogledamo njene božajoče linije 
zverinic. 

Sredi oktobra so nas obiskali 
učenci prvih razredov Osnovne 
šole Šturje, ki so se imeli 
priložnost v živo srečati z 
ilustratorko in avtorico pravljic, 
prednje pa so stopile tudi tri 
izmed njih v odlični interpretaciji 
igralca Mladinskega gledališča 
Blaža Šefa. 

Pogovor o knjigi, branje 
zgodbic in sprehod po razstavi 
je navdušil male obiskovalce, to 
pa je tudi povabilo bralcem, da 
sežejo po knjigi, jo preberejo in si 
ogledajo njeno likovno podobo. 
Načrtujemo, da bomo veliko 
predstavitev slikanice pripravili 
predvidoma spomladi, na ta 
dogodek vas prisrčno vabimo že 
sedaj.

Marija Bajc, 
Lavričeva knjižnica Ajdovščina

Razstava Lucijana Bratuša 
ob polnoletnosti Lične hiše

 V soboto, 9. oktobra 2021, je bilo v Lični hiši odprtje Pregledne slikarske razstave akademskega 
slikarja in grafika, vipavskega rojaka Lucijana Bratuša. Razstava s podnaslovom 'Telo pokrajine' 
priča, da ima krajinski prostor v njegovem novejšem ustvarjalnem obdobju posebno mesto.

Na odprtju razstave je avtorja 
in razstavljena dela predstavila 
umetnostna zgodovinarka 
Anamarija Stibilj Šajn, ki se je 
z njegovimi slikarskim svetom 
prvič srečala že skoraj pred 
štirimi desetletji. Med drugim je 
poudarila: »Čeprav se je Lucijan 
Bratuš poglobljeno posvečal 

figuri, se je ob njej pojavila 
tudi krajina. V preteklosti bolj 
za intermezzo, v novejšem 
ustvarjalnem obdobju pa ima 
krajinski prostor v njegovem 
opusu posebno mesto in 
postaja kontinuiran. Naslov del 

Pokrajina telesa, Telo pokrajine 
je jasen dokaz, da sta motivni 
področji za avtorja prehodni, 
da ga lahko opredelimo tako 
za figuralika kot za krajinarja. 
Še več, načine in principe, na 
katere je prisegal na področju 
figuralike, je prenesel tudi v 
slikarstvo krajine. Uporabljene 

transformacije namreč zrcalijo 
njegova zanimanja in ostajajo 
temelj, na katerega postavlja 
krajinsko podobo. Pri tem ga 
vodi odkrivanje in izpostavljanje 
bistvenega ter proces razkrajanja 
in ponovnega sestavljanja 

forme. Išče izseke, snuje izreze. 
Ustvarja povezave med formo, 
deli forme, linijami in barvami. 
Tako nadaljuje v svojem slogu, 
snuje svoj odmik od realizma v 
abstrakcijo. Kljub stremljenju 
po reduciranju, očiščenju in 
avtorskem artikuliranju je 
zanj odprta tudi obratna pot. 
Lahko se iz različnih stopenj 
abstrahiranja ponovno vrača 
v nekoliko bolj zavezujočo 
povezavo s svetom zunanjega. 
Potovanja od resničnosti v 
lasten likovni in domišljijski 
predstavitveni svet so različna, 
vsa pa potekajo v sodelovanju z 
izbranimi sorodnimi likovnimi 
elementi. Krajinski opus nastaja 
tako v tehniki akrila na platno 
kot v akvarelu.«

S pričujočo razstavo Lična 
hiša hiša obeležuje tudi svojo 
polnoletnost. Praznični večer so 
glasbeno obogatili: Lado Jakša 
(klaviature, saksofon), Oskar 
Ličen (bobni, violina) in Polona 
Kunaver Ličen (klavir). Razstava 
bo odprta do 27. novembra 2021.

Niko Ličen

Vrhunski koncert 
v Logu

Že sedmi festival moškega 
petja v organizaciji zbora 
Srečko Kosovel je lepo uspel. 
Uvod v festival v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini je 
predstavljala delavnica pevske 
tehnike z izjemno Martino 
Burger, nakar so se na odru 
zvrstili štirje sestavi. Gostitelji 
so nastopili prvi in prvič na 
odru predstavili noviteto 
dirigenta in umetniškega vodje 
festivala Andreja Makorja z 
naslovom Naša Zemlja (solist 
tenorist Domen Fučka). 
Simpatije občinstva je nato 
nedvomno požela fantovska 
sestava našega zbora – projekt, 
namenjen pomlajevanju zbora. 
Dvanajstčlanska zasedba je 
le po dveh vajah z Andrejem 
Makorjem korektno odpela dve 
priredbi istrskih ljudskih pesmi. 
Zagotovo gre med mladeniči 
iskati jedro bodoče generacije 
kosovelovcev!

Pomladitev, pravzaprav 
povsem novo zasedbo pa je že 
doživel Mariborski oktet, ki je 
pod vodstvom Špele Drašler 
svojo pot začel pretežno z 

zajemom del iz železnega 
repertoarja za moške zbore.

Odmik od klasike je predstavil 
kvartet As in nakazal, da se 
moško petje lahko zbliža tudi s 
popularno glasbo – s priredbami 
zimzelenih skladb od Avsenikov 
(Slovenija, od kod lepote tvoje) 
do nepozabnega 'črnega konja', 
ki ga je pred pol stoletja jezdil 
Rafko Irgolič.

Nedelja je v veliko božjepotno 
cerkev v Logu vendarle 
privabila več poslušalcev in 
zagotovo jim ni bilo žal, da so 
vetrovno popoldne namenili 
zborovskemu petju. Spoznali 
so lahko vso raznolikost, ki jo 
premore sakralna literatura 
skozi zgodovino. 

Kosovelovci so 'k življenju 
obudili' pozabljenega 
primorskega skladatelja (iz 
Kanala ob Soči) Avgusta Armina 
Lebana iz sredine 19. stoletja. 
Čeprav skladbice (takorekoč 
miniature) ne skrivajo 
romantične patine, pa so si po 
karakterju precej različne in 
po več kot poldrugem stoletju 
delujejo prav simpatično!

Toda pravo odkritje festivala 
je predstavljal gostujoči zbor 
La Rupe iz kraja Quincinetto 
(Piemont, Italija). Pravzaprav 
presenečenje, saj se je v 
Sloveniji doslej moške zbore 
iz Italije dojemalo bolj kot 
izvajalce belkanta. Toda pri 
tokratnih gostih gre za tako 
tehnično kot zvokovno izjemno 
pevsko telo, literatura, ki so 

jo predstavili, pa je zahtevna, 
od renesanse do romantike, z 
izletom v pravoslavno liturgijo. 
Ob razpoloženih gostih je k 
vrhunskemu večeru pripomogla 
še imenitna akustika loške 
cerkve.
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Po podatkih društva 
Brezdomni - do ključa, v katero 
so združene organizacije, ki 
delajo z brezdomci, je v Sloveniji 
več kot 3.000 brezdomcev. 
Le za manjši del brezdomcev 
je prostora v zavetiščih za 
brezdomce. Škofijska karitas 
Koper izvaja dva programa 
za brezdomce in sicer Dnevni 
center za brezdomce v Bertokih 
in zavetišče za brezdomce Hiša 
Malorca Ajdovščina.

Evropska klasifikacija 
brezdomcev loči štiri skupine 

brezdomcev - posamezniki 
brez strehe nad glavo; tisti brez 
stanovanja; taki, ki prebivajo 
v negotovem stanovanju oz. 
prebivališču (osebe v postopku 
deložacije, najemniki brez 
najemne pogodbe, osebe 
v kratkotrajnih zasilnih 
nastanitvah) in tisti, ki prebivajo 
v neprimernem bivališču. Prvi 
dve skupini predstavljata vidno 
brezdomstvo, drugi dve pa skrito 
brezdomstvo.

Problem brezdomstva raste 
po vsem svetu, saj se srečujemo 
z migrantsko krizo, v Evropi še 
posebno. Veliko brezdomcev ima 
tudi dodatne probleme, kot na 
primer fizične, psihične težave 
ali različne vrste odvisnosti, kar 
precej otežuje reševanje njihovih 
problemov. Obstaja več različnih 
oblik pomoči brezdomnim 
osebam. 

Zavetišče za brezdomce 
Hiša Malorca Ajdovščina nudi 
stanovalcem štiriindvajset urno 
nastanitev in dnevni center. 
Uporabnikom nudimo topli 
obrok, možnost samostojne 
priprave toplega napitka ali 
enostavnega obroka, oblačila, 
obutev, možnost britja, tuširanja, 
pranja oblačil. Strokovna 
delavka in sodelavka sva vsak 
dan na voljo za pogovor in 
pomoč pri urejanju statusno 
administrativnih zadev, iskanju 
zaposlitve, stanovanja.

Marsikdo brezdomce obsoja, 
zakaj ne grejo delat pri tem pa 
ne pomisli, da si življenja pod 

milim nebom niso izbrali sami, 
ampak so jih v to pahnile težave, 
predvsem pa krute osebne 
okoliščine. Težava brezdomcev 
je, da večinoma nimajo družine 
ali pa z njo nimajo stikov, 
njihovi prijatelji so odvisniki ali 
drugi brezdomci, ki jim težko 
pomagajo pri urejanju njihovih 
težav.

Zgodba enega od stanovalcev 
Hiše Malorca: »V Malorci sem 
od leta 2019. Imel sem težave z 
alkoholom in sem zaradi tega 
moral zapustiti dom. V hiši 

se počutim sigurnega, saj ni 
konfliktov, kot sem jih imel doma 
z očetom. Zamotim se z raznimi 
delavnicami, kuhanjem obrokov. 
Naučil sem se pospravljati stvari 
za sabo in vzdrževati čistočo, 
doma je vse to počela mati. Iščem 
si zaposlitev, da si privarčujem 
nekaj denarja in najdem 

stanovanje, se osamosvojim in 
zapustim program. Zaposleni 
na programu so mi v oporo, 
pomagajo mi pri pisanju prošenj 
za zaposlitev. V Hiši Malorca 
imam streho nad glavo, lahko 
vzdržujem osebno higieno, ki je 
na ulici katastrofalna.«

Dnevi in noči postajajo 
vedno bolj hladni. Zaradi 
ukrepov za preprečevanje 
širjenja koronavirusa je situacija 
brezdomcev še težja, saj ne 
morejo v trgovinske centre, 
knjižnice, kamor so se po navadi 
zatekli in se vsaj malo ogreli.

Da bi javnost osveščali o 
problematiki brezdomstva, se 
naš program večkrat predstavlja 
na stojnici, imamo svojo spletno 
stran pa tudi na facebooku 
objavljamo fotografije dejavnosti, 
ki jih v naši hiši izvajamo.

Lucija Božič, vodja 
Hiše Malorca Ajdovščina

Ostajamo tu-kaj
Od leta 2010 je 10. oktober priznan kot svetovni dan brezdomstva. Ta dan je posvečen tistim, 

ki jim ulica predstavlja dom. Letošnje geslo je 'Ostajamo tu-kaj'.

Komunalci osvojili 
Javornik

Večina komunalnih delavcev 
iz KSD v Ajdovščini opravlja delo 
zunaj na prostem, na svežem 
zraku. Kljub temu se je včasih 
lepo podati v naravo s službenimi 
kolegi brez delovnih obveznosti, 
le za druženje in opazovanje 
narave brez norm. V ta namen 
se je na petkov popoldan zbrala 
lepa skupina pohodnikov in se 
odpravila na Javornik. Jesen je že 
pokazala svoje rumene barve in 
tudi z burjo in mrazom nam ni 
prizanašala. 

Izhodišče je bilo ob magistralni 
cesti proti Črnemu Vrhu, pod 
kapelico. Hodili smo delno 
v zavetju delno na prepihu, a 
vseskozi s krasnim razgledom 
na Julijske Alpe s Triglavom in 
ostalo panoramo. O gobah ni 
bilo sledu, za maline, ki jih je 
bilo letos menda veliko, pa smo 
bili prepozni. Tako smo, rahlo 
prepoteni, prispeli na vrh do 
dotrajanega razglednega stolpa, 

ki pa ni več v funkciji – izdelan 
je že novi, a ga morajo planinci 
še postaviti. Za fotografiranje 
od spodaj je bil še v redu. Za 
preprečevanje obolenja dihal 
smo uporabili več vrst razkužil 
in nekaj energijskih kock. 
Spustili smo se še do koče, ki je 
bila sicer zaprta, a je služila za 
zavetje in ozadje gasilske slike. 

Pot smo za nazaj malo 
spremenili in se po južni poti 
vrnili do izhodišča. Po triurni 
hoji se je prilegel počitek v 
Malem Polju pri Hubertu. Tu 
se nam je pridružil še 'ta glavni' 
iz Komunale – Luka, ki je 
prikolesaril iz doline, prav v 'času 
zmagovalca'. Skupaj smo sedli za 
mize, kjer so nam postregli nekaj 
dobrega na žlico. Pospremili smo 
sonce za obzorje in se zadržali 
do noči ob zvoku harmonike.

Aleš Brecelj
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V desetih dneh se je na 
vzletišču Modelarskega društva 
Ventus, tej panogi primerno 
urejenem (potrebni sta dve stezi) 
odvijal kamp, na katerem so 
modelarji iz Avstrije, Nemčije, 
Češke, Švice in Slovenije leteli 
z modeli kategorije GPS-
TRIANGLE ter preizkušali 
elektroniko Slovenskega podjetje 
RC Electronics lastnika Andreja 
Vrečerja.

In kaj so modeli kategorije 
GPS-TRIANGLE?

To so radijsko vodeni jadralni 
modeli, ki so kopije pravih 
jadralnih letal v razmerju 1:3, 
tako da imajo modeli razpon 

kril tudi do 10 m. Na višino 600 
m jih povleče motorni model z 
motorjem cca 200 cm3, jadralni 
model na tej višini odklopi , ta pa 
jadra ob stranicah trikotnika po 
GPS koordinatah. 

V desetih dneh nas je obiskala 
tudi burja in seveda takrat nismo 
leteli, vendar se udeleženci kampa 
niso dolgočasili. Organizirali 
smo jim ogled Štanjela, Lipice, 
Škocjanskih jam in Vipave, sami 
pa so ugotovili, da morje ni daleč 
in so te dni nekateri izkoristili 
tudi za kopanje, v večernih 
urah pa smo organizirali 
degustacije pri naših vinarjih. 
Ob kozarčku vipavskega vina 
slišiš marsikatero o lepotah naše 

Vipavske doline in Slovenije. 
Ob slovesu so se nam 

udeleženci zahvalili za dobro 
organizacijo in po odzivih na 
facebooku lahko sklepamo, da 
nas bo naslednje leto še več.

Modelarsko društvo Ventus je 
kamp organiziralo drugič in letos 
je bilo še enkrat več udeležencev 
kot lani. Namen društva je, da bi 
bil kamp tradicionalen in da bi se 
enkrat na leto zbrala na vzletišču 
Modelarskega društva Ventus 
svetovna elita modelarstva.

Več o delovanju društva na 
naši facebook strani in na spletni 
strani našega društva.

David Marc 

Poletne temperature, urejena 
proga in pregovorno dobro 
vzdušje so v Maribor na deveto 
in deseto dirko regijskega pokala 
Alpe-Adria privabili več kot 
sto tekmovalcev in tekmovalk 
iz Slovenije, Italije, Madžarske 
in Avstrije. Da je bila napetost 
še večja, pa je poskrbelo 
državno prvenstvo, ki je precej 
zaznamovalo predvsem sobotne 
boje. Dirke, vključno z moti in 
polfinalnimi preizkušnjami, so 
bile zato odlične in pravi magnet 
za občinstvo.

Novega naslova državnega 
prvaka se je v soboto razveselil 
Tim Rovtar, v verjetno najbolj 
napeti in zanimivi kategoriji 
15 in 16 letnikov. Štirje zelo 
izenačeni tekmovalci so že v 
motih pokazali, da bo finalna 
vožnja pravi spektakel in 

da bodo na koncu odločale 
malenkosti. Vse svoje znanje in 
izkušnje je odlično vnovčil prav 
Rovtar ter v izjemno napetem 
finalu premagal vso konkurenco 
in zasluženo osvojil nov naslov 
državnega prvaka. Z malce 
grenkim priokusom je sobotno 
dirko, v isti kategoriji, zaključil 
Beno Batič, ki si je zagotovo želel 
več od četrtega mesta, a v športu 
se pričakovanja ne izidejo vedno. 
Poleg Rovtarja se je v kategoriji 
crusier do 29 let, odlično odrezal 
tudi Rok Bajc in si tako privozil 

svoj prvi naslov državnega 
prvaka.

Zadovoljna sta lahko tudi Nik 
Prek (U13) in Maxim Jazbar 
(U15), ki sta si vsak v svoji 
kategoriji privozila tretje mesto 
in domov odnesla bronasti 
kolajni. V kategoriji amaterjev 
do 10 let je stopničke osvojil še 
novinec na BMX dirkah, Aljaž 
Gregorič.

Nedeljsko dirkanje je potekalo 
v precej bolj sproščenem vzdušju, 
točke so tokrat štele le za pokal 
Alpe Adrie. A vseeno je bilo 
dirkanje zelo zanimivo, saj so 
si predvsem tisti, ki so v soboto 
razočarali, želeli popraviti vtis. 
To je malce uspelo Benu Batiču, 
ki mu je uspel skok na tretje 
mesto, zmaga pa je ponovno šla 
v roke Timu Rovtarju. Za še eno 
ajdovsko zmago je poskrbel tudi 
Rok Bajc, znova pa si je stopničke 
privozil Aljaž Gregorič.

Kamp GPS-TRIANGLE 2021
V modelarskem društvu MD Ventus se vedno kaj dogaja. Tako so prizadevni člani v poletnih 

mesecih, kljub omejitvam, uspeli izpeljati GPS-TRIANGLE kamp.

Državno orientacijsko tekmovanje
 Jesen, oz. začetek novega šolskega leta, pomeni za osnovnošolske orientaciste Slovenije 

preizkus znanja. Odvija se namreč državno orientacijsko tekmovanje. Letošnje je bilo zadnji dan 
septembra v Črnučah pri Ljubljani. Po premoru zaradi pandemije se je približalo normalnemu. 
Ne čisto enako, pa vendar z upanjem, da se situacija normalizira.

Tekmovanje je potekalo na 
isti lokaciji kot lansko leto, kar 
ni običajno. Razlika je bila v 
tem, da sta lansko leto bili le dve 
kategoriji najstarejših učencev 
zaradi zahtev po manjšem 
številu tekmovalcev, letos pa vse 
starosti tekmovalcev. 

Pri orientacijskem tekmovanju 
štejejo hitrost, iznajdljivost, 
odločanje o pravi poti, 
zbranost in izkušnje. Malo, 
kot vedno, pripomoreta k 
dobremu rezultatu tudi sreča 
in kondicijska pripravljenost. 
Pa volja in trma. To je zagotovo 
recept za dobro uvrstitev.

Tekmovanje je potekalo v 
skladu z določili in priporočili za 
organiziranje tekem in treningov 
v času epidemije COVID- 19. 
Tako so bili tekmovalci iste šole 
hkrati na startu. To seveda ni 
najboljše za posameznika, ki se 
lahko zanaša na sotekmovalca.

Kot vedno na državni tekmi so 
učenci tekmovalci razdeljeni po 
spolu in starosti v tri kategorije. 
Tako so proge temu prilagojene, 
dolge od dva do štiri km zračne 
razdalje.

Ker gre tekmovalec sam na 
progo in ker so nekateri mlajši 
bili prvič, lahko rečemo, da so 

vsi tekmovalci zmagovalci, še 
posebej to velja za začetnike.

In kako so se odrezali? Kljub 
manjšemu številu možnih 
treningov po daljšemu premoru 
lahko rečemo, da kar dobro. 
Od posameznic sta bili najboljši 
Sofija Jerkič na petem in Mija 
Marjanovič na šestem mestu. 
Pripomogli sta tudi, da je OŠ 
Dobravlje osvojila tretje mesto 
med najmlajšimi dekleti.

Na tretje mesto ekipno so se 
uvrstili tudi fantje najstarejše 
kategorije: Tine Novak, Matej 
Bratož in Jakob Pečenko. Na 
solidnem, nehvaležnem, četrtem 
mestu so pristala najstarejša 
dekleta: Klara Mahkovec, Ema 
Kočevar in Lea Podgornik.

Tekmovanje je potekalo po 
obronkih gozdov pod Rašico. 
Teren je srednje zahteven, s 
številnimi potmi. Traso so 
pripravili predstavniki OZS, 
pri izpeljavi tekmovanja pa je 
pomagala tudi OŠ Črnuče. Na 
OŠ Dobravlje pa ima največ 
zaslug za treninge pred tekmo 
in vzpodbujanje učencev za ta 
lep šport učitelj, mentor Stanko 
Čufer.

Tim Rovtar in Rok Bajc 
državna prvaka

 Najboljši slovenski BMX tekmovalci so se v sredini septembra 
zbrali na mariborski progi, kjer je potekalo državno prvenstvo, 
hkrati pa so se delile tudi točke za pokal Alpe Adria. Znova so 
navdušili tekmovalci kluba Črn Trn, ki so domov odnesli dva 
naslova državnega prvaka in še kup uvrstitev na zmagovalne 
stopničke.

Vipavskih nočnih 7
 Tekaško društvo Burja iz Vipave organizira v soboto, 9. novembra 2021 nočni tek Vipavskih 

nočnih 7. Start bo ob 17:30, več informacij dobite na www.td-burja.com.
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Tekmovanje je potekalo v 
Medvodah. Zaradi ukrepov 
Covida se starši oz. gledalci 
tekmovanja niso mogli udeležiti, 
zato smo jim na avtobusni 
postaji pomahali v slovo in se 
polni pozitivizma podali na 
pot. Vzdušje je bilo zabavno, 
nasmejano, polno pozitivne 
naravnanosti s primesjo 
nestrpnega pričakovanja 
velikega odra.

Po zgodnjem prihodu na 
mesto tekmovanja smo si 
najprej vzeli čas za druženje, 
pogovor, psihično pripravo 
ter malico, kasneje pa smo se 
začeli pripravljati telesno, torej z 

ogrevanjem, urejanjem, kostumi 
in ličenjem.

Plesišče smo prvotno 
preizkusili z generalko naslednji 
nastop pa je šlo zares. Dekleta, ki 

plešejo; Metka Arhar, Doroteja 
Rojko, Amina Zerezghi, 
Amelie Zerezghi, Erna Hrnčič, 
Zoja Lenščak, Meggy Resnik, 
Lana Čučilovič, Lana Vidmar, 
Mia Kobal, Ema Jureš, Lana 
Kovačevič, Aurora Banjac, Ula 
Trebovc, Urša Djukič, Nensy 
Krapež ter Tia Brecelj so dale vse 
od sebe.

Trenerki in vodji Leja Mesec 
ter Alice Stojko Saliu sta zažareli 
od ponosa in zadovoljstva. Bil je 
izvrsten nastop, pohvaljeni so 
bili od marsikatere pomembne 

'plesne osebe', skratka občutki so 
bili taki, ki si jih želimo ohraniti 
in zapomniti za vedno.

Sodniki so nato izbrali 5 
finalistov in ADC skupina je 
ostala v polfinalu vendar na 
odličnem 6. mestu. Otroci so bili 
najprej malce razočarani, vendar 
sta vodji takoj prevzeli govor 
o cilju, ki ni osvojiti stopničke 
na prvem tekmovanju, ampak 
sodelovati, uživati, pridno 
vaditi, tudi garati in nadaljevati 
pot počasi proti vrhu navzgor, 
kot jim to kažejo starejši ADC 

tekmovalci. Imajo dober vzor, 
najboljše trenerje ter močno 
voljo.

Starši, podporniki, trenerji in 
ostala ADC družina verjamemo 
vanje, zato jim globoko čestitamo 
za prvi nastop na PZS državnem 
tekmovanju hkrati pa tudi za 
izvrsten uspeh.

Hvala staršem za zaupanje in 
ADC klubu za vse vrste pomoči 
tudi finančne!

W-kids (Wajdušna kids) 
čestitke in samo navzgor!

ADC

Člani Društva invalidov 
Ajdovščina - Vipava smo se 
v začetku oktobra udeležili 
območnega tekmovanja v pikadu 
- ekipno po ZDIS športnem 
koledarju. Športni dogodek se 
je odvijal v Dornberku, kjer so 
se v mirnem metu pomirile štiri 
moške in pet ženskih ekip iz 
različnih invalidskih društev.

Med njimi sta bili tudi ženska 

in moška ekipa iz našega društva. 
V prijetnem športnem vzdušju si 
je 1. mesto priigrala ženka ekipa 
našega društva in se tako uvrstila 
na državno prvenstvo. Nekoliko 
slabšo uvrstitev je zasedla moška 
ekipa.

Vsem udeležencem športnega 
tekmovanja čestitamo! 

DI pisarna

Območno tekmovanje invalidov v pikadu

ADC 6. v državi!
 Sobota, 25. septembra je bila za ADC otroško oziroma pionirsko tekmovalno skupino posebna 

in nepozabna. Prvič so se udeležili državnega tekmovanja MTP v okviru Plesne zveze Slovenije 
v kategoriji Hip hop formacije otroci.

Mlinarke pred polnimi Policami za las brez napredovanja!
Ljubitelji in ljubiteljice 

vrhunskega rokometa so v dveh 
evropskih večerih imeli kaj 
videti. Legendarna dvorana na 
Policah je v četrtek, 14. in v petek 
15. oktobra gostila dve tekmi 
evropskega pokala EHF CUP, 
v katerem so domače igralke 
Mlinotesta gostile močno 
švedsko ekipe Kristianstad.

Mlinarkam je v izjemnem 
vzdušju, pred polno dvorano 
navijačev, zmanjkal en samcat 
zadetek, ki bi po tekmi solze 
žalosti spremenil v solze 
sreče (prva - četrtkova tekma 
se je končala s 26:26). Toda 
na povratnem srečanju se je 
končalo z rezultatom 19:20 in 
slavjem Švedinj. Kljub vsemu 
gredo ajdovskim rokometašicam 
vse čestitke za novo evropsko 
poslastico, ki se, upajmo, 
ponovno vrne že prihodnje leto.

Dvojni rokometni praznik v 
Ajdovščini se žal ni zaključil 
po željah domače publike. 
ŠvedskiKristianstad je bil (ravno) 
za gol boljši in si zasluženo 
priboril napredovanje v naslednji 
krog pokala EHF. A domačim 
rokometašicam nimamo kaj 
očitati. Dobesedno so pustile srce 
na igrišču in se borile do zadnje 
sekunde srečanja. Po koncu 
srečanja so zato upravičeno tekle 

solze po obrazih igralk, žalosti 
ni skrival niti glavni trener Jan 
Žbogar: »Tekma dveh ekip, ki so 
zelo izenačene, kjer je odločila 
ena žoga. Težko je reči, kje se 
je tista žoga izgubila, morda v 
prvi, tretji ali pa v deseti minuti. 
Žog smo že prej izgubili preveč. 
V takih tekmah je potrebno 
ogromno koncentracije. Na 
žalost se nam ni izšlo. Švedinje 
so se večkrat odlepile za dva, 
tri zadetke, potrebno jih je bilo 
loviti, ob koncu pa smo morda 
malce prehitro zaključili zadnji 
napad. Borili smo se do konca. 
Super izkušnja, a hoteli smo iti 
dalje.«

Lahko bi rekli, da je Mlinarke 
v zadnjem napadu povratnega 
obračuna zapustila športna 
sreča, a vendarle je potrebno 
priznati, da so jo bile, v drugem 
polčasu, deležne vseeno kar 
precej. A so jo tudi izzivale in 
si jo pošteno prislužile. Petkova 

druga tekma je bila sicer precej 
podobna četrtkovi, le da smo 
videli še več agresivnosti v 
obrambi in presenetljivo številne 
napake v napadu pri obeh ekipah. 
Nekaj več boljših rešitev, prav v 
napadu, pa je tehtnico vendarle 
nagnilo na skandinavsko stran.

Posebne čestitke pa si zasluži 
tudi ajdovska publika, ki je 

napolnila Police skorajda do 
zadnjega kotička in ustvarila 
vzdušje, kot ga že dolga leta 
nismo videli v hramu ajdovskega 
športa. Ko bi le bilo takih in 
podobnih športnih večerov 
še več v naši občini. Bravo 
Mlinarke!

Deni Stibilj

Šport v Ciriusu Vipava
 S septembrom se je začelo novo šolsko leto, ki nam prinaša 

nove izzive in nova pričakovanja, tako na učnem kot tudi na 
športnem področju. CIRIUS Vipava je že vrsto let član Specialne 
olimpiade Slovenije in se redno udeležuje tekmovanj na 
lokalnem, državnem in mednarodnem nivoju. Občasno pa 
sodelujemo z Zvezo za šport invalidov Slovenije – Slovenskim 
paraolimpijskim komitejem ter drugimi združenji in društvi.

S sprostitvijo COVID 
ukrepov so bila organizirana 
tudi športna tekmovanja, na 
katerih so z velikim veseljem 
tekmovali tudi naši učenci: na 
Odprtem državnem prvenstvu 
v paraplavanju za leto 2021, 
Državnem šolskem tekmovanju 
v orientacijskem teku, 15. 
atletskem mitingu Specialne 
olimpiade Slovenije in 15. 
Plavalnem mitingu Specialne 
olimpiade Slovenije.

Kot vemo, 23. septembra 
obeležujemo dan slovenskega 
športa. Pri nas smo se mentorice 

šolskega športnega društva 
odločile, da ga obeležimo na 
zabaven in športen način. Na 
dvorišču našega centra smo 
pripravile zanimive športne 
aktivnosti in poligone, kjer so se 
preizkusili naši učenci. 

Uspešno sodelujemo tudi z 
Društvom upokojencev Vipava, 
ki skrbi za kegljišče s kroglo 
na vrvi. Gospa Sonja Marc 
nam je predstavila pravila 
in demonstrirala potek igre. 
Z velikim veseljem bomo 
uporabljali kegljišče in se urili v 
kegljanju.

Hvaležni smo vsem 
donatorjem in prostovoljcem ter 
občini Vipava, ki nas podpirajo 
finančno ali materialno, da lahko 
izvajamo aktivnosti na področju 
športa in s tem bogatimo 
vsakdan naših učencev.

KM
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ODDAJA 
POSLOVNIH PROSTOROV

Vabljeni na ogled!

Na strateški in dostopni lokaciji v Ajdovščini oddamo nadstandardne večje in manjše poslovne prostore. 
Namenjene opravljanju storitvene dejavnosti ali kot pisarne. Atraktivna poslovna stavba, ki se nahaja tik ob 
izvozu iz avtoceste, predstavlja edinstveno priložnost za izvajanje storitvene, izobraževalne ali 
pisarniške dejavnosti. Stavba poleg nadstandardne gradnje in razgleda na Vipavsko dolino 
ponuja tudi uporabo dvigala, vgrajenih pametnih inštalacij, videonadzornega sistema, varovanja, 
brezhibnega čiščenja in vzdrževanja poslovnih prostorov ter uporabo zasebnih parkirišč za najemnike.

 

Več informacij  
tel.: 040 626 982 

Poslovni prostori so sodobni, svetli, arhitekturno dovršeni in predstavljajo odlično poslovno priložnost!

EL1 plesna scena 

3. mesto v hip-hopu 
Trud, veliko ur treningov 

zadnjega meseca so 25. 9. 2021 
zamenjali nasmehi na obrazih, 
nepopisno veselje in sreča otrok, 
izjemnega trenerja Martina 
Sorga, voditeljice plesnega kluba 

Elene Mikuž, vseh staršev in 
najbližjih, ki so otrokom stali ob 
strani. Treningi tri krat tedensko 
in trdo delo so se poplačali.

Pionirska skupina Plesnega 
kluba EL1 je na državnem 
prvenstvu PZS v zelo hudi 
konkurenci najboljših plesnih 
klubov celotne Slovenije 
zasluženo osvojila 3. mesto in si 
priplesala vstopnico za svetovno 
prvenstvo!

Na plesalce smo neizmerno 
ponosni. Največje bogastvo 

so zadovoljni in veseli otroški 
obrazi. Zavedanje, da je včasih 
naporno, ampak le trdo delo 
obrodi sadove.

Tudi mi smo kdaj žalostni in 
slabe volje. Po odličnih rezultatih 

in ocenah na državnem 
prvenstvu se žal ne bomo 
udeležili svetovnega prvenstva. 
To je bilo najprej planirano na 
Danskem, potem v Sloveniji, 
vendar so bili organizatorji 
zaradi covida primorani 
odpovedati tekmovanje.

Vseeno z dvignjeno glavo 
stremimo naprej in čakmo na 
naslednje tekmovanje, ki bo 
najverjetneje na Češkem. Mi 
smo pripravljeni! Gremo novim 
zmagam naproti in držimo pesti.


